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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری کلانشهر قم از طریق بر گزاری 5 مناقصه 

عمومی به شرح ذیل به متقاضیان واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید .

1- مناقصه عملیات حمل خاک ، نخاله و خاکبرداری 2- مناقصه عملیات خاکی شامل خاکبرداری 

و زیرسازی 3- مناقصه تولید و خرید بتن آماده استاندارد 4- مناقصه خرید میلگرد 5- مناقصه 

خرید لوله و ورق جهت ساخت هندریل.

شرایط :

- صلاحیت لازم: اشخاص حقیقی و حقوقی با سوابق کار مشابه و مورد تأیید سازمان توسعه و 

عمران قم.

- تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانت نامه بانکی ، مطالبات تأیید شده از شهرداری قم 

و مناطق 8 گانه و سازمانهای وابسته به شهرداری قم ، اوراق مشارکت )بی نام( و یا واریز وجه نقد 

به شماره حساب سپرده 1006220288 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم .

- محل دریافت، تحویل و بازگشایی اسناد مناقصه: قم ، بلوار معلم ، مجتمع تجاری و اداری 

ناشران طبقه پنجم .

- هزینه خرید اسناد  به تفکیک هر مناقصه)غیر قابل استرداد( به شماره حساب 1006761844 

نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد .

- هزینه درج آگهی ها در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد .

-  سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 

- متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد امور پیمانها و قراردادهای سازمان 

به آدرس قم ، بلوار معلم ، مجتمع تجاری و اداری ناشران طبقه پنجم مراجعه و یا با شماره تلفن 

37840660-025 داخلی 6380-6381 تماس حاصل فرمایند .

سازمان توسعه و عمران قم

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

آگهی مناقصات عمومی )نوبت اول(

وزیر نیرو :

با قطعیت نمی توان گفت وارد »ترسالی« شده ایم

گزارشی از سازوکار سودآوری استخراج رمزارزها

پول اجتماعی یا تعدی به اجتماع؟!

پایان ضرب الاجل ایران، بقا یا فنای برجام

عملی شدن »گام دوم« 
در بی عملی اروپا
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 وزیر کشور گفت: به جز چهار استان که پیش از این بدلیل شرایط 
خاص دمای هوا، با تغییر ساعات کار در آن استان ها موافقت شده، 
در سایر استان ها هرگونه تغییر در ساعت کار ادارات ممنوع است.
عبدالرضا رحمانی فضلی با توجه به استقرار هوای گرم در سراسر 
کشور و ضرورت کنترل مصرف برق، کنترل جدی مصرف در دستگاه 
ها و مؤسسات دولتی و غیر دولتی و ادارات مختلف را مورد تأکید قرار 

داد.وزیر کشور گفت: برای پیشگیری از قطع برق و ...

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
کشور گفت: محیط زیست جای سیاسی کاری و سیاسی بازی، قومیت 
و ملیت نیست.عیسی کلانتری روز شنبه در جمع اعضای شورای 
اداری استان همدان با بیان اینکه مساله محیط زیست یک موضوع 
فرا ملیتی، فرا قومیتی و فرا مرزی است، بیان کرد: راهبرد سازمان 
حفاظت محیط زیست کشور دستیابی به توسعه پایدار است و 
خواسته های این سازمان ملیتی و قومی و جناحی و شخصی نیست...

رحمانی فضلی:

برق دستگاه های
 پرمصرف قطع می شود

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور :

محیط زیست جای 
سیاسی کاری نیست
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مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: براساس ابلاغ شرکت بازآفرینی شهری ایران پرداخت 
تسهیلات مشارکتی ساخت و ودیعه مسکن کلید خورد.حسن صبوری در خصوص پرداخت 
تسهیلات مسکن اظهار داشت: با توجه به قرارداد عاملیت مابین شرکت بازآفرینی شهری ایران و 
بانک مسکن، پرداخت تسهیلات کم بهره مشارکت مدنی از محل 20 درصد اعتبارات تبصره 18، در 
طول دوران ساخت و ودیعه اسکان موقت از ابتدای خرداد آغاز گردیده است.وی افزود: 20 هزار فقره 
در مرحله اول تسهیلات بانکی پرداخت خواهد شد که سهم کلان شهر قم 400 فقره است.صبوری 
توضیح داد: تمامی پروژه های نوسازی مسکن که براساس طرح بهسازی و نوسازی مصوب استان 
در محلات هدف بازآفرینی شهری موفق به اخذ پروانه ساختمانی از شهرداری شده اند و پروژه های 

ویژه مانند پروژه های جابجایی و اسکان مجدد ساکنین محلات هدف که ...

 مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: بارش های امسال بسیار قابل توجه بود، اما شرایط 
خشکسالی 10 ساله گذشته قم به سادگی قابل جبران نیست و هم اکنون نیز حدود 47 درصد 
مساحت استان با خشکسالی آبشناسی مواجه است.مهران حیدری بنی بیان کرد: بررسی های انجام 
شده بر روی مدل های تغییر اقلیم نشان می دهد که ما با روند رو به کاهش بارش و رو به افزایش دما 
مواجه هستیم.وی ادامه داد: مساله دیگری که در این رابطه با آن رو به رو شدیم، شکل گیری پدیده 
ناهنجاری های بارشی است که بر اساس آن نظم بارش ها در طول ایام سال تناسب لازم را ندارد.
حیدری بنی گفت: برای نمونه استان قم همانند بسیاری از نقاط کشور در سال 97 شاهد کاهش 
شدید بارش ها بود و در سال 98 تا کنون با موج قابل توجهی از بارش ها مواجه شده است.وی با 

اشاره به اینکه خشکسالی و سیل به عنوان بلایای طبیعی 2 روی یک سکه اند...

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبر داد

آغاز پرداخت تسهیلات مشارکتی 
ساخت و ودیعه مسکن

مدیرکل هواشناسی استان قم:

خشکسالی های گذشته قم
 به سادگی قابل جبران نیست
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اصلاح طلبان باید 
با رهبری درباره انتخابات

 گفت وگو کنند 

محمد عطریان فر:

رقیب می خواهند ما را با برچسب ضد ولایت فقیه دفع کنند

بازخواست عارف دردی را دوا نمی کند

نسخه کارشناسان اقتصاد مسکن برای ورود خانه های خالی به بازار

راهکار سقوط 50 درصدی قیمت مسکن

استاد حقوق بین الملل دانشگاه تهران :

توقیف نفتکش حامل نفت ایران قانونی نیست

رکورد بیشترین چک برگشتی در کدام استان به ثبت رسید؟ 

در شرایطی که کشور با کمبود 4 میلیون واحد مسکونی 
و در عین حال، وجود 2.6 میلیون خانه خالی مواجه است و 
همین موضوع، نوعی بی نظمی را در بازار مسکن به وجود 
آورده، کارشناسان معتقدند نسخه شفاف بخش فعلی برای 
این بازار دریافت مالیات است.هر روز که می گذرد، آمارها در 
بازار مسکن به روز می شود، اما اعداد و ارقام منتشر شده تنها 
اوج بی نظمی در بازارها را نشان می دهد. وجود 2.6 میلیون 

واحد مسکونی خالی در کشور، عددی است که این روزها 
بسیار از زبان مسوولان و کارشناسان شنیده می شود؛ به 
خصوص از زمانی که اجرای طرح دریافت مالیات از خانه های 
خالی جدی شد.سرشماری نفوس و مسکن سال 1395 
نشان می دهد در استان تهران 3 میلیون و 890 هزار واحد 
مسکونی وجود دارد که 490 هزار واحد، معادل 13 درصد از 

این تعداد خالی است. موجودی مسکن کل ایران نیز ...

بر اساس اعلام مقامات کشورمان امروز یک شنبه 16 تیرماه، پس از 60 روز، ایران گام دوم خود در راستای کاهش تعهدات 
برجامی اش را بر می دارد. قرار است در گام دوم، رعایت محدودیت های مربوط به سطح غنی سازی اورانیوم متوقف شود و در 
کنار اقدامات مربوط به مدرن سازی رآکتور آب سنگین اراک، بازگشت به راکتور پیشین این مرکز نیز در دستورکار قرار گیرد.

شورای عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران 18 اردیبهشت سال جاری "در راستای صیانت از امنیت و منافع ملی مردم 
ایران، و در اعِمالِ حقوق جمهوری اسلامی ایران مندرج در بندهای 26 و 36 برجام ...
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نقدِ دولت یا 
تسویه حساب سیاسی؟

از مزایای وجود فضای نقد و جاری بودن روحیه نقادی 
در کشور، حفظ طراوت در فضای فرهنگی، سیاسی، 
اجتماعی و اقتصادی کشور است. به عبارتی با انتقاد است 

که جامعه می تواند سالم و باطراوت باقی بماند.هر ساختار و سیستم دولتی و حکومتی، 
فارغ از اینکه تا چه اندازه از بیرون مورد نقد قرار بگیرد، باید به دستگاهی برای نقادی از 
درون نیز مجهز شود و در واقع یک ساختار خودنقادی را تعریف کند. ساختاری که با 
آن بتواند به انتقاد از خود بپردازد. اگر در جهان غرب پیشرفت ها در بعضی از زمینه ها 
چشمگیر است، یکی از دلایل مهم آن کارکرد auto critic یا همان سیستم نقد از درون 
است که در دولت ها و حکومت هایشان تعبیه شده است.بنابراین برای پیشرفت های 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی، نقد مداوم و بازنگری مستمر در اهداف و 
روش های رسیدن به آنها ضروری است.  به عنوان مثال دولت ببیند هدف گذاری هایی که 
تاکنون انجام داده تا چه اندازه درست بوده و چقدر نیاز به تغییر دارد. همچنین بررسی کند 
که با توجه به برنامه های پنج ساله ای که برای توسعه وجود دارد، راه های رسیدن به اهداف 
درستی که وجود دارد، چقدر کارآمد است؟اما نقد حکایتش از مخالفتِ برآمده از غرض 
متفاوت است. هر کس کار می کند، ایراداتی هم دارد که باید مورد نقد و بازنگری قرار 
بگیرد. این امری طبیعی است؛ اما اینکه فقط ایرادات را ببینیم، نه تنها بی انصافی کرده ایم 
بلکه نقدی هم صورت نگرفته است. ما نباید فقط به پاره ای از خلل ها بسنده کنیم. کسی 
که نقد می کند باید توان دیدن خوبی ها و بدی ها را در کنار هم داشته باشد. متأسفانه در 
کشور ما گروهی از مخالفان دولت طوری رفتار می کنند که انگار دولت از جای دیگری 
آمده، دشمن مردم است و باید اقداماتش را مدام زیر سؤال برد. اینجاست که مردم باید 
توجه داشته باشند که چه چیزی را در حکم نقد دولت تلقی کنند و چه چیزی را تسویه 
حساب شخصی، جناحی و سیاسی بدانند. کسی که فقط در کار دولت اشکال و ایراد 
می بیند، معلوم است که کارش نقد نیست و عناد است.می گویند حضرت عیسی به همراه 
تعدادی از حواریون شان در مسیری می رفتند که ناگهان مرداری را سر راه شان می بینند. 
هر کدام از حواریون یک جنبه زشت و نامطلوب مردار را برمی شمارد. یکی می گوید 
چه بوی بدی، یکی می گوید چه تصویر کریهی و ... اما حضرت عیسی به دندان های آن 
جسد اشاره می کند و می فرماید: چه دندان های سفیدی. یعنی در یک مردار هم می توان 
زیبایی دید. اینکه در هیچ پدیده ای نقاط مثبت نبینند و فقط به طور یکسویه بر بدی ها 
و اشکالات تأکید کنند، ملاکی است برای مردم که آنها را غرض  ورز بشناسند و مرزشان 
با کسانی که منتقد هستند، مشخص شود.همه می دانیم که ایرادهای ریز و درشت در 
دولت آقای احمدی نژاد فراوان بود. با این حال به شخصه امری مانند »مسکن مهر« را با 
همه اشکالاتی که داشت، اقدام بزرگی می دانم که در آن دولت عملیاتی شد. ضعف های 
پرشماری که دولت آقای احمدی نژاد داشت و کوتاه قامتی دستاوردهایش، نباید باعث 
شود که ما کاری مانند »مسکن مهر« را نادیده بگیریم. یا مثلًا به ویژگی مثبت دیگر آقای 
احمدی نژاد یعنی دفاع تمام قد ایشان از اطرافیان شان اشاره نکنیم. اینها نشان می دهد 
حتی در دولت احمدی نژاد به عنوان دولتی که بیشترین ایرادها را درمیان تمام دولت های 
تاریخ انقلاب اسلامی داشت هم می توان نقاط مثبتی یافت، چه رسد به دولت های دیگر. 
اینکه هیچ نقطه مثبتی در یک دولت نبینند، معنای قطعی آن این است که با حقیقت 
عناد دارند. با کسی معاند حقیقت باشد، چه می توان کرد؟ به قول مولوی: »چون که 
ذهن او خیال اندیش شد/ چون دلیل آری، خیالش بیش شد«.خوشبختانه مردم می دانند 
و تشخیص می دهند که چه چیزی نقد است و چه چیزی از غرض های شخصی و 
تسویه حساب های سیاسی می   آید. منتقد محاسن و معایب را با هم می بیند و معاند فقط 
بدی ها را برجسته می کند. هدف منتقد اصلاح و بهبود وضع است و هدف معاند بیرون 
کردن رقیب از صحنه. مردم نوع رفتارها در قبال دولت را ملاک قرار می دهند و موافقان 

منتقد را از مخالفان معاند تمییز می دهند و این جای شکر دارد.

دختران در مسیر 
سرنوشت سازی جامعه 

افزایش خودباوری و اعتماد به نفس، اصلاح نگرش 
جامعه و خانواده نسبت به دختران و همچنین ارائه 
الگو های مناسب و بهره مندی از الگو های دینی برای 

انتخاب روش زندگی بهتر از جمله اهدافی هستند که متولیان امر فرهنگی برای ارتقای 
جایگاه دختران جامعه به دنبال آن هستند که روز ملی دختران نیز فرصت مغتنمی برای 
بررسی جایگاه و امکانات دختران در جامعه است.دختران جامعه ما با انتخاب ها، تصمیم ها 
و حضورشان در عرصه های مختلف جامعه، اقشار مختلف را به این باور رساند ه اند که جامعه 
برای پیشرفت و همدلی بیشتر به نظر و اقدام همه  اقشار جامعه از جمله زنان، نیازمند 
است. اکنون ما در علم، هنر، ورزش، اشتغال زایی و کارآفرینی و حتی سیاست با موفقیت 
آنان مواجهیم. امروزه، برای تحقق توسعه اجتماعی، تسریع فرایند توسعه اقتصادی و 
محقق شدن عدالت اجتماعی، چنانچه بستر رشد و ارتقای دخترانمان فراهم گردد و 
به زن به عنوان نیروی فعال و سازنده نگریسته شود، قطعاً تأثیر بسیاری در روند توسعه 
و افزایش کمی و کیفی نیروی انسانی جامعه خواهد داشت؛ دخترانی که با خلاقیت و 
جسارتشان در همه بخش ها می توانند باعث رشد و توسعه کشور شوند و توانایی مدیریتی 
در بخش های مختلف اقتصادی و اجتماعی را دارند.البته اعداد و ارقام نابرابری جنسیتی 
در فعالیت های زنان و مردان گویای همه چیز است و این در حالیست که با رشد صعودی 
میزان تحصیل کردگی دختران در کشورمان و هم چنین ارتقای آگاهی آن ها نسبت به 
مسائل اجتماعی مواجهیم. به نظر می رسد، گام های آهسته ای برای ایجاد فرصت های 
بیشتر برای زنان برداشته شده است اگرچه هنوز مسیری طولانی پیش روی است تا آن ها 
به عنوان بازو هایی قدرتمند در بخش های سیاسی و اقتصادی و اجتماعی پذیرفته شوند. 
به تاسی از حضرت معصومه )س( و دیگر بانوان بزرگ اسلام، زنان و دختران جامعه  ما 
شخصیت و هویت خویـش را یافتند و به مقام و منزلت والای خـویـش پـی بردند و 
بینـش سیاسـی، فرهنگـی و اجتماعی پیدا کردند. ایـن تحول فکری و روحی بزرگی 
که نصیب زنان شده است، باعث گردیده که از حالت بـی اعتنایی بیرون آیند و نسبت به 
سرنـوشت خـود و جامعه احسـاس مسـئولیت کنند.بر سر راه زندگی، فعالیت و پیشرفت 
تمام مردم ایران و تمام جوان ها مشکلات و موانعی وجود دارند و در مورد دختران این 
سرزمین هم چه بسا بیشتر؛ اما شاید ما امروز از نسل مادران مان قدمی پیش تر آمده ایم و 
جایگاه دختر ایرانی مسلمان را در خانواده و جامعه ارتقا داده ایم. دختران ایرانی امروز به رغم 
مشکلات موجود، امیدوارانه، تلاش می کنند تا به نتیجه مطلوب برسند و در این مسیر، 

مسئولان فرهنگی وظیفه هموار نمودن راه و همراهی آن ها را بر عهده دارند.

رئیس انجمن علمی حقوق پزشکی ایران:

استفاده از اعضای پیوندی 
محکومان به اعدام غیراخلاقی است

 رئیس انجمن علمی حقوق پزشکی ایران در واکنش به موضوع پیوند عضو از 
محکومان به اعدام گفت: استفاده از اعضای پیوندی محکومان به اعدام امری غیراخلاقی 

است و شأن و حیثیت سیاسی و بین المللی کشور را مخدوش می کند.
محمود عباسی با اشاره به ماده ۴۷ آیین نامه اجرای احکام افزود: هرچند اجرای مفاد 
این ماده منوط به تدوین آیین نامه ای است که باید توسط وزارت دادگستری و وزارت 
بهداشت تهیه شود ولی با توجه به تنافی این موضوع با ارزش های اخلاقی بعید می دانم 

چنین آیین نامه ای تدوین شود.
وی ادامه داد: اگر آیین نامه آن هم تدوین شود، هیچ اثری بر اجرای آن مترتب نیست 
و به جرگه مقررات متروک می پیوندد همچنین حیثیت و اعتبار بین المللی کشور را به 
عنوان یکی از کشورهای پیشتاز در زمینه پیوند اعضا مخدوش می کند و از سویی دیگر 

ممکن است زمینه ترویج سوداگری و قاچاق اعضای پیوندی را فراهم کند.
عباسی درباره ضرورت تدوین این آیین نامه اظهار داشت: البته تنظیم مفاد آیین نامه 
اجرای احکام لازم و ضروری است اما ماده ۴۷ آن، محل تأمل و تردید است که به نظر 
می رسد هرگز تهیه و تدوین نشود و قطعاً اگر این آیین نامه در هیات وزیران مورد بررسی 
قرار می گرفت، هرگز تصویب نمی شد زیرا حداقل دو وزیر بهداشت و رفاه نسبت به آن 

واکنش نشان می دادند.
رئیس اتحادیه انجمن های علمی گروه حقوق ایران اضافه کرد: قوه قضائیه باید هنگام 
بررسی اینگونه آیین نامه ها از نظرات تخصصی جامعه پزشکی بهره گیرد البته ما از منظر 

حقوق بشر نیز طی نامه ای به قوه قضائیه خواستار لغو این ماده شده ایم.
نایب رئیس انجمن بین المللی اخلاق زیستی اسلامی با استناد به خاطره ای از 
اظهارنظر حقوقی و اخلاقی خود در سال ۱۳۸۴ در شورای عالی پیوند اعضا گفت: یک 
قاچاقچی محکوم به اعدام از زندان تایباد که با چند صد کیلو مواد مخدر دستگیر، به 
اعدام محکوم شده و حکم وی قطعی و در انتظار اجرا بود، در نامه ای به وزیر بهداشت 
وقت خواستار اهدای اعضای پیوندی خود به نیازمندان شد. این موضوع برای اظهارنظر 
در اختیار من قرار گرفت؛ بعد از بررسی های لازم، اعلام کردم، با توجه به دیدگاه فقها 
و موازین قانونی ایرادی بر اهدای اعضای محکوم مترتب نیست اما از منظر اخلاقی نمی 
توان آن را پذیرفت ضمن اینکه حیثیت و اعتبار بین المللی کشور را مخدوش می کند و 

به این ترتیب موضوع از دستورکار خارج شد.
عباسی گفت: متاسفانه چین در این زمینه تجربه تلخی پشت سر گذاشته است و هنوز 
هم این کشور در عرصه بین المللی به عنوان کشوری که از اعضای پیوندی محکومان 

استفاده می کند، شناخته می شود.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

آمریکایی ها هنوز جایگاه رفیع 
مرجعیت و مردم ایران را نشناخته اند

 جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پیامی تحریم مقام معظم رهبری را باعث رسوایی 
برای آمریکایی ها دانست و تأکید کرد: کاخ نشینان جاهل کاخ سفید هنوز جایگاه رفیع 

مرجعیت و مردم ایران را نشناخته اند.
متن بیانیه جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پی تحریم مقام معظم رهبری 
»مدظله العالی« از سوی رئیس جمهور آمریکا که با امضای آیت الله محمد یزدی منتشر 

شده به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جبهه استکبار و اذناب منطقه ای آن ها سال هاست با شبهه افکنی و دروغ پردازی 
رسانه ای، سعی در تضعیف نظام اسلامی و پراکنده ساختن امت از پیرامون نظام ولایی 
دارد و در ادامه این تلاش های بیهوده این بار شخصیت و جایگاه رهبری معظم انقلاب 
اسلامی را نشانه گرفته اند و به خیال باطل خود ایشان را نیز در فهرست تحریم های 
خود قرار داده اند.در این میان آنچه قابل توجه است، مواضع اخیر رئیس جمهور ابله آمریکا 
است که در ادامه تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران؛ طرح سخیفانه و نابخردانه تحریم 
رهبر معظم انقلاب را مطرح کرده است و این نشان می دهد کاخ نشینان جاهل کاخ 
سفید، هنوز جایگاه رفیع مرجعیت و مردم ایران را نشناخته اند و همچنان در گرداب 
خودساخته نابودی فرو می روند.خام اندیشان و سران احمق آمریکایی تصور کرده اند 
می توانند ساده زیست ترین، زاهدترین و مقتدرترین رهبر دینی جهان را تحریم کنند. 
مرجعی با مقلدینی بی شمار و محبوبیتی جهانی و فرا دینی که علما و بزرگان دیگر ادیان 
نیز در برابر عظمت ایشان خضوع می کنند و حتی سیاستمداران جهان در برابر ایشان 
سر تعظیم فرود می آورند.حال زور تحریم با چه توانی می خواهد در برابر مقاومت، اقتدار و 
عظمت ولی امر مسلمین جهان قد علم کند و از محبوبیت ایشان در بین مسلمین بکاهد.

جامعه مدرسین حوزه علمیه ضمن تجدید بیعت با رهبر معظم انقلاب حضرت 
آیت الله العظمی خامنه ای »مدظله العالی« اعلام می دارد؛ دولتمردان آمریکایی باید بدانند، 
همان گونه که حریم پرنور ولایت و مرجعیت چشم خفاشان شبگرد استکبار را کور کرده 
است، تاریخ گواه است که استقامت ملت انقلابی ایران غیرقابل شکست بوده و تحریم ملت 
ایران، مقامات ارشد سیاسی و نظامی کشور و اکنون گزینه تحریم مقام معظم رهبری 
جز رسوایی بیشتر برای آمریکایی ها چیزی نخواهد داشت و استقامت ملت شریف انقلابی 
ایران، دیگر هیچ گزینه ای روی میز آمریکا باقی نگذاشته و ایستادگی و اقتدار مظلومانه این 

ملت شریف، افول قدرت استکبار را سرعت خواهد بخشید، ان شاء الله.

عضو هیات رییسه مجلس :

کاهش سطح تعهدات برجامی ایران
پشتوانه حقوقی دارد

عضو هیات رییسه مجلس اعتقاد دارد کاهش سطح تعهدات برجامی جمهوری 
اسلامی ایران دارای پشتوانه حقوقی است.

امیر حسین قاضی زاده هاشمی در خصوص پایان مهلت 60 روزه اروپایی ها برای 
عمل به تعهدات برنامه جامع اقدام مشترک، گفت: فرارسیدن زمان گام دوم ایران در 
کاهش سطح تعهدات برجامی بر اساس مفاد توافقنامه مذکور است زیرا برجام یک سند 
و معاهده بین المللی است.نماینده مردم مشهد، کلات در مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: نباید از یاد برد که برجام در شورای امنیت سازمان ملل مورد بررسی و تایید قرار 
گرفته و بر اساس مفاد آن اگر یکی از طرفین در اجرای تعهداتش کوتاهی کرد، دیگر اعضا 
می توانند اجرای تعهداتشان را کاهش دهند.وی با اشاره به اینکه کاهش سطح تعهدات 
برجامی جمهوری اسلامی ایران دارای پشتوانه حقوقی است، ادامه داد: در این بین باید 
اذعان کرد اگر قرار باشد کشوری متهم به نقض توافقنامه متهم شود، انگشت اتهام باید به 
سمت ایالات متحده نشانه برود که یکجانبه از آن خارج شد.این نماینده مردم در مجلس 
دهم با اشاره به اینکه غربی ها به همه کشورهای دنیا نگاه استعماری دارند، تصریح کرد: 
بر این اساس مشاهده می شود که کشورهای حاضر در برجام تعهداتشان را اجرایی نکرده 
و در مقابل به طور متناوب ایران را مورد هجمه قرار می دهند که باید به مفاد توافقنامه 
پایبند باشد و ابراز نگرانی می کنند.عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی در رابطه با 
درخواست آمریکا برای برگزاری نشست اضطراری شورای حکام درباره فعالیت هسته ای 
ایران، خاطرنشان کرد: این اقدام کاخ سفید خلاف قوانین بین المللی است زیرا کشوری 
که خودش از برجام خارج شده هم اکنون نمی تواند تعیین تکلیف کند؛ در واقع این رفتار 

کاملا جنبه سیاسی دارد.

رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس در واکنش به توقیف نفتکش؛

ایران ابزار مقابله به مثل در اختیار دارد 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس ، اقدام دولت انگلیس در 

توقیف نفتکش حامل نفت ایران را خلاف مقررات و موازین بین المللی دانست
حجت الاسلام والمسلمین ذوالنوری تاکید کرد: دولت انگلیس باید در قبال این عمل 
غیر قانونی به جمهوری اسلامی ایران پاسخگو بدهد.وی گفت: اگر در آینده نیز چنین 
مواردی تکرار شود ایران مقابله به مثل خواهد کرد.رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس، این اقدام دولت انگلیس را برگ دیگری از اثبات پیروی این کشور از 
سیاست های امریکا ذکر کرد و گفت: در صورتی که انگلیس نسبت به رفع توقیف نفتکش 
حامل نفت خام اقدام نکند، جمهوری اسلامی ایران ابزار های مقابله به مثل را در اختیار 
دارد و برخورد متقابل خواهد کرد.ذوالنوری همچنین با اشاره به این که محموله نفت 
ایران نه محموله قاچاق و نه محموله غیر قانونی بوده است، افزود: این جسارت دولت 
انگلیس علیه شخصیت ملت ایران مایه به خطر انداختن حمل و نقل آزاد در کل جهان 
است.وی گفت: اگر حمل و نقل و تردد در آب های آزاد در جهان به خطر بیافتد و منافع 
قانونی و رسمی جمهوری اسلامی ایران مورد تهدید و تعرض قرار گیرد ما نیز ابزار ها 
و امکانات زیادی را برای مقابله به مثل داریم.رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس، قرار گرفتن در منطقه ژئوپلتیک و ژئواستراتژیک دنیا و قلب انرژی جهان 
را از ویژگی های جمهوری اسلامی ایران دانست که می تواند به عنوان یک اهرم علیه 
کشور هایی که قصد دارند امنیت آب های بین المللی را به خطر بیاندازند، اقدام نماید.

حجت الاسلام والمسلمین ذوالنوری از کشور های غربی و متحدان امریکا که سعی دارند 
از سیاست های تجاوزگرانه و ضد بشری این رژیم پیروی کنند، خواست اقداماتی انجام 

ندهند که جمهوری اسلامی ایران بخواهد علیه آن ها عمل متقابل انجام دهد.

وزیر نیرو :

با قطعیت نمی توان گفت وارد »ترسالی« شده ایم
 وزیر نیرو عنوان کرد: درست است که امسال نسبت به سال های اخیر سالِ تر است 

اما به قطعیت نمی توان گفت وارد ترسالی شده ایم.
رضا اردکانیان درباره این که گفته می شود با توجه به سیلاب های اتفاق افتاده در فصل 
بهار ما وارد »ترسالی« شده ایم آیا به واقع چنین اتفاقی در حوزه  آبی کشور رخ داده است؟ 
گفت: امسال به نسبت سال های اخیر  »سالِ تر« است اما این که باتوجه به این امر بگویم 
وارد »تر سالی« شده ایم  به هیج عنوان چنین چیزی را نمی شود با قطعیت مطرح کرد.

وی با اشاره به طرح های وزارت نیرو درخصوص اصلاح الگوی مصرف گفت: درصدد 
هستیم که بررسی کارشناسی را در این زمینه انجام دهیم حتی از متخصصان بین المللی 
هم دعوت کردیم که جلسه ای داشته باشیم تا آخرین شرایط و نظریات را در خصوص 
تغییر اقلیم بررسی و بر اساس آن بتوانیم  برنامه ریزی هایمان را اگر نیاز است به اصطلاح 
به هنگام کنیم.اردکانیان تاکید کرد: عاقلانه این است وضعیت استفاده از منابع آب مان به 
گونه ای باشد که اگر سال آینده شرایط سختی را از حیث بارش  داشتیم غافلگیر نشویم و 

بتوانیم با اولویت نیازهای شرب، بهداشت و مابقی نیازها را تأمین کنیم.

رحمانی فضلی:

برق دستگاه های پرمصرف قطع می شود
 وزیر کشور گفت: به جز چهار استان که پیش از این بدلیل شرایط خاص دمای هوا، با 
تغییر ساعات کار در آن استان ها موافقت شده، در سایر استان ها هرگونه تغییر در ساعت 

کار ادارات ممنوع است.
عبدالرضا رحمانی فضلی با توجه به استقرار هوای گرم در سراسر کشور و ضرورت 
کنترل مصرف برق، کنترل جدی مصرف در دستگاه ها و مؤسسات دولتی و غیر دولتی 
و ادارات مختلف را مورد تأکید قرار داد.وزیر کشور گفت: برای پیشگیری از قطع برق و در 
راستای هماهنگی های بعمل آمده با وزارت نیرو دستور داده شد، برق دستگاه هایی که 
دمای ۲۵ درجه سانتی گراد را روی سامانه های سرمایشی خود تنظیم نکنند، از ساعت 

۱ بعد از ظهر قطع شود.
وی افزود: همچنین به استاندار تهران دستور داده شد، با همکاری وزارت نیرو، روند 
نظارتی ویژه ای را برای تضمین تحقق صرفه جویی در ادارات مختلف به نحوی که حداقل 
۱0 درصد کاهش مصرف را در پی داشته باشد، سامان دهد و وزارت نیرو موظف به 

گزارش هفتگی چگونگی مصرف برق و اجرای مصوبه خواهد بود.
 رحمانی فضلی همچنین خاطر نشان کرد: به جز ۴ استان خوزستان، بوشهر، هرمزگان 
و سیستان و بلوچستان که پیش از این بدلیل شرایط خاص دمای هوا، با تغییر ساعات 
کار در آن استان ها موافقت شده است، در سایر استان ها، از جمله تهران، بمنظور حفظ 
کیفیت ارائه خدمت به مردم و مراجعان، هرگونه تغییر در ساعت کار ادارات، ممنوع است.

یک عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
درباره رویکرد صدا وسیما گفت: حکم مقام معظم رهبری 
دلالت بر این ندارد که سازمان صدا و سیما از همه اشتباهات 

و خطاها مصونیت پیدا می کند.
محمد اسماعیل سعیدی درباره ورود پول های مشکوک 
به سینما و سرمایه گذاری برخی از افراد در این وادی و پرونده 
قضایی برخی فیلم ها گفت: متاسفانه سینمای ما چارچوب 
دقیق و مشخصی ندارد و همین امر باعث شده است علیرغم 
کارهای خوبی که صورت گرفته اتفاقات نامبارکی در این 
حرفه رخ دهد. این عضو کمیسیون فرهنگی با بیان اینکه 
مهندسی و چارچوب هنری سینما در ابتدا باید مشخص 
شود بعد به دنبال تولید اثر باشیم،  اظهار داشت: باید یک 
نظارت دقیق روی تولید آثار سینمایی وجود داشته باشد.

وی خاطرنشان کرد: مشکل این جاست که ابتدا اجازه داده 
می شود فیلمی ساخته شود،  سرمایه گذاری صورت گیرد و 
پول های مشکوک و شبه ناک وارد سینما شود بعداً بنای 
برخورد را می گذارند، این کار بسیار غلط است.نماینده مردم 
تبریز ادامه داد: یکی از روش های غلطی که مرسوم شده 
است این است که وسط اکران یک فیلم، جلوی نمایش 
این  این جاست  سوال  شد:  یادآور  می گیرند.وی  را  آن 

مسئول روز اول کجا بوده است که اجازه داده یک فیلم با 
ایراداتی تهیه شود، بعد اشکالات را مشاهده کردند و الان 
که سرمایه گذاری شده حیف است که اکران داده نشود! 
سعیدی با اشاره به اینکه باید مراحل ساخت یک فیلم از 
ابتدا به طور کامل مورد نظارت قرار گیرد، گفت: بسیاری از 
معضلات از عدم نظارت دقیق و کافی  به وجود می آید.وی 
افزود: مشکل بعدی این است که چارچوب مشخصی برای 
تولید یک اثر سینمایی نداریم شاخص هایی را مدنظر قرار 
می دهیم و بر منبای آن کار پیش می رود که معتقدم اگر 
قانون نیست بر اساس همین شاخص ها کارها انجام شود.

این عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: این روزها مراکز و دستگاه های مختلفی چه دولتی و 
چه غیردولتی احساس تکلیف می کنند وارد سینما شوند و 
یک فیلم تولید کنند،  حرفی هم نیست اما همه این ها باید از 
یک مجرای دقیق که متولی آن باید مشخص باشد بگذرند 

در غیر اینصورت ما مشکلاتی را در ادامه خواهیم داشت .
* بسیاری از مدیران رسانه ملی به مشورت گوش  

نمی دهند
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که حال فضای 
کار در سینما وسیع است و نمی توان به طور دقیق روی 

پول های ورودی نظارت صورت گیرد،  چرا باید در رسانه ملی 
شاهد باشیم یک حامی مالی شبهه دار برای برنامه تلویزیونی 
تامین اعتبار کند، گفت: رسانه ملی باید در انتخاب حامی 
مالی بسیار دقت داشته باشد که از چه محلی تامین اعتبار 
می کند.سعیدی تاکید کرد: بارها گفته ام حکم مقام معظم 
رهبری دلالت بر این ندارد که سازمان صدا و سیما از همه 
اشتباهات و خطاها مصونیت پیدا می کند از سوی دیگر 
مدیرانش باید به این نکته توجه داشته باشند کاری انجام 
ندهند که به آن اعتماد و حکمی که رهبری به آنها داشته 
خدشه وارد شود.وی گفت: بعضی از برنامه ها دارای شبهه 
بودند و بعضی از مسئولان و علما تذکراتی می دادند اما ظاهرا 
متولیان امر توجهی به این گوشزدها نداشتند و منتظر بود 

مقام معظم رهبری یک تشری بزند تا اقدام کنند.
نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به اینکه مسئولان صدا و سیما از خلاء داشتن مشاوران 
متخصص و امین رنج می برند، بیان کرد: بسیاری از مدیران 
سازمان بزرگی همچون رسانه ملی به مشورت گوش 
نمی دهند، ما در کمیسیون فرهنگی هرچقدر به این آقایان 
نکاتی را گوشزد می کنیم، از یک گوش می گیرند از گوش 

دیگر خارج می کنند. 

یک عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی:

مسئولان صداوسیما فکر نکنند از خطا و اشتباه مصون هستند

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست کشور گفت: محیط 
زیست جای سیاسی کاری و سیاسی بازی، 

قومیت و ملیت نیست.
عیسی کلانتری روز شنبه در جمع 
اعضای شورای اداری استان همدان با بیان 
اینکه مساله محیط زیست یک موضوع فرا 
ملیتی، فرا قومیتی و فرا مرزی است، بیان 
کرد: راهبرد سازمان حفاظت محیط زیست 
کشور دستیابی به توسعه پایدار است و 
خواسته های این سازمان ملیتی و قومی و 

جناحی و شخصی نیست.
رییس سازمان حفاطت محیط زیست 
میلیارد  هشت  با  جهان  گفت:  کشور 
جمعیت و با ظرفیت های محدود به شدت 
در حال تهدید شدن است و تخریب محیط 
زیست موجب مهارجت های بزرگ در 

جهان شده است.
وضعیت  بهبود  داد:  ادامه  کلانتری 
زیست انسان ها و جانداران حفظ حقوق 
نسل های بعدی از مهمترین وظایف محیط 
زیست است و اگر حقوق آنها رعایت نشود 

توسعه پایداری رخ نداده است.
به  زیست  محیط  حفظ  گفت:  وی 
معنای کار نکردن نیست برخی حامیان 
محیط زیست نسبت به کارهای عمرانی 
منتقد هستند در حالیکه برای رفاه مردم 
کار عمرانی الزامی است ولی باید این فعالیت 
ها حداقل خسارت به طبیعت وارد شده و 

این خسارت ها جبران شود.
رییس سازمان حفاطت محیط زیست 
کشور با بیان اینکه برای رونق تولید و ایجاد 

اشتغال نیازمند سرمایه گذاری هستیم 
بیان کرد: در کشور بیش از سه میلیون تن 
دانش آموخته بیکار داریم که حاکمیت و 
ملت مکلف به ایجاد اشتغال و درآمد برای 

این افراد هستند.
متوسط  امروز  کرد:  اضافه  کلانتری 
برای اشتغال یک دانش اموخته در کشور 
صورت  گذاری  سرمایه  دلار  هزار   ۱۲0
گیرد، بنابراین ایجاد سه میلیون و ۳00 
هزار فرصت شغلی برای طبق تحصیلکرده 
کشور نیازمند ۴00 میلیارد دلار سرمایه 
گذاری است.وی تاکید کرد: محیط زیست 
نمی توان در برابر ایجاد فرصت های شغلی 
بی تفاوت باشد اما خلق فرصت های شغلی 
نباید مخرب محیط  نیز  ثروت  ایجاد  و 
زیست باشد و این در کنار هم توسعه پایدار 

را رقم می زنند.
رییس سازمان حفاطت محیط زیست 
کشور با قدردانی از وزیر نفت گفت: در 

دو سال گذشته وضعیت بیش از ۲ برابر 
سوخت های فسیلی بهبود یافتند؛ دو سال 
پیش متوسط گوگرد در گازوئیل بیش از 
۵00 وی پی ام بود اما هم اینک به زیر 

۱00 وی پی ام رسیده است.
کلانتری بیان کرد: با توجه به اینکه الان 
تمامی بنزین ها استاندارد یورو چهار دارند 
مشکل کنونی کشور سوخت نیست بلکه 
نحوه تولید موتور است که خوب تولید نمی 
شود.وی گفت: شاخص بین المللی حداکثر 
بهره برداری از آب های تجدیدپذیر در 
تمامی جهان مثل آب باران و برف منهی 
تبخیر باید ۴0 درصد باشد، متوسط ۱0 
سال گذشته در ایران ۱00 میلیارد متر 

مکعب بوده است.
کرد:  بیان  جمهوری  رئیس  معاون 
کشوری اگر می خواهد حقوق نسل های 
آینده را حفط کند نباید بیش از ۴0 درصد 
استفاده کند و در ایران برای تحقق این 

رقم باید حداکثر ۴0 میلیارد متر مکعب 
آب در سال در بخش کشاورزی، صنعت، 
آشامیدنی، خدمات و بهداشت مصرف شود 
اما هم اینک در ایران بالا ۹0 میلیارد متر 

مکعب آب مصرف می شود.
کلانتری ادامه داد: روزانه هر فرد ۸00 
گرم و در مجموع 6۴ هزار تن پسماند در 
کشور تولید می شود که این رقم خیلی 
بیشتر از زباله تولیدی کشورهای دارای 
درآمد سرانه ۴0 هزار دلار در سال دارند 

بوده در حالیکه ایران ۵ هزار دلار است.
وی درباره فرسایش مواد ژنتیکی اظهار 
بیشتر  بسیار  ایران  داشت: فرسایش در 
از متوسط جهانی است که این وضعیت 

تضییع حقوق آیندگان است
معاون رئیس جمهوری بیان کرد: امروز 
بیش از سه میلیون قبضه اسلحه غیر مجاز 
در کشور وجود دارد و ارقام یادشده موید 
این است که شاخص های محیط زیست 
کشور خوب نیست و برای بهبود آن همت 

مردم می خواهد.
کلانتری افزود سازمان حفاظت محیط 
زیست هفت هزار کارمند دارد که سه هزار 
و ۲00 دتن از انها محیط بان هستند که 
یک دوازده هزارم جمعیت کشور را تشکیل 
می دهند و با این توان نمی توان کاری کرد 

و کشور همه باید محیط بان شوند.
وی گفت: حضور حیات وحش در کنار 
جاده در نزدیک ملوسان نهاوند برای یافتن 
غذا نشان از قحطی نیست بلکه بیانگر وجود 
امنیت و ارتقای فرهنگ مردم است و این 

رفتار باید توسعه داد.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست کشور :

محیط زیست جای سیاسی کاری نیست
اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

یک حقوقدان بین المللی و کارشناس سیاست خارجی تاکید کرد: مقایسه اینستکس 
با برنامه »نفت برای غذا« یک مقایسه غیر علمی و اغراق آمیز است که با انگیزه سیاسی 

صورت می گیرد.
رضا نصری درباره برخی تحلیل ها مبنی بر این که اینستکس همان برنامه "نفت در 
برابر غذا" سازمان ملل است و این که اساساً می توان این دو را به یکدیگر شبیه دانست؟ 
اظهار کرد: برنامه »نفت برای غذا« برنامه ای بود که به وسیلهٔ یک قطعنامهٔ شورای امنیت 
سازمان ملل، در چارچوب تحریم های چندجانبه بین المللی علیه عراق، به اجرا گذاشته 
شد؛ در حالی که اینستکس سازوکاری است که اتفاقاً به خاطر نقض قطعنامه ۲۲۳۱ 
شورای امنیت توسط آمریکا و برای مهار آثار تحریم های غیرقانونی آن تأسیس شده است.

وی ادامه داد: انگیزه و کارکرد این دو سازوکار به کُل با هم متفاوت است. کارکرد »نفت 
برای غذا« اعِمال تحریم است و کارکرد اینستکس مهار تحریم. دامنهٔ عملکرد »نفت برای 
غذا« محدود به اقلام غذایی و بشردوستانه بود، حال اینکه اینستکس پتانسیل رشد و در 
برگرفتن سایر کالاها را دارد. »نفت برای غذا« با حمایت و پشتیبانی آمریکا به اجرا گذاشته 
شد، حال اینکه اینستکس سازوکاری است که در بلندمدت ظرفیت شکستن انحصار دلار 
و مهار پدیدهٔ »قوانین فرا سرزمینی« آمریکا را دارد و به همین خاطر هم دولت ترامپ به 

شدت در پی سرکوب و از بین بردن آن است.
این حقوقدان و کارشناس مسائل سیاست خارجی خاطرنشان کرد: این که ایران از 
تعلل اروپایی ها و احتیاط بیش از حد آن ها در راه اندازی و به کار گیری ظرفیت های این 
سازوکار گلایه دارد بحث دیگری است؛ اما این قبیل مقایسه های غیر دقیق و هیجانی که 
به کُل این تلاش را نفی و تخطئه می کند و ایرانِ مقتدر امروز را با عراق شکست خوردهٔ 
دههٔ ۱۹۹0 میلادی مقایسه می کند، نتیجه اش فقط این است که افکار عمومی را دچار 

ناامیدی و اضطراب کنیم.
نصری در پاسخ به این پرسش که اینستکس قرار است در گام نخست با کالاهای 
اساسی و ضروری شروع کند اما این مساله در شرایط فشار حداکثری آمریکا، نقطه قوت 
این ساز و کار است یا ضعف آن؟ تصریح کرد: آغاز به کار این سازوکار با کالاهای ضروری 
که آمریکا مدعی است مانع واردات آن به ایران نیست، امری طبیعی است. اولاً اتخاذ این 
احتیاط، آمریکا را در برابر ادعای خود قرار می دهد و ثانیاً اجازه می دهد این سازوکار با 
حداقل کارشکنی پا بگیرد. وقتی هم پا گرفت، از میان بردن آن یا کارشکنی در امور آن 
برای آمریکا دشوارتر خواهد شد. در واقع، فاز نخست اینستکس به دست اندرکاران ایرانی 
و اروپایی فرصت می دهد تا واکنش آمریکا را تحلیل و مطالعه و در برابر آن پاتک و راه حل 
پیدا کنند. البته برای اینکه اروپا به تعهدات برجامی و وعده های متعاقب خود عمل کرده 
باشد، ضروری است اینستکس هرچه سریع تر وارد فاز بعدی شود و با ورود پول نفت ایران 

به آن تأثیرگذاری لازم را از خود نشان دهد.
این کارشناس مسائل سیاست خارجی در پاسخ به این پرسش که پیشنهاد شده است 
که اگر اروپایی ها به خاطر تحریم ها نمی توانند نفت بخرند، اعتبار قابل توجهی - بیش از 
چند ده میلیارد - در اینستکس قرار دهند چرا که این مساله می تواند ایران را به ادامه 
اجرای برجام راضی کند اما اروپا در این باره نیز تعلل می کند، مانع کجاست؟ گفت: در 
یک سال اخیر، مهم ترین مانع بر سر راه مقابله با تحریم های آمریکا احتیاط و هراس بیش 
از حد دولت های اروپا از »تغییر« و استحاله روابط ۷۵ ساله خود با آمریکا بوده است. 
اروپایی ها بر این باورند که رویارویی مستقیم با آمریکا آن ها را وارد مرحله جدیدی از روابط 
فرا آتلانتیک خود با آمریکا خواهد کرد و این مرحله جدید هنوز برای آن ها یک سرزمین 

ناشناخته و پر مخاطره است.

رضا نصری: 

مقایسه اینستکس با "نفت در برابر غذا" با انگیزه سیاسی انجام می شود

معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: صدور راهبرد چهل سال 
دوم انقلاب اسلامی، نشانه اقتدار نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران است که می تواند 
این گونه موضع گیری کند و مواضع خود را به جهان نشان دهد.امیر دریادار حبیب الله سیاری 
رییس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران، در همایش تجلیل از 
پیشکسوتان فاوا در ارتش گفت: در حالی چهلمین سالگرد انقلاب را پشت سر گذاشتیم 
که دشمن سال گذشته عنوان کرد که ما تابستان گرمی داریم و چهلمین سالگرد انقلاب را 
نمی بینیم اما دیدید که تابستان و چهلمین سالگرد انقلاب را پشت سر گذاشتیم و راه بزرگ 
انقلاب را ادامه می دهیم.معاون هماهنگ کننده ارتش افزود: رهبر معظم انقلاب )مدظله 
العالی( راهبرد چهل سال آینده انقلاب را صادر کرده اند و این اقدام ارزشمندی است که 
باید قدر این موضوع گیری ها را بدانیم. اقدامی که مقام معظم رهبری )مدظله العالی( مقابل 
نخست وزیر ژاپن انجام داد، باعث افتخار مردم است. غرور ملی مردم با یک موضع گیری 
معظم له افزایش می یابد.وی تاکید کرد: صدور راهبرد چهل سال دوم انقلاب اسلامی، نشانه 

اقتدار نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران است که می تواند این گونه موضع گیری کند 
و مواضع خود را به جهان نشان دهد. ما این مسیر را ادامه می دهیم،  ما ملتی فرهیخته 
بوده ایم و خواهیم بود و هیچ گاه زیر بار ظلم نمی رویم، تسلیم نمی شویم و مشکلات مان 
را خودمان حل می کنیم.رئیس ستاد ارتش با بیان این که هر گاه بر ارزش ها تکیه کردیم 
موفق شدیم،  یادآور شد: تکیه بر توانمندی ها و پای کار آوردن همت و کوشش مان در هشت 
سال دفاع مقدس منجر به پیروزی شد. هیچ وقت مقابل دشمن سر خم نکردیم و با اراده از 
موانع و مشکلات عبور کردیم و آن ها را حل کردیم. همچنین سردار سرتیپ پاسدار محمد 
آقا کیشی، مشاور رییس ستاد کل نیروهای مسلح در امور فاوا در این همایش گفت: افتخار 
داشتم در گذشته دوره عالی را در مرکز آموزش مخابرات شهید امینی نیروی زمینی سپری 
کردم و خودم را مدیون این مجموعه می دانم.وی ادامه داد: پیشکسوتان همانند گنجی 
گرانبها هستند چرا که اندوخته هایی دارند که حاصل سال ها تلاش و مجاهدت است. این 

پیشکسوتان کسانی هستند که دوران جنگ را تجربه کردند.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: از روز اول بعد از پیروزی انقلاب جبهه باطل به 
سرکردگی آمریکا دشمنی خود را با شلیک گلوله ایجاد کرد 
که اولین حمله آنها صبح ۲۴ بهمن در کردستان آغاز شد 
و از آن زمان تاکنون این دشمنی بی تعطیلی ادامه داشته 

است
.سردار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در مراسم گرامیداشت سی  و هفتمین 
سالروز اسارت حاج احمد متوسلیان و دپیلمات های ربوده 
شده کشورمان در بیروت به دست عوامل رژیم صهیونیستی 
در سخنانی گفت که امروز یاد کسانی را گرامی می داریم که 
خالصانه برای خدا قدم برداشتند و خداوند به همین دلیل به 
آنها عظمتی داده است تا دیگران از آنها بهره مند می شوند.

وی ادامه داد: آنها کسانی بودند که وقتی پای دشمن به 
میان می آمد حداکثر قدرت و شدت را داشتند و در مقابل 
دوستان مهربان بودند. این روند چنان جوششی به میان 
آورد که محدود به رزمندگان یک لشکر و کشور نیست و 
مربوط به رزمندگان و دلدادگان اسلام ناب محمدی است.

جانشین فرمانده کل سپاه بیان کرد: آن روزی که حاج 
احمد متوسلیان به آن خطه بزرگ پای گذاشت عظمتی 

بعد از آن حضور پای نهاده شد که کسی فکر نمی کرد 
چنین قدرتی شکل بگیرد و امیدوار به برگشت حاج احمد 

متوسلیان هستیم.
سردار فدوی با بیان اینکه جنگ ۳۳ روزه با فشار 
آمریکایی ها توسط رژیم صهیونیستی آغاز شد، گفت: دلیل 
آغاز این جنگ آن بود که نمی توانستند یک حزب الله 
را در کنار مرزهای فلسطین تحمل کنند. پس از آن نیز 
آمریکایی ها فتنه تکفیری ها را به پا کردند که با احساس 
تکلیف رزمندگان اسلام این فتنه نابود شد و اکنون تعداد 

زیادی حزب الله از کشورهای مختلف به وجود آمد.
وی با بیان اینکه هر خباثت و دشمنی را که دشمنان 
علیه جبهه حق به وجود می آورند، باید به عنوان یک 
فرصت نگاه کرد، اظهار کرد: از روز اول بعد از پیروزی انقلاب 
جبهه باطل به سرکردگی آمریکا دشمنی خود را با شلیک 
گلوله ایجاد کرد که اولین حمله آنها صبح ۲۴ بهمن در 
کردستان آغاز شد و از آن زمان تاکنون این دشمنی بی 

تعطیلی ادامه داشته است.
جانشین فرمانده کل سپاه عنوان کرد: ممکن است 
دشمنان از لحاظ های دنیوی از ما بالاتر باشند، ولی نتیجه 

اعمال آنها علیه انقلاب اسلامی برعکس شده است.

وی افزود: جبهه حق از یک عاملی برخوردار است که 
تمامی جبهه کفر از پس جبهه حق بر نمی آیند؛ زیرا جبهه 
حق در طول تاریخ خودش به قدرت بی انتهای خدا خود 
را وصل کرده است. ما جبهه حقی هستیم که اتصال خود 
را به خدا وصل کردیم و دلیلش بیش از ۲00 هزار شهیدی 
است که در راه خدا داده ایم.سردار فدوی گفت:  آن زمان که 
حاج احمد متوسلیان و رزمندگان تیپ حضرت رسول به 
لبنان رفتند، اوضاع غیر قابل قیاس با الان بود و اسرائیلی ها 
تا بیروت رفته بودند و زمانی که رزمندگان جبهه حق رفتند 

به سرعت فرار کردند و رفتند.
جانشین فرمانده کل سپاه گفت: وزیر سابق دفاع آمریکا 
می گوید که ما و هم پیمانان منطقه و غیر منطقه به دنبال 
توانی هستیم که با ایران مقابله کنیم، الان با گذشت ۳0 
سال از پایان جنگ دشمنان قبول دارند که قدرت ما از 

بازدارندگی عبور کرده و آنها باید بازدارندگی ایجاد کنند.
سردار فدوی بیان کرد: در این ۴0 سال بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی ما در سخت ترین کارها که اهدای جانمان 
بود به پیروزی رسیدیم و اکنون نیز این که درگیر اوضاع 
اقتصادی هستیم بر طبق  آیات قرآن و عمل به وظیفه 

می توانیم پیروز شویم.

معاون هماهنگ کننده ارتش:

اقدام رهبری مقابل نخست وزیر ژاپن باعث افتخار مردم است

سردار فدوی:

دشمنی جبهه باطل، بی تعطیلی ادامه دارد

سروش اکبرزاده

سید فاطمه ذوالقدر
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آزمایشسلولخورشیدیرویسقفو
کاپوتخودروتوسطتویوتا

شرکت خودروسازی تویوتا اعلام کرد با همکاری دو شرکت دیگر به دنبال آزمایش نسخه 
جدیدی از سیستم بهینه نیروی خورشیدی برای خودروهای برقی است.

به گزارش ایسنا و به نقل از تک کرانچ، شرکت های تویوتا، "ندو")NEDO( و شارپ 
اعلام کردند که در پی آزمایش نسخه جدیدی از سیستم سلول های خورشیدی برای 

خودروهای برقی هستند که بسیار کارآمد است.
این خودروساز ژاپنی در حال آزمایش نسخه جدیدی از سلول های خورشیدی خود 

است که نرخ تبدیل انرژی خورشیدی بالایی دارد.
 تویوتا با شرکت های "ندو" و شارپ همکاری می کند تا در پایان ماه ژوئیه آزمایش 
نسخه جدید سلول های خورشیدی خود را در جاده های عمومی آغاز کنند. طبق گفته 
شرکت شارپ، از باتری های سلول های خورشیدی با کارآیی بالا برای ایجاد یک صفحه 

خورشیدی استفاده شده است.
 این سیستم می تواند انرژی خورشیدی را با نرخ ۳۴ درصد به برق تبدیل کند که به طور 
قابل توجهی بالاتر از نرخ تبدیل ۲۲.۵ درصدی برای سیستم فعلی موجود در خودروی 

تویوتا مدل پریوس)Prius PHV( است.
 تویوتا در یک نشست مطبوعاتی اعلام کرد توانسته است به تولید خروجی حدود 
۸۰۶ وات دست یابد که در مقایسه با مدل تجاری Prius PHV مجهز به یک سیستم 
شارژ خورشیدی، حدود ۴.۸ برابر بیشتر است. این خودروی آزمایشی همچنین شامل 
یک سیستم است که باتری را چه در هنگام پارک بودن خودرو و چه در زمان حرکت شارژ 

می کند.
 تویوتا گفت توسعه این سیستم به تنهایی باعث بهبود قابل ملاحظه ای در محدوده 
کاری و بهره وری خودروهای برقی می شود. پیش از این، سیستم خورشیدی خودروی 

Prius PHV تنها زمانی باتری را شارژ می کرد که خودرو پارک شده بود.
 تویوتا در نسخه جدید از یک باتری سلول خورشیدی نواری استفاده می کند که می تواند 
روی سطح خودرو کشیده شود تا بهره وری سیستم ارتقا یابد. سلول باتری خورشیدی 
نواری یک نوار نازک با ضخامت ۰.۰۳ میلی متر است و از آنجایی که بسیار نازک است، 
می تواند روی انحناهای خودرو در سقف، کاپوت و درب صندوق عقب به راحتی بنشیند. 
تویوتا قصد دارد آزمایش نسخه جدید سلول های خورشیدی خود را در شهرک تویوتا 

واقع در توکیو و دیگر مناطق انجام دهد.
 داده ها شامل خروجی برق این سیستم و مقدار شارژ شدن باتری در حال رانندگی برای 
توسعه این سیستم شارژ خورشیدی استفاده خواهد شد. این فقط تویوتا نیست که روی 

توسعه وسایل نقلیه خورشیدی کار می کند.
 در ماه ژوئن، تویوتا و سوبارو همکاری برای توسعه یک پلتفرم الکتریکی برای ساخت 
یک باتری بهینه برای خودروهای برقی را اعلام کردند. دو شرکت گفتند که آنها به طور 
مشترک مدل CV-segment BEV SUV را که تحت نام تجاری هر شرکت به فروش 

می رسد، توسعه می دهند.
 این دو شرکت از سال ۲۰۰۵ با یکدیگر همکاری دارند و با هم در توسعه، تولید و فروش 
همکاری داشته اند. خودروسازان در ماه های اخیر به شدت در حال رقابت برای دستیابی 

و تسلط بر بازار خودروی سبز هستند.
 ماه گذشته شرکت های جگوار لندرور و ب.ام .و توافقنامه ای را برای توسعه وسایل نقلیه 
الکتریکی به امضا رساندند، کاری که فورد و فولکس واگن در اوایل سال گذشته روی آن 

توافق کرده بودند.

ربات انسان نمای اطلس شرکت بوستون دینامیک به تازگی موفقیت تازه ای کسب 
کرده و توانسته از فضاهای بسیار باریک و تنگ بدون مشکل عبور کند. پشت سر گذاشتن 
برخی چالش های عادی برای انسان ها از جمله دشوارترین کارهایی است که معمولًا 
ربات ها از پس آنها بر نمی آیند. عبور از فضاهای باریک و فشرده از جمله این چالش 
هاست. اما ربات اطلس بر این مشکل هم غلبه کرده است. نمونه اولیه این ربات که در 
سال ۲۰۱۳ تولید شد، حتی برای گام برداشتن هم نیازمند کنترل یک اپراتور بود. اما 
حالا حتی در صورت هل داده شدن نیز می تواند تعادل خود را حفظ کند و از سقوط 
خود جلوگیری کند. نصب یک نرم افزار جدید بر روی این ربات به آن امکان می دهد با 

دریافت دستورات انسان ها از فضاهای باریک و تنگ هم عبور کند. ربات یادشده با کمک 
این نرم افزار و با استفاده از حسگرهای مختلف می تواند به طور دقیق ابعاد محیطی که 
در آن قرار دارد را بررسی و در نهایت یک مدل کامل از محیط اطراف را خلق کند. سپس 
ربات با استفاده از همین مدل می تواند گام های خود را در محیط های باریک و بسته به 
درستی بردارد و از نقطه آغاز حرکت به سمت مقصد حرکت کند. ربات یادشده به خصوص 
برای کمک رسانی در مناطق سانحه دیده قابل استفاده خواهد بود. پیش از این ناسا 
ربات مشابهی به نام واکیری تولید کرده بود که توان حرکتی آن محدود بوده و تنها قادر به 

برداشتن چند قدم کوتاه بود.

یک دانشمند روس تصمیم دارد با مهندسی ژنتیک از 
تولد نوزادان کاملًا ناشنوا جلوگیری کند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، یک 
دانشمند روس تصمیم دارد با کمک مهندسی ژنتیک به 
والدین ناشنوا کمک کند فرزندانی بدون نقص شنوایی 
داشته باشند.دنیس ربریکوف زیست شناس ادعا می کند 
که زوجی با ناشنوایی مادرزاد را می شناسد که نگرانند 

فرزاندانشان نیز با این نقص به دنیا بیایند.
ربریکوف معتقد است با کمک فناوریCRISPRمی 

توان اختلالات در دی ان ای را ترمیم کرد و به این ترتیب 
از انتقال ناتوانی ژنتیکی والدین به فرزندان جلوگیری کرد.
این در حالی است که بسیاری از دانشمندان در سراسر 
جهان هشدار داده اند چنین عمل جراحی آزموده نشده 
با  را  این دانشمند روس  ای بسیار خطرناک است.آنها 
هی جیانکوی محقق چینی مقایسه می کنند که به طور 
مخفیانه دی ان ای نوزادانی را تغییر داد تا در برابر ابتلا به 

ویروس اچ آی وی از آنها محافظت کند.
با این وجود ربریکوف امیدوار است فعالیتش در این 

زمینه را در آزمایشگاهش در مرکز تحقیقات پزشکی ملی 
کولاکف در مسکو انجام دهد. هرچند او مطمئن نیست 
که مهندسی ژنتیک به درمان ناشنوایی مادرزادی کمک 
می کند یا خیر، اما به طور دقیق می داند کدام قسمت 
 GJB۲ از دی ان ای را هدف بگیرد. به گفته او باید ژن

اصلاح شود.
این اختلال ژنتیکی در غرب سیبری متداول است و اگر 
هر دو والد مبتلا به آن باشند فرزندشان نیز کاملًا ناشنوا 

به دنیا می آید.

تولیدرباتیکهازفضاهایتنگوباریکعبورمیکند

درمانناشنواییقبلازتولدبامهندسیژنتیک

علمیوسلامت

آگهی فقدان سند مالکیت 
نظر به اینکه خانم سکینه کریمی با ارائه دو  برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک باقیمانده ۲ فرعی از ۱۰۶۲۳ – اصلی واقع در 

بخش ثبت یک قم که در صفحه  ۲۲۵ دفتر ۳۲۱  ذیل ثبت ۴9۴۱۳ بنام رحیم شکوهیان فرزند علی سند مالکیت به شماره مسلسل ۰۰۳۱۶9- الف ۱۶ صادر و تسلیم گردیده 
است سپس تمامی مورد ثبت فوق طی سند قطعی ۴۸9۳ مورخ ۱۳9۰/7/۱۱ دفترخانه ۱۱۰ قم به خانم سکینه کریمی فرزند عزت منتقل شده است.سپس از طرف ایشان 
اعلام گردیده است سند مالکیت ششدانگ مزبور به علت جابجایی مفقود شده است که در حال حاضر در این اداره در شرف صدور المثنی بنام مالک می باشد. لذا مراتب طبق 
تبصره یک از ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه 
با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از تقاضای مهلت مقرر نسبت به 

صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد./ )لازم به توضیح است که جهت باقیمانده ۲ فرعی ، پلاک ۱۲۶ فرعی منظور شد(. 
رئیس ثبت منطقه یک قم - محمدرضا ادیبان

----------------------------------------------------------------------------
آگهی فقدان سند مالکیت

نظر به اینکه خانم سکینه کریمی با ارائه دو  برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک ثبتی ۲۲/۱/۸9 – اصلی واقع در بخش 9 ثبت قم که ذیل 
ثبت ۱۶۰۰ صفحه ۵۳9 دفتر ۱۰ به نام خانم سکینه کریمی ثبت و سند مالکیت به شماره مسلسل 9۲۳۰99 الف/ ۱۶ صادر و تسلیم گردیده است سپس ایشان اعلام نموده که 
به علت جابجایی سند مالکیت مزبور مفقود گردیده است . لذا به استناد تبصره یک اصلاحی ماده ۱۲۰ آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف ۱۰ روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند 

تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از تقاضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
رئیس ثبت منطقه یک قم - محمدرضا ادیبان

کبدخودرابامصرفپیتزابیمارنکنید

حتی اگر در تهیه پیتزا از مواد خوب و باکیفیت نیز استفاده شده باشد، به دلیل اینکه 
یکی از مواد اصلی تشکیل دهنده این فست فود، پنیر پیتزا است، این غذا نمی تواند 

یک وعده غذایی سالم محسوب شود! اما چطور؟
به گزارش سلامت نیوز ،یکی از غذاهای فست فودی که طی سالیان اخیر، مردم 
کشورمان علاقه زیادی به آن پیدا کرده و طرفداران پروپا قرصی دارد، "پیتزا" است که 

خاستگاه اصلی آن کشور ایتالیا است.
متأسفانه در حال حاضر در اغذیه فروشیهای مختلف سطح شهرها که به وفور اقدام به 
پخت و فروش پیتزا می کنند، برای کاهش هزینه تمام شده آن، از نامرغوب ترین و گاهی 
ناسالم ترین مواد در تهیه پیتزا می کنند و گاهی شاهد عرضه پیتزاهایی با قیمت های 
بسیار نازل در سطح شهر هستیم که این امر به شدت می تواند سلامت مصرف کنندگان 

آن را تهدید کند!
اما حتی اگر در تهیه پیتزا از مواد خوب و باکیفیت نیز استفاده شده باشد، به دلیل 
اینکه یکی از مواد اصلی تشکیل دهنده پیتزا، پنیر پیتزا است، این غذا نمی تواند یک 

وعده غذایی سالم محسوب شود! اما چرا؟
به دلیل اینکه "پنیر پیتزا" در مجاورت حرارت، تولید نوعی ماده  سمی می کند که 
مصرف آن برای سلامت انسان و سیستم گوارش ما بسیار مضر است و تکرار مصرف آن 

در بلندمدت می تواند باعث ابتلا به بیماریها و عوارض مختلف شود.
و کبد  افزایش سودا  یبوست،  ایجاد "سده های کبدی،  باعث  پیتزا  پنیر و خمیر 

سوداوی" می شود.
 

فریبظاهرتخممرغهایرنگیرانخورید
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران از آغاز صادرات ضابطه مند 
تخم مرغ به کشور عراق خبر داد و گفت:تخم مرغ های قهوه ای که تحت عنوان تخم 

مرغ بومی به مردم فروخته می شود، صنعتی هستند.
ناصر نبی پور میانگین قیمت هرکیلوگرم تخم مرغ را درب مرغداری ۶،۶۰۰ تومان 
و شانه ای ۱۳،۰۰۰ تومان اعلام کرد و گفت: قیمت این کالا نسبت به حدود یکماه 
گذشته نزدیک به ۲،۰۰۰ تومان افزایش یافته، اما هنوز با قیمت تمام شده تولید در 

حدود ۲ هزارتومان فاصله دارد.
وی با اشاره به اینکه وزارت جهاد کشاورزی قیمت 7،۵۰۰ تومان را برای هرکیلوگرم 
تخم مرغ پیشنهاد کرده و این نرخ را به سازمان حمایت ارائه کرده است، افزود: فکر 

می کنم حدود ۲ تا ۳ روز آینده سازمان حمایت این قیمت را رسماً ابلاغ کند.
این فعال بخش خصوصی با بیان اینکه شرکت پشتیبانی اموردام تخم مرغ را کیلویی 
۵،۵۰۰ تومان از مرغداران خریداری می کرد، افزود: به دلیل بهبود وضعیت بازار در 
پی آغاز صادرات مرغداران از تحویل کالای تولیدی خود به دولت اجتناب می کنند 
ضمن اینکه صادرات تخم مرغ به کشور عراق حدود یک هفته قبل آغاز شد، اما در 
حال حاضر نسبت به آن زمان ضابطه مند شده و زیر نظر تشکل تخصصی تولید و 
سازمان دامپزشکی کشور انجام می شود. نبی پور گفت: نماینده اتحادیه میهن و 
سازمان دامپزشکی کشور در مرز حضور دارند و کنترل می کنند که این محصول به 
صورت قاچاق از کشور خارج نشود. با این شرایط نوسانات قیمت در داخل نیز کنترل 

خواهد شد.
وی تغییرات قیمت تخم مرغ در مراکز خرده فروشی را بی ربط به وضعیت تولید و 
مراکز عمده دانست و گفت: قیمت تخم مرغ هنوز زیر نرخ تمام شده تولید آن است و 
مشخص نیست در خرده فروشی ها چه اتفاقی رخ می دهد که قیمت ها به این صورت 
است؟ و آن ها از چه کسانی تخم مرغ می خرند؟ احتمالًا خرده فروشان از واسطه ها 
کالای مورد نیاز خود را تهیه می کنند. نبی پور میزان صادرات تخم مرغ به کشور عراق 
را روزانه ۱۳۰ تا ۱۴۰ تن عنوان و اضافه کرد: عراقی ها بیشتر تمایل دارند تخم مرغ 
قهوه ای خریداری کنند بنابراین پیش بینی می شود که قیمت تخم مرغ در داخل 
کشور تا شهریورماه به 7۵۰۰ تومانی هم که مورد تایید وزارت جهاد کشاورزی است، 
نرسد. این مقام مسئول درباره تخم مرغ های قهوه ای نیز با بیان اینکه این تخم مرغ ها 
بومی نیستند، گفت: برخی این تخم مرغ ها را به جای تخم مرغ بومی و محلی با قیمت 
بالاتر به مردم می فروشند حتی در بسته بندی آن ها مقداری کاه نیز قرار می دهند تا به 
این ترتیب از مردم کلاهبرداری کنند. اما این تخم مرغ ها برای مرغداری های صنعتی 

است و مرغ تولیدکننده آن نیز مرغ قهوه ای است.
نبی پور با اشاره به اینکه میزان تخم مرغ های بومی و محلی به اندازه ای نیست که 
به تهران برسد و در اینجا به فروش برسد، افزود: این تخم مرغ ها معمولًا مورد مصرف 
محلی قرار می گیرند ضمن اینکه تخم مرغ های قهوه ای بسته بندی شده به طور ۱۰۰ 

درصد صنعتی است.

مصرفتوتفرنگیازسرطانمعده
جلوگیریمیکند

نشان داده توت فرنگی با داشتن ماده شیمیایی گیاهی به نام اسید پی- کوماریک 
جلوگیری  معده  در  نیتروزآمین  سرطان زای  مواد  تشکیل  از   )P-Coumaric acid(

می کند و خطر ابتلا به سرطان معده را کاهش می دهد.
به گزارش ایرنا، توت ها شامل توت فرنگی، شاتوت، توت سیاه، توت سفید و تمشک 

است که حاوی مقدار زیادی فیبر غذایی، ویتامین C و پتاسیم هستند.
سرپرست آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور گفت: 
روز اظهار داشت: توت فرنگی میوه ای اشتهاآور و ملین است و ویتامین C فراوان آن در 
 )C پیشگیری از خونریزی لثه ها و بیماری اسکوربوت )بیماری ناشی از کمبود ویتامین

مؤثر است.
علائم  ایجاد  سبب  حساس،  افراد  در  توت فرنگی  زیاد  مصرف  کرد:  تاکید  وی 

حساسیت )کهیر، خارش و اگزما( می شود.
مینا کاویانی به خواص توت ها اشاره کرد و افزود: توت ها با داشتن مقدار زیادی 
آنتوسیانیدین )رنگدانه گیاهی(، نقش مؤثری در پیشگیری از ابتلاء به واریس و تخریب 
دیواره سرخرگ ها و مویرگ ها ایفا می کنند که به نظر می رسد فلاونوئید موجود در 
توت ها مانع از تخریب پروتئین کلاژن که مسئول ساختار دیواره عروق خونی است، 
می شود. وی افزود: مطالعات نشان داده، مصرف چندین هفته روغن دانه نوعی توت، 
به دلیل داشتن اسیدهای چرب ضروری گامالینولنیک اسید )GLA( و آلفا لینولنیک 

اسید )ALA( به درمان آرتریت روماتوئید )التهاب مفاصل( کمک می کند.
سرپرست آموزش همگانی انستیتو تحقیقات تغذیه ای و صنایع غذایی کشور افزود: 
توت ها از جمله میوه های کم کالری هستند که می توانند در رژیم غذایی کنترل وزن 
توصیه شوند، توت ها با افزایش تدریجی قند خون مانع از ترشح زیاد انسولین شده و به 

احساس سیری کمک می کنند.
وی گفت: توت ها با داشتن مقدار زیادی فیبر به افزایش حجم مدفوع و تسریع در 

دفع کمک می کنند که این امر موجب کاهش خطر ابتلاء به سرطان کولون می شود.

پنجفایدهشگفتانگیزمیوههایهستهدار
رابشناسید!

میوه های هسته دار می توانند هر وعده و یا میان وعده غذایی شما را به یک درمان 
شیرین تبدیل کنند.

این میوه ها سرشار از مواد مغذی ضروری برای بدن و دارای خواص ضد التهابی 
هستند. رنگ های موجود در میوه های هسته دار، نشانه های پیری را از شما دور می 
کنند: کاهش فشار خون: میوه های هسته دار مانند موز یا آووکادو میزان زیادی پتاسیم 
ندارند ولی اگر سعی در کاهش فشار خون خود دارید، در کنار مصرف موز، می توانید 
از خواص این میوه ها هم بهره ببرید. مواد معدنی موجود در این دسته میوه ها نقش 
کلیدی در کنترل فشار خون داشته و سدیم بیش از در بدن را از بین می برند. اگر میوه 

های هسته دار ۶ تا 9 درصد از نیاز روزانه شما به پتاسیم را برطرف می کنند.
کنترل وزن: میوه های هسته دار غالبا شیرین هستند اما کالری بسیار کمی دارند. 
هر وعده از این میوه ها 7۵ تا ۱۰۰ کالری به بدن شما می رساند. این میوه ها غنی از 
فیبر هستند. یک فنجان زردآلو حاوی ۳ گرم فیبر است. فیبر برای کنترل وزن نقش 
کلیدی دارد و کلسترول بد خون را که منجر به خطر ابتلا به بیماری های قلبی، سکته 
مغزی و دیابت نوع ۲ می شود را کاهش می دهد. افزایش سلامت چشم: میوه های 
هسته داری مانند زردآلو و انبه سرشار از بتاکاروتن هستند. بتاکاروتن شکلی از ویتامین آ 
است که نقش حیاتی در سلامت چشم ایفا می کند. این ویتامین اثرات مخرب نور مضر 

تابیده شده از رایانه ها و تلفن های همراه را کاهش می دهد.
کاهش خطر ابتلا به بیماری های مزمن: آنتوسیانین ها و فلاونوئیدهای موجود در 
برخی میوه های هسته دار از قبیل گیلاس و آلو نقش مهمی در پیشگیری از بیماری 

های مزمن از جمله سرطان، بیماری قلبی، دیابت و کاهش حافظه دارند.
بهبود سلامت پوست: هلو سرشار از ویتامین سی است که به کاهش آسیب سلولی 
و کمک به تولید کلاژن که صاف کننده پوست است، کمک می کند. یک عدد هلوی 

بزرگ ۱۵ درصد از نیاز شما به ویتامین سی در روز را برطرف می کند. 

در شرایطی که ممکن است به واسطه سیاهرگ های واریسی 
نگران زیبایی ظاهری پاهای خود باشید، در واقع، ممکن است 
خطر جدی تر وجود لخته خون در یکی از بخش های حساس 

بدن، مانند مغز یا ریه در کمین شما باشد.
سیاهرگ های واریسی از نظر ظاهری شرایطی ناخوشایند را 
ایجاد کرده و افراد بسیاری برای پنهان کردن آنها، به ویژه در ماه 
های گرم سال، لباسی می پوشند که شاید تمایلی به استفاده 
از آن نداشته باشند. اما باید توجه داشت که سیاهرگ های 
واریسی تنها یک مساله مربوط به زیبایی ظاهری نیستند و می 
توانند فرد را در معرض یک مشکل سلامت بالقوه مرگبار یعنی 

لخته های خون قرار دهند.
مطالعه ای جدید در بیمارستان پانگ گونگ در تایوان نشان 
داده است که سیاهرگ های واریسی به طور قابل توجهی خطر 

مواجهه با لخته های خون خطرناک را افزایش می دهند.
طی این مطالعه داده های بیش از ۴۲۵ هزار نفر مورد بررسی 
قرار گرفتند. نیمی از این افراد دارای سیاهرگ های واریسی 
بودند و خطر ابتلا به ترومبوز سیاهرگی عمقی )DVT( در آنها 

۵.۳ برابر بیشتر بود.
ترومبوز سیاهرگی عمقی لخته خونی است که در سیاهرگ 
های عمیق بدن شکل می گیرد. به طور معمول، این لخته 
در پاها تشکیل می شوند و موجب علائمی مانند تورم، درد، 
قرمزی یا تغییر رنگ پوست پا یا احساس گرما در منطقه تحت 
تاثیر قرار گرفته می شوند. گاهی اوقات نیز ترومبوز سیاهرگی 

عمقی با هیچ علامتی همراه نیست.
لخته خون  زیرا  است  ترومبوز سیاهرگی عمقی خطرناک 
تشکیل شده در پا می تواند به دیگر بخش های بدن سفر کند. 
لخته خون حتی می تواند موجب شرایطی به نام آمبولی ریوی 
شود که به واسطه وجود لخته خون در ریه شکل گرفته و مانع از 

تنفس می شود. این شرایط می تواند مرگبار باشد.
در شرایطی که ممکن است به واسطه سیاهرگ های واریسی 
نگران زیبایی ظاهری پاهای خود باشید، در واقع، ممکن است 
خطر جدی تر وجود لخته خون در یکی از بخش های حساس 
بدن، مانند مغز یا ریه در کمین شما باشد. این اطلاعات نباید 

موجب هراس شما شود، بلکه باید انگیزه مقابله با سیاهرگ 
های واریسی را افزایش دهد. در ادامه با چند روش مفید برای 

مقابله با سیاهرگ های واریسی بیشتر آشنا می شویم.
*استفاده از جوراب های واریس

جوراب واریس یکی از رایج ترین روش های بهبود و پیشگیری 
از سیاهرگ های واریسی است. جوارب های واریس محصولاتی 
زرق و برق دار نیستند، اما کار خود را به خوبی انجام می دهند. 
جوراب واریس گردش خون سالم در پاها را تقویت می کند. 
گردش خون ضعیف مساله ای است که بیشتر افراد مبتلا به 
سیاهرگ واریسی با آن مواجه هستند. جوارب های واریس به 
طور کامل سیاهرگ های واریسی را بهبود نمی بخشند، اما 
کمتر قابل دیدن می شوند. همچنین، آنها از تشکیل سیاهرگ 

های واریسی جدید پیشگیری می کنند.
*انجام ورزش بیشتر

سیاهرگ های واریسی اغلب به واسطه یک سبک زندگی کم 
تحرک شکل می گیرند. پشت میز نشینی یا حتی ایستادن 
بیش از حد می تواند اثر منفی بر گردش خون انسان داشته 
باشد. بر همین اساس، اگر مستعد ابتلا به سیاهرگ واریسی 
هستید، انجام ورزش از اهمیت ویژه برخوردار می شود. بیشتر 
به کاهش وزن  اگر  ویژه  به  کارشناسان معتقدند که ورزش، 
منتج شود، یکی از بهترین روش ها برای پیشگیری از تشکیل 
سیاهرگ های واریسی جدید است و می تواند سیاهرگ های 
واریسی موجود را کمتر مشهود سازد. وزن اضافه بدن فشار 
بیشتری بر سیاهرگ ها وارد می کند که می تواند موجب تورم و 

مشهودتر شدن آنها شود.
*مصرف فیبر بیشتر

برخی پژوهش ها نشان داده اند که ممکن است بین یبوست 
و سیاهرگ های واریسی ارتباطی وجود داشته باشد. در واقع، 

نتایج یک مطالعه نشان داد کشورهایی که رژیم غذایی آنها با 
کمبود فیبر مواجه است، به طور معمول موارد ابتلا به سیاهرگ 
های واریسی بیشتر است. پژوهشگران معتقدند کمبود فیبر به 
یبوست منجر می شود و فشار ناشی از یبوست فشار مضاعفی 
بر سیاهرگ ها وارد می کند که می تواند به تورم آنها منجر شود.

*استفاده از شاه بلوط هندی
گیاه دارویی شاه بلوط هندی که به نام شاه بلوط اسبی نیز 
استفاده  مورد  مکمل  رایج ترین  احتمالا  شود،  می  شناخته 
مطالعات  برخی  است.  واریسی  های  سیاهرگ  درمان  برای 
نشان داده اند که این گیاه دارویی می تواند به بهبود نارسایی 
سیاهرگی مزمن، شرایطی که در آن دریچه های سیاهرگ های 
پا به درستی کار نمی کنند و به بروز مشکلات گردش خون در 
پا منجر می شود، کمک کند. افراد بسیاری که به سیاهرگ 
واریسی مبتلا هستند به نارسایی سیاهرگی مزمن نیز مبتلا 

هستند و بالعکس.
*استفاده از گوتو کولا

نارسایی  بهبود  به  تواند  می  نیز  کولا  گوتو  دارویی  گیاه 
سیاهرگی مزمن کمک کند. برخی مطالعات نشان داده اند که 
این گیاه دارویی حتی علائمی مانند تورم و نشت از سیاهرگ 
ها را کاهش می دهد، از این رو، امتحان کردن این گیاه دارویی 

نیز ایده خوبی است.
*مصرف بیوفلاونوئیدها

بیوفلاونوئیدها در مواد غذایی مانند توت ها، سبزی های 
توانند سلامت  یافت می شوند که می  پیاز  و  برگدار، سیر، 
سیاهرگ ها را تقویت کنند. از این رو، برای مقابله با سیاهرگ 
های واریسی می توانید مصرف مقادیر فراوان از آنها را در برنامه 
بیوفلاونوئید  در  که  فلاونوئیدهایی  قرار دهید.  غذایی خود 
روتین وجود دارند، نشان داده اند که دیواره سیاهرگ ها را 
می  کاهش  را  واریسی  های  سیاهرگ  علائم  و  کرده  تقویت 

دهند.
شما می توانید روتین را به شکل مکمل یا از مواد غذایی مانند 
سیب، میوه های مرکبات، انجیر، چای سیاه، چای سبز و گندم 

سیاه دریافت کنید.

6روش برای مقابله با عوارض جدی سیاهرگ های واریسی

مروری کوتاه بر 7 خاصیت ادویه جات

چرابایدبهغذاهایمانادویهاضافهکنیم؟
بیماری ها و باکتری ها را با مصرف پودر دارچین، پونه کوهی غنی از آنتی اکسیدان و 
گشنیز سم زدا، از خود دور کنید. وقتی دچار بیماری نشوید، بدنتان بیش از پیش تقویت 
می شود. درحالی که احتمالًا از قبل، اضافه کردن چاشنی ها به غذاهایتان را در برنامه 
آشپزی خود قرار داده اید، ولی احتمالًا تا امروز از همه خواص شگفت انگیز گیاهان، 
آن هایی که به عنوان طعم دهنده غذا هستند، و ادویه جات باخبر نبودید. بنابراین این 
مطلب را دنبال کنید تا تغییر اساسی در غذاهایتان ایجاد کنید، مطمئن باشید بدنتان از 

شما تشکر خواهد کرد!
1. تقویت متابولیسم

با توجه به عطر و طعم، سوخت و ساز بدنتان با مصرف ادویه جاتی مانند فلفل قرمز، 
زنجبیل، زردچوبه، زیره و یا دارچین بهبود پیدا می کند. اگر شما از آن دسته افراد طرفدار 
ادویه نیستید، قبل از اینکه استفاده از زردچوبه و فلفل قرمز را افزایش دهید، زنجبیل و زیره 
را به آهستگی به رژیم غذایی تان بیفزاید. زیره را به برنج خود اضافه کنید و یا کمی میزان 

زردچوبه را در نوشیدنی شیرطلایی )لاته زردچوبه( افزایش دهید.
2. مبارزه با التهاب

اگر دچار التهاب هستید، هل، زنجبیل، دارچین و زردچوبه، ادویه جاتی هستند که باید 
به غذایتان اضافه شوند. می توانید برای طعم بهتر، کمی زنجبیل را به اسموتی اضافه کنید 

و یا کمی دارچین را به هر چیزی از چای گرفته تا سوپتان بیفزایید.

3. تسکین ناراحتی معده
آیا درد معده آزارتان می دهد؟ بزرگ ترها درست می گویند: زنجبیل واقعاً می تواند به 
کاهش درد معده کمک کند. می توانید زنجبیل مورد نیاز را از طریق نوشیدنی و یا غذای 

حاوی این ادویه، کسب کنید. همچنین، هل می تواند حالت تهوع را رفع کند.
4. تقویت سلامت قلب

قلب شما فوق العاده قدرتمند است و نیاز به توجه بیشتری دارد. پس چرا میزان سلامت 
قلب خود را با مصرف کاکائو، زردچوبه، سیر، آویشن، فلفل قرمز یا رزماری ارتقا ندهید. این 
لیست می تواند با ادویه جات و گیاهان بیشتری ادامه پیدا کند، بنابراین نگران نباشید به هر 

اندازه که دوست دارید، آن ها را به کباب یا مرغ سوخاری اضافه کنید.
5. مبارزه با باکتری ها

بیماری ها و باکتری ها را با مصرف پودر دارچین، پونه کوهی غنی از آنتی اکسیدان و 
گشنیز سم زدا، از خود دور کنید. وقتی دچار بیماری نشوید، بدنتان بیش از پیش تقویت 

می شود.
6. کاهش فشارخون

چه دچار یک بیماری مزمن باشید و چه سنتان در حال افزایش باشد، هل، کاکائو و سیر 
همگی چاشنی های لازم برای داشتن قلبی سالم هستند که می توانند به طور طبیعی 
فشارخون شما را پایین بیاورند. می توانید کمی هل دارای مزه تند را با کاکائوی شیرین 

مخلوط کرده و به برخی دسرها مانند کوکی ها و یا تارت ها اضافه نمایید تا دسر سالم تری 
مصرف کنید.

7. افزایش گردش خون
گردش خون ضعیف، در بین مردم شایع است و زمانی رخ می دهد که خون آزادانه به 
سمت قسمت های مختلف بدن جریان نمی یابد. با اضافه کردن پودر سه گانه جعفری، 
سیر و فلفل قرمز به هر نوع از غذاهایتان، خون خود را تصفیه کرده و جریان آن را بهبود 

ببخشید.
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اجتماعی

گزارش از هادی سلگی

 سودی که از ماینینگ )استخراج رمزارزها( به دست 
می آید، ارزشی است که بیشتر از مابه التفاوت قیمت برق 
ناشی می شود. موضوعی که با لحاظ یارانه تخصیص داده 
شده به قیمت برق در ایران، حکایت از نوعی تعدی به 

جیب اجتماع دارد.
پول در سیر تطور خود اشکال مختلفی به خود گرفته 
و چیزی که در این پویش تاریخی قابل مشاهده است، 
روند انتزاعی شدن آن است؛ تا جایی که امروزه با واقعیتی 
مجازی به نام رمزارزها روبه رو هستیم. البته عنوان رمزارز 
در  دارد؛  اشاره  آن  یا شکل ظاهری  مادی  به وجه  تنها 
حالی که موضوع را از نظر اقتصاد سیاسی و تغییراتی که 
در مناسبات اقتصادی و سیاسی ایجاد می کند، پنهان 
بخواهیم  جنبه  این  از  اگر  نگارنده،  به زعم  می گذارد. 
عنوانی بر این شکل ابزار مبادله ای بگذاریم، شاید نام »پول 
اجتماعی« گویاتر باشد، چراکه اصلی ترین ویژگی این پول 
نه از راه کدگذاری )این مسئله در پول های کاغذی هم 
به شکلی دیده می شود( بلکه منبعی است که ضمانت و 
اعتبار خود را کسب می کند. در حالی پول های موجود این 
اعتبار را از دولت ها کسب می کنند که رمزارزها اعتباری 
گروهی یا در اجتماع پیدا می کنند. البته در این گزارش 
نمی توان بیشتر به این مسئله پرداخت، چرا که موضوع در 
اینجا معضلی است که جدیداً در زمینه استخراج رمزارزها 
بروز کرده است. تنها با این نکته قصد اشاره به ماهیت 
رخدادگونه شکل گیری انواع پول ها و مسائلی )در اینجا 
مصرف بسیار بالای برق( بود که بعد از آن نمایان و حل 

می شود.
*استخراج رمزارزها

از  بیت کوین  استخراج  اصطلاح  با  که  بسیاری  برای 
استخر یا مزارع )اصطلاحی است که درباره منابع تولید 
این رمزارز استفاده می شود( برخورد کرده اند، پرسش های 
زیادی در رابطه با تولید و ماهیت این پول به وجود آمده 
باید  دهیم،  توضیح  ساده  بیان  به  بخواهیم  اگر  است. 
گفت رمزارزها با توافق کل یک اجتماع قابل تولید است 
و استخراج هم مکانیسم همین توافق جمعی به صورت 
ریاضی است. در واقع این استخراج کنندگان )ماینرها( 
نقش داور، ناظران یا تأییدکنندگان این توافقات را دارند و 
این کار آنها همراه با میزانی کارمزد خواهد بود که از سوی 
اجتماع معامله گران به آنها داده می شود. البته استخراج 
باشد،  سودآور  می تواند  خاص  شرایط  در  بیت کوین 
وجود  کار  این  مناسب  سخت افزار  و  برق  که  به شرطی 

داشته باشد.
افراد ماینر با دستگاه های استخراج خود کمک می کنند 
تا شبکه بیت کوین امن بماند و تراکنش های بیت کوین 
انجام شود. در این عملیات، کامپیوترهای ماینر باید طی 
فرایند ریاضی پیچیده، معادلات ریاضی را حل کنند و 
هر کس که زودتر به جواب برسد، بیت کوین تولید شده 
و به عنوان پاداش به او تعلق می گیرد. این کار نیازمند 

داشتن سیستم های سخت افزاری قدرتمند و برق است.
به  بیت کوین،  به صرفه  استخراج  برای  کلی  به طور 
تجهیزات جانبی  یکسری  با  استخراج )همراه  دستگاه 
مثل منبع تغذیه یا همان پاور(، کیف پول بیت کوین )نصب 
نرم افزار کیف پول بیت کوین روی گوشی یا کامپیوتر برای 
دریافت بیت کوین های استخراج شده(، اینترنت پایدار، 
برق مناسب )دستگاه های استخراج برق زیادی مصرف 
می کنند – استفاده از انشعابات برق یارانه ای غیرمجاز و 
غیرقانونی است(، خنک کننده )دستگاه های استخراج 
نیاز  باید خنک شوند(  و  تولید می کنند  زیادی  گرمای 

است.
تا چند سال پیش استخراج بیت کوین عمدتاً با CPU یا 
همان پردازنده ها انجام می گرفت و سیستم های خانگی 
معمولی هم می توانستند به استخراج سودآور بیت کوین 
بپردازند. اما با گسترش شبکه بیت کوین و ماینرهای آن، 
تراشه های  با  فقط  بیت کوین  به صرفه  استخراج  امروزه 

مخصوصی به نام ای سیک )ASIC( امکان پذیر است.
دستگاه های استخراج بیت کوین در طرح ها و مدل های 
مختلف عرضه می شوند. آنچه برای یک دستگاه استخراج 
مد نظر قرار می دهند، علاوه بر برند آن، قدرت پردازش 
)قدرت پردازش دستگاه استخراج که بر حسب تراهِش 

بر ثانیه )TH/S( نمایش می دهند( و مصرف برق است.
که  درآمدی  و  سرمایه  میزان  به  نسبت  افراد  بنابراین 

می خواهند، دستگاهی را انتخاب می کنند که مصرف 
باشد.  سازگار  آنها  نظر  مورد  درآمد  و  سرمایه  با  آن  برق 
کارآمدترین دستگاه استخراج دستگاهی است که هِش 
بیشتر و مصرف برق کمتری داشته باشد یا به طور کلی 

میزان بازگشت سرمایه آن سریع تر باشد.
آن طور که مسئولان توانیر گفته اند به ازای هر بیت کوینی 
مصرف  انرژی  ساعت  مگاوات   ۵۵ می شود،  تولید  که 
می شود و اگر این مقدار بخواهد با نفت خام به دست 
به  است.  نفت  بشکه  سوخت ۱۰۷  انرژی  معادل  آید، 
بیان دیگر، ممکن است برای یک شخص که ماینینگ 
می کند، این کار سود داشته باشد و با تهیه زیرساخت ها 
و استفاده از برق سوبسیدی، در نهایت منتفع شود، ولی 
با چه مکانیسمی سوبسید تخصیص یافته و آلودگی ایجاد 
شده جبران می شود؟ این ها مواردی است که درباره اش 
قانون گذاری نشده و وقتی چنین معضلاتی وجود دارد و 
تکلیف مشخص نیست، به دنبالش مشکلاتی هم ایجاد 

می شود.
*خلاف قانون یا بی قانونی

و  از مسائل دیگر در این زمینه بحث رگولاتوری  یکی 
مقررات گذاری است و این امر محقق نخواهد شد مگر 
اینکه یک ارزیابی دقیق و علمی از مزایا و معایب این پول 
جدید انجام شود. تنها اگر به یک نمونه از سردرگمی در این 
حوزه اشاره شود، ضرورت این موضوع آشکار می شود. در 
حال حاضر گفته می شود که فروش و استفاده از تجهیزات 
سخت افزاری استخراج رمزارزها ممنوع شده، در مقابل 
وزارت نیرو پیشنهاد کرده که از ماینرها با نرخ تعرفه برق 
صادراتی هزینه دریافت شود. رئیس مرکز فضای مجازی 
ایران هم اخیراً اعلام کرد: قانونی برای فعالیت ماینینگ 
در کشور نداریم و به همین دلیل نمی توانیم بگوییم آنچه 
هم اکنون توسط عده ای از مردم انجام می شود، خلاف 
قانون است؛ چون قانونی وجود ندارد که با آن مغایرت 

داشته باشد.
اکثر  است:  کرده  عنوان  فیروزآبادی  ابوالحسن 
دستگاه های ماینینگ به روش غیرقانونی و قاچاق وارد 
کشور شده اند و ابهام مهمی که در این حوزه وجود دارد 
این است که عمل ماینینگ توسط اموال قاچاق صورت 
می گیرد. البته وی خبر داده است: طرحی برای قانونمند 
دستگاه های  نظرات  از  استفاده  با  موضوع  این  کردن 
مربوطه از جمله بانک مرکزی، وزارت نیرو، سازمان بورس 
و … آماده و در کمیسیون اقتصادی دولت تصویب شده، 

ولی هنوز در هیئت دولت مورد بررسی قرار نگرفته است.
*ارزشی که از برق ناشی می شود

فروش  برای  را  محصولات  این  که  وب سایت هایی 
گذاشته اند، جداولی برای حساب میزان هزینه های برق 
و سود خالص در نظر گرفته اند. در این جداول نرخ برق 
مصرفی برای هر کیلووات، دو سنت در نظر گرفته شده 
که با دلار ۱۳ هزار تومانی، ۲۶۰ تومان می شود که همان 

تعرفه برق خانگی در ایران است.
قدرت و میزان مصرف هر کدام از این دستگاه ها متفاوت 
است، اما به طور نمونه یک دستگاه ماینینگ بیت کوین 
۲۱۱۰ واتی با قدرت پردازش ۲۴ تراهِش که از سوی یک 
شرکت چینی ارائه شده و هم اکنون در داخل کشور خرید 
و فروش می شود، روزانه ۵۰ کیلووات ساعت برق مصرف 
قدرت  اساس  بر  دستگاه ها  این  سالانه  سود  می کند. 
پردازش و میزان مصرف برق از ۴۰ میلیون تومان تا بالای 

۱۰۰ میلیون هم می رسد.
این دستگاه اگر با نرخ ۲۵۰ تومانی )در هر کیلووات 
ساعت( برق خانگی فعالیت کند، روزانه ۹۲ هزار تومان 
و اگر با نرخ ۵۰ تومانی برق صنعتی محاسبه شود، ۱۰۱ 
هزار تومان و با نرخ ۱۲۵۰ تومانی برق صادراتی ۴۲ هزار 
تومان درآمد خالص خواهد داشت. یعنی بین دو نرخ برق 
صادراتی و خانگی تفاوت سودی بیش از دو برابر وجود 
دارد؛ موضوعی که نشان می دهد بیشتر سود این فعالیت 
از منبع برق به دست می آید. با توجه به قیمت بالای این 
دستگاه ها )حدود ۱۲ میلیون تا ۵۰ میلیون تومان و بالاتر( 
به نظر نمی رسد که درآمد روزانه ۴۲ هزار تومان مبلغی 
بیشتر از سرمایه آورده، عاید سرمایه گذار کند. یک هزار 
روز لازم است که درآمد فرد به ۴۲ میلیون تومان برسد، 
تازه اگر این را در نظر نگیریم که با حضور رقبای بیشتر 
و دستگاه های جدید، فرآیند استخراج کندتر می شود. 
بنابراین به نظر هم نمی رسد که این دستگاه ها بیش از هزار 
روز بتوانند برای سرمایه گذار فعالیت مؤثر داشته باشند و 
پس از آن دچار استهلاک مادی و معنوی )قدیمی شدن 
دستگاه و فناوری استفاده شده( می شوند. با این حساب، 
سودی که از محل ماینینگ نصیب فرد می شود، صرفاً 
دریافت سوبسید(  )بخوانید  ارزان  برق  از محل مصرف 

خواهد بود.
موضوع دیگر این است که میزان مصرف گفته شده 
برق  مصرف  متوسط  که  می گیرد  صورت  شرایطی  در 
مشترکان خانگی ۱۸۶ کیلووات ساعت در ماه اعلام شده 
است. یعنی هر دستگاه ماینینگ به تنهایی معادل هشت 

خانوار برق مصرف می کند.
اما درباره تعرفه های برق ایران باید گفت ارزانی برق در 
ایران بیش از هر چیز به دلیل کاهش ارزش پول ملی رخ 
داده است، یعنی اگر نرخ متوسط برق سال گذشته )۱۹۷ 
تومان( را با دلار ۴ هزار تومانی محاسبه کنیم، مبلغی حدود 
پنج سنت می شود که به نرخ های صادراتی )نرخ متوسط 
جهانی هفت سنت( نزدیکی بیشتری داشت، اما امسال با 
وجود رشد این قیمت )۲۲۸ تومان در هر کیلووات ساعت( 

این نرخ به ۱.۷ سنت رسیده است.
غیرگرم  ماه های  و  عادی  مناطق  در  متوسط  به طور 
مناطق گرمسیر، ۲۲۸ تومان حداکثر بهای برق )بدون 
احتساب اضافه پرداختی و تخفیفات مربوط به شرایط 
اختصاصی( به ازای هر کیلووات ساعت است. بنابراین 
با در نظر گرفتن ماه های دیگر سال و مصرف کمتر، با 

نرخ های کمتر از میزان گفته شده مواجه هستیم.
با همه اینها ممکن است برق برای مشترکان داخلی 
آنچنان ارزان نباشد، اما کاهش ارزش پول ملی عاملی 
یارانه ای  کالای  این  از  خارجی  افراد  برخی  جلب  برای 
شده است. اخیراً اعلام شد که برخی چینی ها در ایران به 
راه اندازی ایستگاه های استخراج ارز دیجیتال پرداخته اند.
با این وجود، همان طور که نشان داده شد باز با همین 
نرخ های برق خانگی، سودآوری این فعالیت بالاست. هر 
چند که استفاده از برق های ارزان تر با تعرفه های صنعتی 
یا دولتی )مثلًا مساجد، صداوسیما و مدارس( جذابیت 

بسیار بالایی برای عده ای داشته است.
برق در ایران با یارانه دولت به دست مصرف کنندگان 
می رسد و به همین دلیل، استفاده شخصی برای کسب 
سود، نوعی برداشت پول از افراد جامعه به جیب شخص 

محسوب می شود.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

دستگیری مامور قلابی در قم
فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری متهمی که با جعل عنوان مامور ناجا از ۹ نفر 

کلاهبرداری کرده بود، در استان خبر داد. 
 سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی بر کلاهبرداری با 
پوشش افسر پلیس راهور، موضوع در دستورکار کارآگاهان پلیس آگاهی استان قرار 

گرفت.
وی افزود:  متهم با جعل این عنوان برای صدور گواهینامه و حذف خلافی خودرو از 

شهروندان اقدام به دریافت وجوه نقدی می کرد.
سردار آقاخانی ادامه داد: ماموران با انجام یکسری تحقیقات پلیسی موفق شدند متهم 

را شناسایی و پس از هماهنگی مقام قضائی وی را دستگیر کردند.
فرمانده انتظامی استان اضافه کرد: در بازجویی کارآگاهان پلیس آگاهی استان، متهم 
به ۱۰ فقره سابقه سرقت اعتراف و تاکنون نیز ۹ نفر شاکی در این خصوص شناسایی و 
اموال مسروقه تحویل مالباختگان شد. سردار آقاخانی بیان داشت: متهم به همراه پرونده 

متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
*کشف 100 کیلوگرم تریاک در عملیات مشترک

فرمانده انتظامی استان قم دربخش دیگری از سخنان خود از کشف ۱۰۰ کیلوگرم 
تریاک در عملیات مشترک پلیس مبارزه با مواد مخدر استان های "قم و فارس" خبر داد. 

 سردار آقاخانیاظهار داشت: با اقدامات اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم 
مشخص شد یک سوداگر مرگ قصد دارد مقدار قابل توجهی مواد افیونی را با یک دستگاه 
خودرو پراید، از داراب به شیراز منتقل کند که بلافاصله موضوع به پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان فارس اعلام شد. وی تصریح کرد: پس از هماهنگی با مقام قضائی، مأموران 
به محل مورد نظر اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری، خودرو مورد نظر را شناسایی 
و متوقف کردند. این مقام ارشد انتظامی خاطر نشان کرد: سرانجام در بازرسی از خودرو 
توقیفی، ۱۰۰ کیلوگرم تریاک کشف و قاچاقچی موادمخدر نیز دستگیر شد. فرمانده 
انتظامی استان قم گفت: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی شد.
*کشف بیش از 540 هزار نخ سیگار قاچاق 

فرمانده انتظامی استان قم  در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به کشف بیش 
از ۵۴۰ هزار نخ سیگار قاچاق در استان، از دستگیری ۳ متهم در این رابطه خبر داد.   
سردار آقاخانیاظهارداشت: در پی تمرکز اقدامات پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی 
انتظامی استان قم بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد فردی قصد 
دارد مقادیر زیادی سیگار قاچاق را با دو دستگاه سواری "سمند " از یکی از استان های 
جنوبی به مقصد " پایتخت" منتقل و از استان قم عبور کند، بنابراین پیگیری موضوع در 
دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت. فرمانده انتظامی استان افزود: در ادامه ضمن 
هماهنگی با مقام قضائی استان تیم عملیاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان به یکی 
از محورهای مواصلاتی اعزام و تلاش برای شناسایی خودروهای مذکور آغاز که سرانجام 
هر دو خودرو شناسایی، توقیف و ۳ نفر متهم در این خصوص نیز دستگیر شد. سردار 
آقاخانی خاطرنشان کرد: طی بازرسی از خودروهای موصوف، تعداد ۲ هزار و ۷۰۸ بکس 
سیگار معادل) ۵۴۱ هزار و ۶۰۰ نخ سیگار( ، ۴۲۶ عدد قوطی قرص و پودر بدن سازی 
و ۹۶ بسته آمپول لیدوکایین ) ۵۰ عددی( کشف شد.  فرمانده انتظامی استان تصریح 
کرد: متهمان به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی 

استان شدند.

سرپرست پلیس راهور استان قم  خبرداد

نصب 12 دوربین ثبت تخلفات رانندگی در 
بلوار آیت الله بروجردی

سرپرست پلیس راهور استان قم از نصب ۱۲ دوربین ثبت تخلفات رانندگی در اصلی 
ترین بلوار حادثه خیز استان خبر داد. 

 سرهنگ  علی حسن قیصری اظهار داشت: بلوار آیت الله" بروجردی" یکی از نقاط 
حادثه خیز شهر قم می باشد که حدود ۱۰ درصد تصادفات منجر به فوت شهر قم از اولین 
روز افتتاح در این بلوار رخ داده است. وی افزود: به منظور کنترل و مهار تصادفات رانندگی 
این معبر با پیگیری هایی که صورت گرفته است، در حال حاضر تعداد ۱۲ عدد دوربین 
ثبت تخلفات رانندگی،نصب و مورد بهره برداری قرار گرفته است. سرهنگ قیصری ادامه 
داد: قابلیت این دوربین ها به این صورت است، که راننده را به علت تجاوز از سرعت مجاز 
اعمال قانون خواهد کرد و همچنین از مزیت هایی که این سامانه دوربین ها دارند، می 
توان به این مهم اشاره کرد، که علاوه بر اینکه سرعت لحظه ای را ثبت می کنند، سرعت 
متوسط را نیز محاسبه می کنند. سرپرست پلیس راهور استان اضافه کرد: طریقه محاسبه 
آن به این صورت است که رانندگان و مخصوصاً رانندگانی که در واقع مسیر ترددشان به 
صورت روزانه انجام می شود و از محل نصب دوربین ها اطلاع دارند، به محض اینکه مقابل 
دوربین نصب شده می رسند، سرعت خود را به سرعت مجاز کاهش داده و بعد از این که از 
مقابل دوربین عبور کردند، سرعت خود را افزایش می دهند و با سرعت غیرمجاز تردد می 
کنند. وی بیان داشت: این نوع دوربین ها این مزیت و قابلیت را دارند که دوربین بعدی 
سرعت متوسطه وسیله نقلیه را بر حسب زمان و مسافت طی شده محاسبه کنند و سرعت 
غیر مجاز را اعمال قانون کنند. سرپرست پلیس راهور استان ابراز کرد: در معابری که دارای 
این سیستم هوشمند فعال می باشند، کاهش سوانح و حوادث رانندگی را به دنبال داشته 
است و امیدواریم با همکاری سایر سازمان های مرتبط در سایر معابر شهر هم این اتفاق رخ 
دهد و هرچه سریعتر با بسیج این نوع تجهیزات و امکانات، حوادث رانندگی تا حد بسیار 

مطلوبی کاهش پیدا کند.

رئیس بازرسی فرماندهی انتظامی استان قم  خبرداد

صحت عمل مامور وظیفه شناس در برگرداندن 
چک مفقودی

رئیس بازرسی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: مامور وظیفه شناس فرماندهی 
انتظامی "معصومیه" با پیدا کردن یک فقره چک مفقودی آن را به صاحبش بازگرداند. 

سرهنگ سید جمال فاطمی در تشریح این خبر اظهار کرد: یکی از کارکنان فرماندهی 
انتظامی معصومیه حین گشت زنی در سطح حوزه استحفاظی، یک فقره چک به مبلغ 
۹۷ میلیون و ۴۰۰ هزار ریال وجه نقد را پیدا و سپس با پیگیری های مستمر و تلاش 
های مجدانه صاحب آن را شناسایی و چک بصورت صحیح و سالم تحویل وی شد که 
اقدام به موقع مامور وظیفه شناس موجب خرسندی و ابراز رضایت این شهروند شد. رئیس 
بازرسی فرماندهی انتظامی استان با بیان اینکه صداقت و امانتداری در مسائل مادی و 
معنوی و ترویج این فرهنگ در آحاد جامعه،امری ضروری است، عنوان کرد: به منظور 
ترویج فرهنگ خود کنترلی، ارتقاء صحت عمل و ارج نهادن به این عمل خداپسندانه و 
الگوسازی رفتارهای شایسته، از این امانت داران تقدیر می شود.وی اعلام کرد: صداقت 
و امانتداری پلیس مکتبی و ولائی نظام مقدس جمهوری اسلامی در واقع ره آورد یک 
سازمان متعهد، خدمتگزار و امین مردم می باشد. سرهنگ فاطمی بیان داشت: نیروی 
انتظامی همواره خدمتگزار مردم است و در همه زمینه ها از هیچ گونه خدمتی کوتاهی 

نخواهد کرد.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

اجرای طرح قدر با دستگیری
 3 سارق و 16 معتاد متجاهر

فرمانده انتظامی شهرستان قم از دستگیری ۳ نفر سارق و ۱۶معتاد متجاهر و خرده 
فروش مواد مخدر در نتیجه اجرای طرح قدر در حوزه استحفاظی تعدادی کلانتری و 

پاسگاه های فرماندهی انتظامی این شهرستان خبر داد. 
 سرهنگ مراد حسین جعفریان  اظهارداشت: در راستای ارتقاء امنیت اجتماعی محله 
محور و استقرار نظم و امنیت در نقاط آسیب پذیر قم و مقابله با تبهکاران، مزاحمین 
نوامیس و اراذل و اوباش، برخورد با سارقان، جمع آوری معتادان متجاهر و خرده فروشان 
مواد مخدر، طرح قدر در حوزه استحفاظی تعدادی کلانتری و پاسگاه های فرماندهی 
انتظامی این شهرستان برگزار شد.  فرمانده انتظامی شهرستان قم هدف از برگزاری طرح 
مذکور را کاهش جرایم و پیشگیری از هرگونه ناهنجاری دانست و بر استمرار آن تاکید کرد.
سرهنگ جعفریان در ادامه دیگر نتایج این طرح را شامل دستگیری ۳ نفر اراذل و 
اوباش، کشف ۵ فقره انواع اموال مسروقه ، یک دستگاه خودروی سرقتی و ۳ دستگاه 
موتورسیکلت، توقیف ۲ دستگاه موتورسیکلت و ۲ دستگاه خودرو،مقادیری موادمخدر و 

آلات استعمال موادافیونی و ۱۶ نفر معتاد متجاهر و خرده فروش مواد مخدر برشمرد.

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم :
سه حادثه غرق شدگی در قم سه فوتی برجای گذاشت

 سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بر اثر سه حادثه غرق 
شدگی در این استان سه تن جان خود را از دست دادند.

مهدی فراهانی افزود: ساعت ۱۷:۱۷ روز جمعه حادثه ای مبنی بر غرق شدن یک 
شهروند در سد کبار به مرکز اورژانس ۱۱۵ قم گزارش شد. وی ادامه داد: جسد این فرد 
با تلاش تیم امداد و نجات آبی آتش نشانی از سد خارج و آمبولانس اورژانس در صحنه 
حاضر و مشخص شد این آقا حدود ۴۷ ساله جان خود را از دست داده است. وی افزود: 
باتوجه به اینکه مسئولان بارها نسبت به خطرات شنا کردن در سدها هشدار داده اند اما 

بازهم عده ای از شهروندان با ورود به سدها جان خود را به خطر می اندازند.
وی اضافه کرد: در حادثه دیگری که روز جمعه در یکی از استخرهای خانگی بخش 

کهک اتفاق افتاد، دختربچه ۲ ساله براثر غرق شدگی جان خود را از دست داد.
فراهانی گفت: فوت آقا ۲۲ ساله در یکی از استخرهای خانگی بخش جعفریه نیز سومین 

مورد از حوادث غرق شدگی روز جمعه در این استان بود.

گزارشی از سازوکار سودآوری استخراج رمزارزها

پول اجتماعی یا تعدی به اجتماع؟!
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قم ظرفیت میزبانی از جشنواره ملی مطبوعات 
دینی را دارد

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، با تاکید بر اینکه این استان ظرفیت میزبانی از 
جشنواره ملی مطبوعات دینی را دارد گفت: برگزاری جشنواره رسانه ها و مطبوعات دینی 

کشور با محوریت قم به عنوان یک موضوع مهم درحال پیگیری است.
سید موسی حسینی کاشانی روز شنبه درگفت و گو با خبرنگاران، افزود: برگزاری با 
کیفیت دومین جشنواره مطبوعات استان موجب ارتقای جایگاه رسانه ای استان در 
کشور می شود که این موضوع امکان میزبانی قم از جشنواره های ملی را فراهم می کند.
وی گفت: برگزاری جشنواره مطبوعات در استان به طور قطع منجر به رشد کمی و 
کیفی کار رسانه ای در قم می شود. درهمین این امر موجب افزایش انگیزه اهالی 

مطبوعات و رسانه ای استان و زمینه برای دیده شدن تولیدات خبری استان است.
حسینی کاشانی، ارتقای دانش رسانه ای اهالی مطبوعات، ایجاد رقابت مثبت، افزایش 
خلاقیت های خبری و افزایش ظرفیت های رسانه ای استان را از جمله اهداف برگزاری 
این جشنواره دانست و گفت: نقاط ضعف و قوت جشنواره مطبوعات سال گذشته 
استخراج و با استفاده از نظرات کارشناسی به دنبال رفع این اشکالات در جشنواره امسال 
هستیم. وی با بیان اینکه روند اجرایی دومین جشنواره مطبوعات قم با محوریت خانه 
مطبوعات استان از امروز آغاز شد، افزود: اختتامیه جشنواره مطبوعات استان در آبان ماه 

برگزار می شود ضمن اینکه ارسال آثار این جشنواره تا ابتدای مهرماه تعیین شده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، ادامه داد: تقویم جشنواره به گونه ای تعریف 
شده است تا زمان بیشتری برای دریافت آثار خبرنگاران ایجاد شود ضمن اینکه اختتامیه 
جشنواره مطبوعات در قالب جشنی با حضور خبرنگاران استان برگزار می شود. حسینی 
کاشانی، با بیان اینکه داوری این جشنواره توسط اساتید مطبوعات معاونت مطبوعات و 
اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی انجام می شود گفت: ضرورت دارد تا همه 
متولیان برگزاری، رسانه ها و خبرنگاران دخیل در برگزاری این جشنواره خود را متعهد به 
رعایت قواعد این جشنواره بدانند. وی، ادامه داد: اهالی رسانه پیشگام در مطالبه گری از 
مسئولان در پیشبرد اهداف استان هستند، رسانه موفق رسانه ای است که توان پیگیری 
مطالبات عمومی، موشکافی مشکلات، پیگیری و رفع این مشکلات را داشته باشد به 
همین دلیل، در جشنواره مطبوعات امسال، به این موضوعات توجه جدی تری صورت 
می گیرد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، مشارکت گسترده اهالی رسانه استان 
در این جشنواره را خواستار شد و ادامه داد: تولیدات رسانه ای در حوزه »رونق تولید« 
و همچنین »گام دوم انقلاب« از جمله مطالبات مهم رسانه ای است که در دومین دوره 
جشنواره مطبوعات استان به صورت ویژه مورد توجه قرار گرفته است. وی با بیان اینکه 
شورای سیاست گذاری دومین جشنواره مطبوعات استان قم، شامل مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، معاونت تبلیغات و مطبوعات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و رئیس 
هیات مدیره خانه مطبوعات قم است، گفت: این شورا روند جشنواره را پیگیری می کند.

  
معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم  خبرداد

آغاز روند اجرایی دومین جشنواره مطبوعات قم 
 معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: روند اجرایی 
دومین جشنوراه مطبوعات، خبرگزاری ها و پایگاه های خبری قم از روز شنبه ۱۵ تیرماه 

در این استان آغاز شد.
دوره  نخستین  افزود:  خبرنگاران،  با  گو  و  درگفت  گذشته  روز  محرابی   محمدجواد 
جشنواره مطبوعات قم به دلیل اینکه اولین تجربه استان در برگزاری چنین جشنواره ای 
بود، اشکالاتی داشت که در برگزاری دومین جشنواره تلاش شده است تا این مشکلات 
برطرف شود. وی با بیان اینکه خانه مطبوعات قم، با حمایت و همکاری اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم، دومین جشنواره مطبوعات و رسانه های برخط استان برگزار می کند، 
گفت: ارتقای دانش رسانه ای، ایجاد رقابت مثبت و افزایش انگیزه و خلاقیت رسانه ها، 
توسعه ظرفیت های موجود رسانه ای و آشنایی با ظرفیت ها و قابلیت های مکتوب و مجازی 
و بهره گیری از این قابلیت ها از جمله اهداف برگزاری این جشنواره است. وی با بیان اینکه 
این جشنواره در سه بخش اصلی، ویژه و موضوعی برگزار می شود، اظهار داشت: بخش 
اصلی این جشنواره شامل خبر، تیتر، گزارش، مصاحبه، یادداشت و سرمقاله، عکس 
خبری، صفحه آرایی، طنز مکتوب و فیلم خبری و همچنین بخش ویژه با ۲ موضوع »رونق 
تولید« و »گام دوم انقلاب« برگزار می شود. معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم، ادامه داد: در بخش ویژه، تولیدات تحلیل مندرج در رسانه های 
استان درقالب های گزارش، گفت و گو، مقاله و یادداشت پذیرفته خواهد شد. وی با اشاره 
به ضوابط و مقررات شرکت در این جشنواره گفت: آثار ارسالی باید مرتبط با موضوعات 
فراخوان باشد، آثار ارائه شده در هیچ همایش و یا جشنواره ای برگزیده نشده باشد و در 
فاصله زمانی ۱۷ مرداد ۹۷ تا اول مهرماه ۹۸ در یکی از نشریات سراسری، نشریات استانی، 
خبرگزاری ها و پایگاه های خبری استات منتشر شده باشد. محرابی اظهار داشت: هر 
متقاضی مجاز به شرکت در ۳ بخش از جشنواره اعم از حرفه ای، ویژه و موضوعی است 
ضمن اینکه در بخش حرفه ای هر شرکت کننده می تواند در دو قالب و در هر قالب دو اثر 
را بارگذاری نماید. معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با بیان 
اینکه به هر شرکت کننده که برنده جشنواره شده باشد فقط ۲ جایزه تعلق می گیرد، افزود: 
در بخش موضوعی فقط به نفرات اول جایزه تعلق خواهد گرفت. وی با بیان اینکه ابتدای 
مهر ۹۸ آخرین مهلت ارسال اثر به دبیرخانه این جشنواره تعیین شده است گفت: نفر اول 
در هر بخش علاوه بر تقدیرنامه، تندیس و ۲۰ میلیون ریال وجه نقدی، نفر دوم هر بخش، 
نیز علاوه بر تقدیرنامه، مبلغ ۱۵ میلیون ریال و نفر سوم هر بخش نیز علاوه بر تقدیر نامه، 

۱۰ میلیون ریال جایزه نقدی برای برگزیدگان این جشنواره تعیین شده است.
*چرا جشنواره مطبوعات در روز خبرنگار برگزار نمی شود؟

رئیس هیأت مدیره خانه مطبوعات استان قم، نیز در این جلسه با بیان اینکه برگزاری 
جشنواره مطبوعات در رشد رسانه های استان بسیار اثرگذار است گفت: برگزاری مستمر 
و سالیانه مطبوعات استان می تواند موجب ارزش گذاری تولیدات خبری و ارتقای کمی 
و کیفی آثار رسانه ای قم شود. مرتضی داستانی، با بیان اینکه اصرار داشتیم که جشنواره 
مطبوعات در روز خبرنگار برگزار شود، اظهار داشت: برخی اهالی رسانه ای بر این باور 
بودند که برگزاری جشنواره مطبوعات در روز خبرنگار موجب به حاشیه رفتن روز خبرنگار 

می شود که در نهایت تصمیم گرفته شد تا این جشنواره به زمانی دیگر موکول شود.
وی با بیان اینکه شورای سیاستگذاری برای برگزاری این جشنواره تعیین شده است 
گفت: بخش اصلی جشنواره مانند سال گذشته است ضمن اینکه در دومین جشنواره 
مطبوعات فیلم خبری به بخش های این جشنواره افزوده شده است.  داستانی با بیان 
اینکه از نظر حرفه ای، گزارش تصویری جزو گزارش های خبری محسوب می شود گفت: 
بخش اصلی این جشواره شامل خبر، یادداشت، تیتر، گزارش، مصاحبه، عکس خبری، 
صفحه آرایی، ظنز مکتوب، فیلم خبری و بخش ویژه شامل رونق تولید و گام دوم انقلاب 
است. وی ادامه داد: داوری این جشنواره از طریق سامانه بارگذاری شده و توسط اساتید 
مرکز جامع رسانه ای وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مورد ارزیابی قرار می گیرد. رئیس 
هیأت مدیره خانه مطبوعات استان قم، ادامه داد: در جشنواره اثری که بدون نام فرد 
تولید کننده باشد و یا توسط مدیران مسئول آن رسانه تأیید نشود، امکان حضور در 
بخش داوری را نخواهند داشت به همین دلیل ملاک حضور آثار در بخش داوری این 
جشنواره تأیید مدیران رسانه است. رئیس هیأت مدیره خانه مطبوعات استان قم، اظهار 
داشت: اگر پس از برگزیده شدن اثری، معلوم شود که این اثر متعلق به آن فرد نیست، 
موضوع را به صورت جدی پیگیری و جوایز داده شده به وی پس گرفته می شود. ۳ درصد 
رسانه های دارای مجوز کشور متعلق به استان قم است. از ۴۲ خبرگزاری کشور، بیش 
از ۱۵ خبرگزاری در قم دارای نمایندگی است، ضمن اینکه از ۱۷۲ روزنامه دارای مجوز 

برای توزیع سراسری، حدود ۱۰ روزنامه سراسری در قم دارای دفتر نمایندگی می باشد.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبر داد

آغاز پرداخت تسهیلات مشارکتی
 ساخت و ودیعه مسکن

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: براساس ابلاغ شرکت بازآفرینی شهری ایران 
پرداخت تسهیلات مشارکتی ساخت و ودیعه مسکن کلید خورد.

حسن صبوری در خصوص پرداخت تسهیلات مسکن اظهار داشت: با توجه به قرارداد 
عاملیت مابین شرکت بازآفرینی شهری ایران و بانک مسکن، پرداخت تسهیلات کم بهره 
مشارکت مدنی از محل ۲۰ درصد اعتبارات تبصره ۱۸، در طول دوران ساخت و ودیعه 
اسکان موقت از ابتدای خرداد آغاز گردیده است. وی افزود: ۲۰ هزار فقره در مرحله اول 
تسهیلات بانکی پرداخت خواهد شد که سهم کلان شهر قم ۴۰۰ فقره است. صبوری 
توضیح داد: تمامی پروژه های نوسازی مسکن که براساس طرح بهسازی و نوسازی مصوب 
استان در محلات هدف بازآفرینی شهری موفق به اخذ پروانه ساختمانی از شهرداری شده 
اند و پروژه های ویژه مانند پروژه های جابجایی و اسکان مجدد ساکنین محلات هدف که 
تایید شرکت بازآفرینی شهری ایران رسیده و یا می رسند می توانند از این تسهیلات استفاده 
نمایند. وی تصریح نمود: البته اولویت با توسعه گرانی است که نوسازي محلات هدف 
را در قالب طرح بهسازي و نوسازي محله در دستور کار خود قرار داده اند و یا پروژه های 
تجمیعی که تعداد واحدهای تولید شده آن بیش از ۱۰ واحد مسکونی می باشد. مدیرکل 
راه و شهرسازی استان قم در خصوص سقف تسهیلات ساخت مسکن در کلان شهر قم 
گفت: میزان سقف تسهیلات مشارکت مدنی دوره ساخت ارزان قیمت در کلان شهر قم 
به ازای هر واحد مسکونی تولید شده ۵۰۰ میلیون ریال است. صبوری اظهار داشت: نرخ 
سود این تسهیلات در سال ۱۳۹۸ نه درصد براساس سود دوران مشارکت ساخت خواهد 
بود. وی در ادامه از پرداخت تسهیلات بانک مسکن در خصوص اسکان موقت گفت و 
توضیح داد: میزان سقف تسهیلات ودیعه اسکان موقت در کلان شهر قم ۲۰۰ میلیون 
ریال است. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در پایان خاطر نشان ساخت: همشهریان 
 گرامی برای استفاده از تسهیلات مشارکت مدنی می بایست از طریق سامانه اینترنتی
 www.facility.udrc.ir نسبت به ثبت نام اقدام و پس از دریافت کد رهگیری، جهت دریافت 
معرفی نامه بانک مسکن به ساختمان شماره یک اداره کل راه و شهرسازی استان واقع در 

بلوار ۷۵ متری عماریاسر مجتمع ادارات معاونت بازآفرینی شهری و مسکن مراجعه نمایند.

 با وجود بارندگی قابل توجه در سال آبی جاری و به دنبال آن به وجود آمدن تفکر ترسالی، 
باید متذکر شد همچنان منابع آبی کشور محدود است و در این زمینه مسائلی وجود دارد 

که حل آنها نیازمند اقدامات راهبردی و همه جانبه است.
در سال آبی جاری، شدت بارش ها به گونه ای بود که بسیاری را خیال برداشت که 
چه خوب از چنگال خشکسالی رها شده ایم. اما با سپری شدن بارش ها و وقوع گرمای 
تابستان، خشکسالی نشان داد که هنوز در این دیار جای خوش کرده و همچنان خواهد 
ماند. بطوریکه قاسم تقی زاده خامسی که معاونت آب و آبفای وزیر نیرو را برعهده دارد 
چندی پیش در نشست خبری به موضوع کم آبی پرداخت و با تاکید بر این که منابع 
آبی کشور محدود است، اظهار کرد: مخازن آبی کشور ۱۳۰ میلیارد مترمکعب کسری 
دارد و این میزان کسری با یکسال بارندگی تأمین نمی شود، زیرا کشورحدود۱۰ سال با 
خشکسالی مواجه بوده است. تقی زاده خامسی با اشاره به بارندگی های اخیر کشور، 
ادامه داد: به دلیل بارندگی ها ۷۶ میلیارد مترمکعب ورودی آب داشتیم، اما همه این 
میزان را نتوانستیم برای آینده ذخیره سازی کنیم. بخشی از این آب ها به تالاب ها و 
بخشی به دریاها رفته است. همچنین »حمید رضا جانباز« مدیرعامل شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشور نیز در این باره گفت: امسال در بیشتر نقاط کشور بارش های خوبی را 
شاهد بودیم و در حال حاضر به طور کلی در تأمین آب سطحی کشور وضعیت خوبی حاکم 
است. براین اساس حجم ذخیره تعداد زیادی از سدهای تأمین کننده آب شرب شهرها و 
روستاها افزایش یافته اما این به معنای آن نیست که مشکلات کمبود آب حل شده است. 
وی افزود: اکنون در استان های اصفهان، فارس، کرمان و برخی از شهرها و روستا مشکل 
کم آبی وجود دارد. وی ادامه داد وضعیت آب در ایران ناشی از اقدامات چند دهه است و 
به تدریج رخ داده و تنها از طریق راهبردهای زمانبر قابل بررسی است. لذا با توجه به مساله 
کم آبی و تفکر ترسالی که بارش های اوایل سال جاری به همراه داشت با بهرام طهمورثی، 

کارشناس آب به گفت و گو نشستیم.
*شاخص هایی که بر اساس آنها ترسالی و خشکسالی مشخص می شود

طهمورثی در خصوص ویژگی های ترسالی گفت: شناخت و پایش صحیح ترسالی یا 
خشکسالی گامی مؤثر در کاهش آثار بلایای طبیعی است. در این خصوص روش های 
تجربی مختلفی برای محاسبه خشکسالی یا ترسالی ارائه شده است و بیشتر آنها از 
مؤلفه بارش استفاده می کنند و از شاخصه های حداقل دما -حداکثر دما-تبخیر و تعرق 
پتانسیل -بارش مؤثر -میانگین بارش-تعداد روزهای بارش برای مشخص کردن ترسالی و 
یا خشک سالی استفاده می کنند. طهمورثی در خصوص دلایل کم آبی علی رغم بارندگی 
فراوان در اوایل سال جاری، گفت: با توجه به بارش های خوب امسال هنوز از بحران و 
تنش آبی خارج نشده ایم و زمین تشنه است و بارش های اخیر تشنگی زمین را برطرف 
نکرده است. با برداشت بی رویه آب چاه ها و صدور مجوز چاه ها در سالهای گذشته سطح 
آب های زیر زمینی به شدت کاهش یافته و نمی تواند تأمین کننده منابع آبی کافی برای 
مردم و خصوصاً روستاییان و کشاورزان باشد. طهمورثی افزود: میزان بارش در ۱۶ سال 
اخیر کاهش قابل توجهی داشته و از طرفی با میزان مصرف بی رویه و بالا رفتن دمای 
هوا و رشد جمعیت، میزان آب پشت سدها کفاف نیاز را نمی دهد و نمی تواند منابع آب 
قابل توجهی برای مصرف کنندگان باشد. وی همچنین افزود: بارش های سیل آسای 
اخیر در ۵۰ سال گذشته بی سابقه بوده است. بطوریکه متوسط بارش تجمعی کشور 
از ابتدای سال آبی تاکنون بیش از ۳۱۰ میلی متر بوده است. متوسط بارش در شش 
حوضه آبریز اصلی کشور بالاتر از میانگین بلندمدت در دوره زمانی مشابه بوده است. با این 
وجود، بارش های امسال در کشور باعث طغیان رودخانه ها و جاری شدن سیل گردید که 
خسارت جانی و مالی فراوانی به همراه داشت. مقدار و شدت بارش ها، مورفولوژی زمین، 
عدم لایروبی گذرگاه های آب، تجاوز به حریم رودخانه ها و تخریب آبراه ها از عوامل اصلی 

خسارات سیلابهای امسال بوده است.
*تأثیرات خشک سالی

طهمورثی در خصوص تأثیرات خشک سالی گفت: خشکسالی یکی از بلایای طبیعی 

است که تأثیر گسترده ای بر مردم و محیط زیست دارد و خسارات ناشی از خشکسالی 
شامل اثرات مستقیم اقتصادی، زیست محیطی و اجتماعی است. اجرای سیاست های 
مقابله با خشکسالی بر اساس کاهش خطر می تواند رویکرد یک ملت را برای مدیریت 
خشکسالی همراه با کاهش اثرات مرتبط با آن تغییر دهد. نقش مدیریت در زمینه مبارزه با 
خشکسالی بسیار مهم است و فرایند ایجاد سیاست ملی مدیریت خشکسالی بهتر است 
با ایجاد یک کمیته ملی، جهت نظارت و تسهیل توسعه سیاست آغاز شود و این مدیریت 
شامل: نظارت، هشدار اولیه، برآورد اثرات، پاسخگویی، و تعدیل خطر باشد وی افزود: از 
جمله اثرات اقتصادی خشکسالی می توان به ضرر تولیدکنندگان محصولات کشاورزی، 
دامی و شیلات، کاهش در تولید چوب، تأثیرات مرتبط به انرژی، ضرر در صنعت توریسم 
کشورها، تأثیر روی صنعت حمل و نقل، کاهش تولید غذا، اختلال در عرضه مواد غذایی 
و تأثیرات عمومی اقتصادی دیگر مانند کاهش قیمت زمین، ضرر و زیان صنایع وابسته 
به محصولات کشاورزی و…اشاره کرد. از جمله اثرات محیط زیستی می توان به کاهش 
و تخریب زیستگاه های حیات وحش و آبزیان، کاهش غذا و آب قابل شرب، مهاجرت 
جانوران و در نتیجه کاهش جمعیت آنها در یک منطقه و افزایش جمعیت در منطقه دیگر و 
برهم خوردن تعادل طبیعی در زیستگاه ها، کاهش تنوع زیستی و… اشاره کرد. همچنین 
کاهش جریان های آبی، از دست دادن تالاب ها، افزایش استفاده از آب های زیرزمینی، 
فرونشست زمین و کاهش قابلیت ترمیم از دیگر اثرات زیست محیطی ناشی از خشکسالی 
است. طهمورثی افزود: از جمله اثرات اجتماعی ناشی از خشکسالی می توان به تأثیر آن 
برسلامت، افزایش نزاع و تعارضات در زمینه های آبی، سیاسی، مدیریتی، کاهش و تغییر 

در کیفیت و سبک زندگی و همچنین مهاجرت انسان ها توجه نمود.
*راهکارهایی برای مصرف بهینه آب

طهمورثی در خصوص راهکارهایی برای مصرف بهینه آب در حوزه های شخصی گفت: 
می توان مراکز آموزشی را تشویق نمود که به فراگیران خود روش های نگهداری و صرفه 
جویی از آب را آموزش و آن آموزش ها را به صورت مثبت افزایش دهند. باید به دنبال تدوین 
برنامه هایی بود که روش های احیا آب از دست رفته را به منظور آبیاری و استفاده های مفید 
دیگر آموزش دهند. مردم باید لوله ها و شیرهای آب منزلشان را بررسی نمایند تا هیچ گونه 
نشتی نداشته باشد. زیرا در بسیاری از منازل ممکن است نشتی آب پنهان وجود داشته 
باشد. همواره باید شیرهای آب، لوله ها و اتصالات آنها کنترل شوند. این امر باعث ذخیره 
۸۰ لیتر آب در هفته می شود. وی همچنین افزود: هنگامی که می خواهید دمای آب را 
تنظیم کنید این تنظیم دمای آب را به وسیله کم کردن جریان آب سرد یا گرم انجام دهید 
نه با زیاد کردن جریان آب سرد و گرم. هنگامی که مسواک می زنید شیر آب را ببندید. این 
روش ۱۲ لیتر آب در روز را ذخیره می کند. مدت دوش گرفتن خود را کوتاه کنید. کاهش این 
مدت زمان حتی به مدت ۲ دقیقه می تواند ۲۸۰۰ لیتر در ماه آب را ذخیره کند. شایان ذکر 
است با هر دقیقه دوش گرفتن، بین ۲۰ تا ۴۰ لیتر آب مصرف می شود. بنابراین بهتر است 
زمان مورد نظر برای دوش گرفتن را کاهش دهید. طهورثی افزود: کولرهای آبی را هر چند 
وقت یک بار بازدید نموده و در صورت اتلاف آب، از شیرهای شناور با دوام و محکم استفاده 
نمائید. بر روی کولرهای آبی از سایبان استفاده نمائید. این کار درصد زیادی از آب مصرفی 
را کاهش داده و دمای محیط کولر را خنک تر می کند وی همچنین افزود: هنگام شستشوی 
ظرف ها، از حداقل مواد شوینده ممکن استفاده نمائید تا هنگام آبکشی ظرف ها آب 
کمتری مصرف شود. این روش باعث ذخیره آب بین ۲۰۰ تا ۶۰۰ لیتر در ماه می شود. 
برای شستن میوه و سبزی، ابتدا ظرف مناسبی را تا نیمه از آب و ماده ضد عفونی پر نموده 
و سپس سبزی و میوه را در آن خیسانده و پس از مدت زمان مورد نظر برای ضدعفونی، زیر 
جریان کم آب، سبزی و میوه را آب کشی نمائید. طهمورثی افزود: برای تمیز کردن پیاده 
روها و جلوی درب منزل خود از آب لوله کشی استفاده نکنید. برای این منظور از جاروب 
استفاده نمائید. برای شستن اتومبیل به جای استفاده مداوم از آب می توان از یک سطل 
آب استفاده کرد. چنانچه اتومبیل خود را برای شستشو به کارواش می برید، مطمئن باشید 

کارواش مورد نظر، از آب در گردش و یا آب غیر قابل شرب استفاده می کند.

منابع آبی کشور محدود است

کم آبی؛ حکایت همچنان باقی است
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اقتصادی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

کالاهایاساسیباارز۴۲۰۰تومانی
بهدستمردمنمیرسد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به اینکه مردم از توزیع کالاهای اساسی ناراضی 
هستند، اظهار داشت: باید به مردم حق بدهیم زیرا نظام توزیع ارز ناعادلانه است و ما نیز از 

برنامه های پیش بینی شده، انحراف داریم.
محمد شریعتمداری صبح اروز، شنبه ۱۵ تیرماه در نشست صبحانه کاری با فعالان 
حوزه تعاون که در محل اتاق تعاون ایران برگزار شد، با اشاره به اینکه مردم از توزیع کالاهای 
اساسی ناراضی هستند، اظهار داشت: باید به مردم حق بدهیم زیرا نظام توزیع ارز ناعادلانه 

است و ما نیز از برنامه های پیش بینی شده، انحراف داریم.
وی در بخش دیگری از اظهاراتش با اشاره به جایگاه تعاون در انقلاب ادامه داد: اسلام 
اعتقاد به آزادی مشروع و عدم محدودیت سرمایه های مشروع دارد و آسیب شناسی انقلاب 
نشان می دهد که از اصول اولیه انقلاب فاصله گرفتیم و این امر موجب نارضایتی مردم شده 

است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه بخش تعاون در کشور در ابتدای انقلاب با 
قدرت بیشتری وارد شد، افزود: این اتفاق به این دلیل بود که انقلاب به تعاون توجه ویژه ای 

داشت ضمن اینکه نگاه عدالت محور، از اصول اولیه انقلاب است.
شریعتمداری با تأکید بر اینکه در انقلاب، توسعه سیاسی وجود خارجی نداشت و در 
مقابل عدالت اقتصادی همواره مورد تأکید بود، تصریح کرد: در روزهای نخستین پیروزی 
انقلاب، توزیع به بخش تعاون تفویض شد و همواره بر این نظام توزیع نیز نظارت می شد 
تا اقلام به دست مصرف کننده اصلی برسد؛ امروز نیز دوباره باید با همین رویکرد حرکت 
کنیم تا مردم راضی باشند. وی با اشاره به اینکه این وزارتخانه و بخش تعاون باید با قدرت 
در کنار یکدیگر حرکت کنند، گفت: برای احیای بخش تعاون باید منشوری تعریف شود تا 

ضعف های گذشته را جبران کنیم.
*امور اجرایی به تعاونی ها واگذار می شود

این عضو کابینه دولت دوازدهم اظهار داشت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به هیچ 
وجه به دنبال تصدی گری در امور نیست و اقدامات اجرایی به تعاونی ها واگذار می شود 

ضمن اینکه ما به عنوان سیاستگذار، مسئولیت نظارت را بر عهده داریم.
شریعتمداری با تأکید بر اینکه در شرایط موجود، تعاونی های دانش بنیان نیز باید تأسیس 
شوند و اتاق تعاون نیز باید در نوآوری ها حضور فعال داشته باشد، افزود: تقابل اتاق تعاون 

و ادارات کل تعاون حرام مطلق است و باید هم افزایی بین این دو نهاد وجود داشته باشد.
خصوصی سازی های هوایی، دلیل عقب ماندگی سهم ۲۵ درصدی تعاون از اقتصاد است
وی با تأکید بر اینکه بخش تعاون به همان میزان اهمیت دارد که حوزه روابط کار و کارگری 
نیز در این وزارتخانه با اهمیت است، درباره عدم تحقق سهم ۲۵ درصدی بخش تعاون از 
اقتصاد ملی گفت: دلیل این موضوع، خصوصی سازی های هوایی در طول سالیان گذشته 

بوده است و باید تعاونی ها در واگذاری ها حضور فعال داشته باشند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: همواره تأکید دارم که در واگذاری شستا 
و صندوق های بازنشستگی، باید سهمی برای تعاونی ها در نظر گرفته شود و اگر این اتفاق 

بیفتد، بی شک قدم های مؤثری برمی داریم.

رئیس انجمن تایر:

تایرهارااحتکارکردهاند
رئیس انجمن تولیدکنندگان تایر کشور تخصیص ارز از سوی بانک مرکزی برای واردات 
مواد اولیه، نبود حمایت از واحدهای تولیدی در برابر واردات و پرداخت نشدن مطالبات 
صنعت تایر از سوی خودروسازان را از جمله مهم ترین مشکلات این صنعت عنوان کرد 
و گفت: برخی از تجار برای ایجاد تشنج، کمبودهای بازار را بسیار بالاتر از کمبود واقعی 
بازار اعلام می کنند، اما با وجود کاهش تعرفه واردات و اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی به این 

صنعت قیمت ها کاهش نیافته که نشان می دهد عده ای کالا را در انبارها احتکار کرده اند.
محمدرضا تقی گنجی در نشست خبری با اشاره به تولید لاستیک سواری و کامیون در 
کشور، اظهار کرد: در سال های اخیر به دلیل کمبود برخی از انواع لاستیک ها تعرفه واردات 
کاهش پیدا کرده و ارز ۴۲۰۰ تومانی به واردات لاستیک کامیون تخصیص داده شده است.
به گفته وی، با وجود اختصاص ارز ۴۲۰۰ تومانی و همچنین کاهش تعرفه واردات، هیچ 

کاهشی در قیمت تایر کامیون ها مشاهده نشده است.
این مقام مسئول با بیان اینکه تولیدکنندگان لیست خریداران و قیمت های خود را در 
اختیار وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار می دهند، تصریح کرد: بالا ماندن قیمت ها نشان 
می دهد که عده ای لاستیک را دریافت کرده و در انبارهای خود احتکار کرده اند و به نظر 

می رسد که باید نظارت و پیمایش گسترده تری در این زمینه صورت گیرد.
رئیس انجمن تولیدکنندگان تایر کشور با اشاره به اینکه مصرف تایر سنگین در سال های 
قبل یک میلیون و ۹۰۰ تا دو میلیون و ۲۰۰ هزار عدد بوده است، اظهار کرد: لاستیک 
کامیون شامل انواع لاستیک نخی و سیمی است که نیاز سالیانه کشور به لاستیک نخی 

یک میلیون و به لاستیک سیمی یک میلیون و ۲۰۰ هزار عدد است.
وی افزود: در حال حاضر ظرفیت تولید لاستیک نخی بیش از یک میلیون عدد در سال 
است و نیازی به واردات نیست همچنین درباره لاستیک های سیمی نیاز کشور یک میلیون 
و ۲۰۰ هزار عدد است که در حال حاضر ۳۰۰ هزار عدد از آن تولید می شود و به زودی یک 

واحد تولیدی دیگر نیز با ظرفیت تولید ۳۰۰ هزار لاستیک راه اندازی می شود.
گنجی با اشاره به نیاز کشور به واردات ۶۰۰ هزار حلقه لاستیک سیمی، مدعی شد: با 
این حال انجمن واردکنندگان تایر می گوید که به سه میلیون لاستیک سنگین نیاز داریم تا 

با این کار در بازار تشنج ایجاد کند.
رئیس انجمن تولیدکنندگان تایر کشور در ادامه پیشنهاد کرد که دولت به تولیدکنندگان 
اعتماد کند و به جای پرداخت پول به واردکنندگان، در راستای افزایش ظرفیت تولید هزینه 
کند. وی اشاره به وابستگی ۲۸ درصدی صنعت تایر به واردات مواد اولیه از خارج، گفت: 
تولیدکنندگان برای هر کیلوگرم تایر یک دلار دریافت می کنند و باقی مواد اولیه را در داخل 
کشور تهیه می کنند، اما یک تاجر برای واردات یک کیلوگرم لاستیک، ۳.۵ تا ۴.۵ دلار هزینه 

می کنند.
 

بازهمافزایشقیمتمحصولات
مدیرانخودرو

از  تولیدکنندگان  و  مصرف کنندگان  حمایت  سازمان  رئیس  این  از  پیش  حالیکه  در 
آماده سازی پرونده شرکت مدیران خودرو برای ارسال به سازمان تعزیرات حکومتی به دلیل 
گران فروشی خبر داده بود؛ این شرکت بی اعتنا به این موضوع باز هم اقدام به افزایش 

قیمت محصولات خود این بار تا حدود ۳۴ میلیون تومان کرده است.
به گزارش ایسنا، به دنبال آنکه در چند ماه اخیر گزارش هایی از گران فروشی و افزایش 
حمایت  سازمان  از  موضوع  این  شد؛  منتشر  مدیران خودرو  شرکت  پیاپی  قیمت های 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان پیگیری و در نهایت حدود یک ماه پیش رئیس این سازمان 
از آماده سازی پرونده خودروساز گران فروش برای ارسال به سازمان تعزیرات حکومتی خبر 
داد. در این شرایط اگرچه انتظار می رفت تشکیل پرونده گران فروشی از سوی سازمان 
حمایت و ارسال آن به سازمان تعزیرات دارای تأثیرات بازدارندگی و اصلاحی لازم بوده و 
خودروساز مربوطه را ملزم به اصلاح رویه و کاهش قیمت ها کند، اما بررسی ها نشان 
می دهد که نه تنها این اتفاق رخ نداده، بلکه شرکت مدیران خودرو باز هم اقدام به افزایش 
قیمت مجدد محصولات خود کرده و این بار چند روز پیش تا حدود ۳۴ میلیون تومان 

محصولاتش را گران کرده است.
در این میان نکته قابل تأمل این است که قیمت جدید برخی از محصولات مدیران خودرو 
همچنان گران تر از قیمت های بازار است؛ به گونه ای که در یک نمونه خودرو تیگو IE ۵ در 
کارخانه ۲۳ میلیون تومان گران تر از بازار به فروش می رسد و مشخص نیست که چطور یک 

خودروساز می تواند محصولات خود را به نرخ هایی گران تر از بازار عرضه کند؟!
این وضعیت در حالی است که طبق قانون حمایت از حقوق مصرف کنندگان خودرو 
عملکرد  بر  نظارت  مسؤولیت  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  دولت،  هیأت  مصوب 
دفاع  حوزه  این  در  مصرف کنندگان  حقوق  از  باید  و  داشته  عهده  بر  را  خودروسازان 
کند. بازوی اجرایی وزارت صنعت در این زمینه نیز سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان است که حدود یک ماه پیش از آماده سازی پرونده مدیران خودرو برای ارسال 
به سازمان تعزیرات حکومتی خبر داد. در این شرایط این سوال مطرح است که این بار 
سازمان حمایت چه می کند و سازمان تعزیرات حکومتی در برابر پرونده تخلف قبلی این 
خودروساز چه برخوردی داشته که اثرات بازدارنده و اصلاحی لازم را نداشته و باز هم شاهد 

افزایش مجدد قیمت ها از سوی این خودروساز هستیم!؟

در شرایطی که کشور با کمبود ۴ میلیون واحد مسکونی و در عین حال، وجود ۲.۶ 
میلیون خانه خالی مواجه است و همین موضوع، نوعی بی نظمی را در بازار مسکن 
به وجود آورده، کارشناسان معتقدند نسخه شفاف بخش فعلی برای این بازار دریافت 

مالیات است.
هر روز که می گذرد، آمارها در بازار مسکن به روز می شود، اما اعداد و ارقام منتشر 
شده تنها اوج بی نظمی در بازارها را نشان می دهد. وجود ۲.۶ میلیون واحد مسکونی 
خالی در کشور، عددی است که این روزها بسیار از زبان مسوولان و کارشناسان شنیده 
می شود؛ به خصوص از زمانی که اجرای طرح دریافت مالیات از خانه های خالی جدی 

شد.
سرشماری نفوس و مسکن سال ۱۳۹۵ نشان می دهد در استان تهران ۳ میلیون و 
۸۹۰ هزار واحد مسکونی وجود دارد که ۴۹۰ هزار واحد، معادل ۱۳ درصد از این تعداد 
خالی است. موجودی مسکن کل ایران نیز در سال ۱۳۹۰ حدود ۲۱ میلیون و ۶۶۳ 
هزار واحد بوده که با ۱۷ درصد رشد به ۲۵ میلیون و ۴۱۲ هزار واحد در سال ۱۳۹۵ 
رسیده است. در مقابل، آمار خانه های خالی از یک  میلیون و ۶۶۳ هزار واحد در سال 
۱۳۹۰ به ۲ میلیون و ۵۸۷ هزار واحد در سال ۱۳۹۵ افزایش یافته و حدود ۵۵ درصد 

رشد کرده است.
مقایسه این دو آمار به خوبی اتلاف سرمایه ساختمانی عمدتا در سال های ۱۳۹۰  تا 
۱۳۹۲ را آشکار می کند و نشان می دهد بخش زیادی از ساخت وسازها در این فاصله 
غیرمصرفی، لوکس و متراژ بزرگ بوده که با جنس خانوارها )با ابعاد کوچک تر از یک 

دهه قبل( سازگار نبوده است.
با این حساب نسبت خانه های خالی به کل موجودی واحدهای مسکونی کشور ۱۱ 
درصد است که نشان می دهد از هر ۱۰ خانه در کشور، حداقل یکی خالی است. این 
وضعیت البته در تهران بحرانی تر است. تعداد خانه های خالی در تهران از ۳۲۷ هزار 
واحد در سال ۱۳۹۰ به ۴۹۰ هزار واحد در سال ۱۳۹۵ افزایش یافته و با توجه به این 

آمار، ۱۳ درصد از کل موجودی واحدهای مسکونی پایتخت خالی است.
این در حالی است که مطابق استاندارد جهانی، نسبت خانه های خالی بین ۴ تا ۶ 
درصد کل واحدهای یک شهر یا کشور است. به عبارت دیگر، حداکثر ۴ تا ۶ درصد 
از خانه های هر شهر باید برای مواقع نقل  و انتقال مسکن یا مهاجرت و تقاضای جدید 
خالی باقی بماند. با این حال در کشور دو برابر و در تهران بیش از دو برابر این استاندارد 

خانه خالی وجود دارد.
در این میان، آمارها نشان می دهد بیشترین تعداد واحدهای مسکونی خالی در 
استان های تهران، اصفهان و خراسان رضوی به ترتیب حدود ۴۹۰، ۲۴۲ و ۱۹۵ هزار 
واحد بوده است. کمترین تعداد واحدهای مسکونی خالی نیز متعلق به استان های 
ایلام، کهگیلویه و بویراحمد و خراسان شمالی به ترتیب با اعداد ۱۳.۳، ۱۳.۷ و ۲۳.۱ 

هزار واحد است.
*کمبود ۴ میلیون خانه در کشور

اما در حالی در کشور ۲.۶ میلیون واحد مسکونی خالی و ۴.۷ میلیون مسکن نیمه 
خالی وجود دارد که کشور با کمبود ۴ میلیون واحد مسکونی روبه رو است؛ به طوری 
که فعالان بازار مسکن معتقدند این حجم کمبود منجر به فقدان تعادل بین عرضه و 
تقاضای مسکن و در نهایت افزایش قیمت آن شده است.  محمد اسلامی، وزیر راه و 
شهرسازی، وجود خانه های گران قیمت خالی در کشور را داستان غم انگیزی می داند 
که به عنوان »تله مالی«، منجر به غیرمولد کردن سرمایه ها در کشور شده؛ تا جایی که 
ورود سوداگران به این عرصه، منجر به حبس دارایی ها و سرمایه های ملی و غیر مولد 
شدن آنها شده است. بر این اساس، اسلامی تاکید می کند »با توجه به سیاست هایی 
که مبتنی بر قوانین کشور است، روندی ایجاد می شود که اعیان نشین ها صرفا بتوانند 

شخصی سازی کنند و سهم آنها از بازار سرمایه مسکن کنترل شود.«
وی، حضور اعیان نشینان در عرصه مسکن را مشابه حضور صادرکنندگان در بازار 
می داند و می گوید: »این همان موضوع کسب و کار و تجارت در صادرات است که یک 
کوچه یک طرفه نیست که صادرکنندگان جوایز صادراتی دولت را بگیرند و هیچ نفعی 
برای کشور نداشته باشند، بلکه صادرکنندگان ضمن بهره مندی از مزایا باید در جهت 

نفع کشور و تامین مایحتاج مردم گام بردارند. «
*نسخه کاهش ۵۰ درصدی قیمت مسکن

بر این اساس، برخی کارشناسان اقتصادی معتقدند که با ورود خانه های خالی به 
بازار، قیمت مسکن ۵۰ درصد کاهش می یابد. افشین پروین پور می گوید: »نباید دولت 
اجازه دهد مثلا فردی ۵۰ دستگاه واحد مسکونی داشته باشد و آنها را خالی نگه دارد تا 

بعدا با قیمت های بالا به فروش برساند. «
وی با بیان این که بحث خانه های خالی باید از چرخه انحصار خارج شود، تصریح 
می کند: »در دنیا با ابزار مالیات بر خانه های خالی اجازه نمی دهند واحد مسکونی 

خالی بماند؛   زمین متعلق به همه است و نمی توانیم و نباید اجازه داد در این بخش 
انحصار به وجود آید. «

این کارشناس اقتصاد مسکن با اشاره به این که ارزش خانه های خالی در تهران بیش 
از ۴۰۰ هزار میلیارد تومان برآورد شده است، تاکید می کند: »چنانچه خانه های خالی 
با یک نرخ موثر شناسایی شده و از آنها مالیات دریافت شود، به طور قطع قیمت مسکن 

۵۰ درصد کاهش خواهد یافت. «
*مالیات، راه ساماندهی بازار مسکن

در این شرایط، دریافت مالیات راهکاری است که برای وادار کردن مالکان به عرضه 
خانه های خالی به بازار و جلوگیری از افزایش تعداد این خانه ها در نظر گرفته شده 
است. محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی چندی پیش از تلاش این وزارتخانه برای 
اتصال نظام مالیاتی کشور به سیستم معاملاتی املاک برای اخذ مالیات از خانه های 
خالی خبر داد. وی در مورد اخذ مالیات از خانه های خالی می گوید: »در تلاش هستیم 
نظام مالیاتی به سیستم معاملاتی املاک که دارای کد رهگیری است، وصل شود تا از 
طریق مذکور و همچنین اتصال کد رهگیری به سیستم مربوط به پایان کار شهرداری ها 
و ارزیابی عملکرد سیستم انرژی  مربوط به خانه ها از طریق وزارت نیرو، بتوان  معاملات 
خانه های خالی را رصد کرد؛ البته تحقق این اقدام به تنهایی از عهده وزارت راه و 

شهرسازی خارج است و باید چندین دستگاه تعامل لازم را داشته باشند. «
اسلامی تاکید می کند: »اهتمام ویژه ای داریم که این سامانه ها به هم متصل شود تا 

سازمان امور مالیاتی بتواند مالیات را به درستی از خانه های خالی اخذ کند. «
محمدعلی اسفنانی، مدیرکل تعزیرات استان تهران نیز معتقد است: »در دنیا برای 
اما  و عوارض وضع می شود،  مالیات  از سکنه  و تجاری خالی  واحدهای مسکونی 
متاسفانه در کشور مساله خالی نگه داشتن خانه به عنوان یک کالای سرمایه ای رواج 

دارد. «
وی می گوید: »در شرایط کنونی هیچ ارگان و سازمانی اطلاع ندارد که هر شهروند چه 
تعداد ملک و ساختمان دارد. در این شرایط مشاوران املاک برای فراری دادن موجر از 
پرداخت مالیات، برای آن ها کد رهگیری ثبت نمی کنند و امروز صدها و هزاران خانه در 

تهران اجاره داده شده، اما برای این قراردادها کد رهگیری صادر نشده است. «
اسفنانی تصریح می کند: باید سیاست های تقنینی درستی وضع شود، تا در آینده 

تمام مالکان، اطلاعات املاک خود را در سامانه مذکور ثبت کنند. «
مدیرکل تعزیرات استان تهران متذکر می شود: »در شرایط کنونی در کشورهای 
خارجی به میزان تعداد املاک مالکان، مالیات بر عایدی به صورت تناسبی بالا رفته 

و گاهی از افراد تا ۷۰ یا ۸۰ درصد اجاره بهای یک ملک، مالیات دریافت می شود. «
*اطلاعات پنهان است

در  نیز  نقل کمیسیون عمران مجلس  و  شادمهر کاظم زاده، رییس کمیته حمل 
خصوص ضرورت تصویب هر چه سریعتر طرح مالیات بر عایدی بخش مسکن در 
مجلس، می گوید: »دریافت مالیات بر عایدی مسکن بسیار ضرورت دارد، اما آنچه 
که حائز اهمیت است، اینکه باید تمام معاملات اقتصادی در کشور شفاف و مشخص 

باشند و در سیستم اقتصادی کشور به منظور دریافت مالیات ثبت و نگهداری شوند. «
وی تصریح می کند: »متاسفانه برخی انبوه سازان واحدهای مسکونی را به قصد 
سوداگری می سازند؛ نه در جهتی که هزاران نفر خانه دار شوند. به همین جهت یکی از 

راه های اصلاح این مسیر دریافت مالیات از این سازندگان است. «
این نماینده مردم در مجلس دهم می افزاید: »قانون مالیات بر خانه های خالی در 
مرحله اجرا از جمله تشخیص صحیح و درست خانه های خالی با مشکل مواجه است. 
به همین جهت ضرورت دارد که هر چه سریعتر سامانه ملی املاک و اسکان راه اندازی 

شود. «
عایدی سرمایه  بر  مالیات  قانون  اجرای صحیح  »برای  تاکید می کند:  کاظم زاده 
ضرورت دارد که سامانه اطلاعاتی قوی در کشور ایجاد شود و قانون اجازه دهد که تمام 
اموال و دارایی افراد یعنی مسکن، خودرو، پول نقد، ارز و طلا و سکه در این سامانه ثبت و 
مشخص شود و به محض تبدیل هر کدام از این دارایی ها سازمان امور مالیاتی تشخیص 

دهد که آیا این تبدیل مشول دریافت مالیات است یا خیر. «
وی خاطرنشان می کند: »متاسفانه شفافیت دارایی و اموال همیشه در کشور ما پنهان 
بوده است، اما در سایر کشورها میزان سرمایه و دارایی افراد کاملا مشخص و شفاف 
است و این شفافیت میزان سرمایه و دارایی باعث اعتبار اشخاص در انجام معاملات 

اقتصادی می شود. « 

نسخه کارشناسان اقتصاد مسکن برای ورود خانه های خالی به بازار

راهکار سقوط ۵۰ درصدی قیمت مسکن

»سیده فاطمه مقیمی« کارآفرین برتر، مهم ترین موانع کارآفرینی در ایران را شفاف نبودن قانون ها 
دانست و گفت: اگر قانون نباشد و یا قانون حمایت نکند، برای کاری که کارآفرین می خواهد شروع می 
کند شفافیت ایجاد نمی شود و نتیجه نهایی از آن کار به دست نمی آید اما اگر نقشه راه و مسیر روشن و 
مشخصی وجود داشته باشد؛ یعنی اینکه کارآفرین بداند در این کاری که می خواهد شروع کند با چه 

مسایلی روبه رو می شود و بتواند حمایت قانونی در کنار خودش داشته باشد درجه ریسک پذیری او را 
رویکردی که بیشتر کشورهای جهان در سه دهه گذشته برای غلبه بر مشکلات مختلف اقتصادی 
و اجتماعی در پیش گرفته اند توسعه فرهنگ کارآفرینی و انجام حمایت های لازم از کارآفرینان است. 
در واقع در کشورهای موفق کارآفرینی و ایجاد مشاغل می تواند موتورهای اقتصادی را برای توسعه به 
حرکت درآورد. کارآفرینی نقش حیاتی در پیشرفت اقتصادی کشورها دارد به گونه ای که امروز در اقتصاد 
رقابتی و مبتنی بر بازار نقش کلیدی ایفا می کند. از این رو رشد و استقلال کشورها نیازمند نوآوری، ابداع 
و خلق محصولات و خدمات جدید است که با کارآفرینی امکان پذیر می شود. با توجه به این جایگاه 
کارآفرینی، ایران به دلیل وضعیت خاص اقتصادی و تحریم های یکجانبه نیاز مبرمی به توسعه و رواج آن 
دارد اما کارآفرینان و صاحبان بنگاه های اقتصادی کشور هر یک بیش و کم با مسایل و مشکلاتی مانند 
بدهی های غیرجاری به بانک ها، مطالبه های معوق، تنگنای مالی برای سرمایه گذاری، کمبود سرمایه در 
گردش، فرسودگی ماشین آلات، توان رقابت پذیری پایین در برابر محصولات خارجی و … مواجه هستند 
که باعث می شود آنها در تنگنا مالی قرار بگیرند و نتوانند آنگونه که باید از عهده کار برآیند. در حالی که 
هم اکنون ایران با نرخ بالایی از بیکاری به ویژه در میان فارغ التحصیلان جوان دانشگاهی از طرفی و 
نرخ پایین بهره وری نیروی کار از طرفی دیگر روبه رو است، کارآفرینی می تواند به عنوان یک راهکار نقش 
مهمی در این برهه ایفا کند زیرا کشور از نظر نیروی انسانی، مواد اولیه و وجود بازارهای بزرگ و دسترسی 
به زیرساخت های ارزان قیمت انرژی، امکان تبدیل شدن به قدرت منطقه ای را دارد و با لزوم توجه به 
کارآفرینی می تواند به این مهم دست پیدا کند. در مورد کارآفرینی در ایران و موانع و مشکلات کارآفرینان  
ایرنا با »سیده فاطمه مقیمی« کارآفرین برتر ایرانی و عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی و صنعت و معدن 

تهران به گفت وگو پرداخته است.
متن گفت وگو را در ادامه می خوانیم:

*چرا کارآفرینی به عنوان اصل مسلم توسعه هنوز نتوانسته آن چنان که باید در ایران عرض اندام 
کند؟

در جامعه ایران هنوز فرهنگ توسعه کارآفرینی یا نگاهی به اقتصاد کارآفرینی نهادینه نشده است. به 
عبارتی تعریف معنایی کارآفرینی در ایران جا نیفتاده و تعریف هایی که از آن ارایه می کنند با مساله اشتغال 
زایی اشتباه می شود و تفکیک این ۲ نوع تعریف از یکدیگر در ذهن جامعه به یک تشابه یکسان رسیده 
است. بنابراین تا زمانی که تعریف درستی از کارآفرینی نداشته باشیم قطعاً بحث توسعه هم اتفاق نمی 
افتد. از این رو نخست باید سناریو تفهیم این مفهوم ایجاد شود و بعد پیاده سازی و به دنبال آن نگاه های 
متفاوت نسبت به شرایط فرهنگی در یک جامعه، نهادینه شود. در چنین شرایطی می توان وارد نوعی 

فضای متفاوت نسبت به توسعه فرهنگ کارآفرینی و رشد آن شد.
*با توجه به وضعیت اقتصادی جامعه و اینکه ما بتوانیم به این نوع نگاه در ارتباط با کارآفرینان 

برسیم این مقوله چگونه می تواند به رشد اقتصادی کشور کمک کند؟
کارآفرینی یعنی از هیچ، چیزی ساختن. بنابراین کارآفرینی می تواند از نحوه خلاقیت ها و ایده های 
نو در جامعه شکل بگیرد که با حداقل هایی توانسته نوآوری یا کسب و کاری ایجاد کند. بنابراین چنین 
کاری باعث عدم وابستگی اقتصاد می شود و زمینه های تغییر در منحنی تولید ایجاد می کند. از این 
رو با خلاقیت در رشد یک محصول یا تولید می تواند به عنوان شروعی برای یک کسب و کار یا ایجاد 
کسب و کار جدید باشد. به هر حال نگاه های متفاوتی به این بحث وجود دارد اما چیزی که به عنوان 
الگوی ما در دنیای مترقی امروز یا رشد یافته مطرح می شود این واقعیت را تفهیم می کند که اگر توسعه 
کارآفرینی به عنوان معیار نخست رشد اقتصادی در کشور مطرح شود می تواند به ایجاد کسب و کار و 

اشتغال کمک کند.
*با توجه به این صحبت ها مهمترین مقوله برای کارآفرینان امنیت اقتصادی است. از این رو چه 

ارتباطی میان امنیت اقتصادی با اعتماد کارآفرینان به سرمایه گذاری وجود دارد؟
وقتی امنیت اقتصادی در جامعه ای وجود داشته باشد ریسک کارآفرین به یک عمل قابل اجرا تبدیل 
می شود. بنابراین اگر در یک اقتصادی امنیت وجود داشته باشد رشد وتوسعه را برای آن به ارمغان می 
آورد و اگر این رشد در یک جامعه شکل بگیرد در واقع می تواند امنیت تفکر زندگی متعالی را برای یک 
مجموعه یا آحاد جامعه به وجود آورد. بنابراین یک مجموعه به محیط وابسته است؛ یعنی این ۲ لازم و 
ملزوم یکدیگر هستند و می توانند کمک کنند که اگر بخواهد تغییری در جامعه انجام شود باید به امنیت 
باور داشت اگر آن باور را بتوانیم با ریسک های حداقلی حساب شده پیش ببریم باز می تواند رشد مضاعف 

به همراه داشته باشد.
*مهمترین نهادی که می تواند چنین امنیتی برای کارآفرینان ایجاد کند دولت است. با توجه به 

این امر دولت چگونه می تواند به این اتفاق کمک کند؟
 به دلیل اینکه کارآفرینان نگاه خود را به اقتصاد بخش خصوصی معطوف می دارند دولت برای جلب 
اعتماد آنها باید حداقل زمینه های امنیت قانونی را برای رشد کارآفرینی ایجاد کند؛ یعنی شرایطی به 
وجود آورد که قانون از کارآفرین ها حمایت کند که این امر در بحث بیمه، تامین اجتماعی و همچنین 
مالیات های کسب و کاری و… بسیار ضروری است. در واقع کارآفرینی که نخست تقاضای اولیه برای 
شروع کسب و کار می کند نمی تواند زیر بار یک سری شرایطی برود و چنین شرایطی فضای سودآوری را 
برای او تنگ می کند. بنابراین باید برای شروع کسب و کار باید قانون های بهتر و آسان تری برای کارآفرینان 
در نظر گرفت. برای مثال شاید یکی از موانع موجود که اجرایی نشده را بتوان قانون بهبود فضای کسب و 
کار دانست اگر دولت همین قانون را با چارچوب هایی که وجود دارد، اجرایی کند کمک شایان توجهی به 

توسعه کسب و کار، کار آفرینان می کند.
*جدای از این مطالبی که به آن اشاره کردید، مهم ترین موانع کار آفرینی در ایران را چه می دانید؟
یکی از مهم ترین موانع کارآفرینی در ایران شفاف نبودن قانون ها است. در واقع اگر قانون نباشد و یا 
قانون حمایت نکند، برای کاری که کارآفرین می خواهد شروع می کند شفافیت ایجاد نمی شود و نتیجه 
نهایی از آن کار به دست نمی آید اما اگر نقشه راه و مسیر روشن و مشخصی وجود داشته باشد؛ یعنی 
اینکه کارآفرین بداند در این کاری که می خواهد شروع کند با چه مسایلی روبه رو می شود و بتواند حمایت 
قانونی در کنار خودش داشته باشد درجه ریسک پذیری او را بالا می برد. از این رو مهمترین مساله برای 
کارآفرینان این است که باید قوانین حامی آنها وجود داشته باشد. البته مساله مالی هم در بحث کارآفرینی 
مهم است؛ یعنی وقتی که قانون، کارآفرین را حمایت کند حتی می تواند تسهیلات مالی از بنگاه های 

مربوطه مانند بنگاه های مالی و اعتباری به دست آورد.

در گفت وگو با کارآفرین برتر مطرح شد؛

مهمترینمانعکارآفرینیشفافنبودنقانوناست
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گرشاسبی:

 تمام حرف های نبی در مورد قرارداد بازیکنان 
دروغ است

 مدیرعامل پیشین پرسپولیس گفت: 
متاسفانه همه صحبت های نایب رئیس 
قرارداد  درباره  باشگاه  مدیره  هیات 

بازیکنان دروغ بود.
صبح دیروز شنبه مهدی محمد نبی 
پرسپولیس  مدیره  هیات  رئیس  نایب 
که  بود  شده  مدعی  هایی  صحبت  در 
نحوی  به  پرسپولیس  بازیکنان  قرارداد 
است که آنها می توانستند به راحتی این 
تیم را ترک کنند. نبی با بیان این موضوع 
داشتند  قرارداد  ما  »بازیکنان  گفت: 

اما نوع قراردادهایی که با بازیکنان بسته شده بود می توانستند به راحتی جدا شوند. 
بازیکنانی مانند احمد نوراللهی، کمال کامیابی نیا، شجاع خلیل زاده و …. حد اقل پنج 
بازیکن ما پیشنهاد خارجی داشتند و با توجه به نوع قرارداد و بندهای آن می توانستند 
راحت جدا شوند اما با تلاش های صورت گرفته و جلساتی که برگزار کردیم این بازیکنان 

را حفظ کردیم. موضوعی که اصلًا کار آسانی نبود.«
حمیدرضا گرشاسبی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، با اشاره به این بخش از صحبت های 
نبی در مورد قرارداد بازیکنان گفت: تمام این حرف ها دروغ بود. نبی پیش از این در 
کمیته بررسی قراردادهای AFC بود و روزی نبود که از من به خاطر قراردادها تشکر 
نکند. او هفته گذشته در یک برنامه رادیویی صحبت هایی را عنوان کرد و پس از آن من 
به صورت تلفنی با او صحبت کردم که چرا حرف های خلاف واقعیت را بیان می کند او 
هم عذر خواهی کرد و اعلام کرد صحبت هایش را اصلاح خواهد کرد اما دوباره حرف 
هایی را از او شاهد بودیم که به دور از واقعیت بود. کجای دنیا یک عضو هیات مدیره به 

این مقدار مصاحبه می کند؟
وی افزود: واقعاً دوست ندارم پرسپولیس وارد حاشیه شود. اما بهتر است پیش از 
صحبت ها اول قرارداد ها را بررسی و مطالعه کنند بعد در مورد شخص یا فردی اظهار 

نظر کنند.
مدیرعامل پیشین پرسپولیس اضافه کرد: اگر با خراب کردن من پرسپولیس بالا می 
رود و به نبی لوح تقدیر می دهند به خود من اعلام کنند. خدا را شکر مردم بهترین 

کارشناس هستند و همه می دانند که چه کسی برای تیم چه کار کرده است.
وی اضافه کرد: زمانی که من به پرسپولیس امدم ۱۸۰ پرونده فیفا، خطر محرومیت 
بازیکنان و خیلی از مسائل دیگر پرسپولیس را تهدید می کرد اما یکبار در مورد مدیریت 
های قبلی من صحبت نکردم. چه کسی دید که من یکبار گله کنم؟ در آن مقطع همه 

سختی ها را تحمل کردم تا پرسپولیس ضربه نبیند.
نیفتادن  برای  اما  داشت  پوش  ملی  هشت  زمانی  پرسپولیس  گفت:  گرشاسبی 
می جنگید. خوشبختانه تا جایی که توانستیم سعی کردیم که تیم وارد حاشیه نشود و 

به وظایفان عمل کنیم.
وی گفت: اسرار باشگاه باید تحت حفاظت مدیران باشد. شاید بازیکن و مربی دوست 
ندارند خیلی از مسائل را در مورد قراردادهای آنها عنوان شود. در مورد خیلی از مسائل 

دیگر هم همینطور.
مدیرعامل سابق پرسپولیس در مورد اظهارات »علی اکبر طاهری« که کفته بود مشکل 
قرارداد برانکو به زمان مدیریت او باز می گردد، گفت: او خودش هم در حرفهایش تزلزل 
داشت. در این مورد همه اصول حرفه ای رعایت شد. در آن زمان با وجود همه مشکلاتی 
که بود، قرارداد ها را تمدید کردیم. پرداختی منظم هم داشتیم اما نمی دانم که مشگل 

کجا است.
وی در خصوص انتخاب کالدرون هم گفت: امیدوارم او بتواند با پرسپولیس موفق شود. 
پرسپولیس باشگاه بزرگی است و کار در این تیم با تیم های عربی تفاوت دارد اما امیدوارم 

دوباره موفقیت های پرسپولیس را شاهد باشیم.
 

محسن خلیلی:

 پرسپولیس برای تکرار قهرمانی ها به حمایت 
همه جانبه نیاز دارد

گفت:   پرسپولیس  فوتبال  تیم  مدیر   
پرسپولیس برای دفاع از عنوان قهرمانی، 
به انرژی و حمایت همه جانبه هواداران 

نیاز دارد.
بازشدن  با  رابطه  در  خلیلی  محسن 
روی  به  پرسپولیس  تمرین  درهای 
پس  گفت:  رسانه  اصحاب  و  هواداران 
طرفداران،  برای  دشوار  هفته  چند  از 
بازیکنان و مسئولان باشگاه، خوشبختانه 
امروز پرسپولیس به آرامش رسیده است. 
که یک  آرامش همان چیزی است  این 
تیم قهرمان نیاز دارد، پرسپولیس برای 

آنکه بتواند در شروع فصلی تازه خودش را برای دفاع از عنوان قهرمانی آماده کند نیاز به 
انرژی بخشی و حمایت همه جانبه هواداران دارد.

وی افزود: می دانم هواداران عزیز تیم، روزهای سختی را پشت سر گذاشتند. این چند 
هفته برای همه ما آزاردهنده بود، چرا که پرسپولیس یکی از بهترین مربیان تاریخش را از 
دست داد، با این وجود همه می دانیم که دیگر نمی توانیم به گذشته برگردیم. پرسپولیس 
حالا یک مربی بزرگ دیگر روی نیمکتش دارد. کالدرون با ما درباره ادامه روزهای خوش 
پرسپولیس حرف زده، درباره چهارمین قهرمانی پیاپی و ما می دانیم این هدف بزرگ 
فقط زمانی قابل دسترس است که، دوباره همه کنار هم قرار بگیریم و به سرمربی 

جدیدمان اعتماد کنیم.
مدیر تیم فوتبال پرسپولیس اضافه کرد: بعد از پیشنهاد به مدیرعامل باشگاه و موافقت 
او، موضوع را با کالدرون در میان گذاشتم. خوشبختانه او بسیار استقبال کرد. در نتیجه 
قرار شد تمرین عصر امروز که ساعت ۶ بعدظهر شروع می شود، با حضور هواداران و 
رسانه ها باشد. کالدرون چیزهای زیادی از هواداران پرسپولیس شنیده است. روز اولی 
هم که به ایران آمد گفت که می داند پرسپولیس پرتماشاگرترین تیم آسیاست. او به شدت 
برای دیدن هواداران اشتیاق نشان دادند و تاکید کردند که حضور و حمایت آن ها، انگیزه 

و انرژی خودش، دستیارانش و بازیکنان تیم را چند برابر خواهد کرد.
خلیلی در پایان گفت: در چند روز اخیر کسانی بیرون از باشگاه و تیم به من توصیه 
کردند که فعلًا درهای تمرین را به روی تماشاگران باز نکنیم چون ممکن است دلخوری 
پیش بیاید، اما به همه آن ها اطمینان دادم که امروز یک روز ویژه خواهد بود وهوادارن 
فهیم پرسپولیس همه ما را به ادامه راهی که در چند سال گذشته طی شده، امیدوار 

خواهند کرد.

 صالحی امیری: 

باید من ها و خودخواهی ها از ورزش 
خارج شود

 رییس کمیته ملی المپیک گفت: من ها و خودخواهی ها باید از ورزش خارج شود. 
رسالت نهادهای ورزشی هم چیزی جز خدمت به ورزش نیست.

سید رضا صالحی امیری روز شنبه در آیین افتتاحیه سالن آکادمی ملی المپیک گفت: 
سالن قدیمی آکادمی ملی المپیک در شان جامعه ورزش ایران نبود و تصمیم گرفته شد 

تا سالنی که در خور ورزش کشور باشد طراحی و بازسازی شود.
وی ادامه داد: در ورزش مرزبندی نداریم و مالکین همه امکانات و ظرفیت ها جامعه 

ورزش هستند که در این مسیر آکادمی ملی المپیک تلاش زیادی کرد.
رییس کمیته ملی المپیک اضافه کرد: برنامه ریزی کردیم تا دیگر سالن ها هم بازسازی 
شود و تلاش بر این است تا پایان سال مجموعه این چهار هکتاری را بازسازی کنیم و با 

افزایش ظرفیت در این آکادمی ورزشکاران بیشترین استفاده را داشته باشند.
صالحی امیری می گوید این مکان برای المپیک و پارالمپیک و برنامه خاص ورزش 

رایگان است. وی افزود: تلاش ما این است که ورزش ایران بدرخشد.
 

وزیر ورزش و جوانان :

دوره اختلافات تمام شده است
 وزیر ورزش و جوانان گفت: خیلی ها تلاش کردند دامنه اختلافات در ورزش را افزایش 

دهند در حالی که دوره آن تمام شده است.
مسعود سلطانی فر روز شنبه در آیین افتتاحیه سالن آکادمی ملی المپیک اظهار 
امیدواری کرد که یک دوره همدلی و حدت در ورزش را از خود بجا بگذاریم و اختلافاتی 

که در گذشته بوده شاهد آن نباشیم.
وی گفت: در دوره جدید فعالیت کمیته المپیک همدلی ها افزایش یافته و با وجود 
محدودیت ها به دلیل تحریم های ناعادلانه ٤٠ سال گذشته تلاش داریم تا با ایجاد 

وحدت آرامش را در ورزش کشور برقرار کنیم.
وزیر ورزش به ١١سالن سرپوشیده ٦ هزار نفری در استان های مختلف اشاره کرد و 
افزود: این سالن ها بیش از یک دهه از عملیات ساخت آنها می گذرد که تلاش داریم تا 

آنها را تکمیل و در اختیار ١١ استان قرار دهیم.
سلطانی فر ادامه داد: در سال گذشته بیش از ٧٠٠ طرح را به بهره برداری رساندیم و 

امسال هم همین تعداد را هدفگذاری کردیم.
وی درباره ادامه بازسازی ورزشگاه آزادی گفت: این روند تداوم خواهد داشت.

ورزشی

  جواد نکونام: 

برایمربیگریشایدولیبرایزندگیازایراننمیروم
جواد نکونام بعد از سه تجربه مربیگری در تیم خونه به خونه 
بابل، تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه نساجی مازندران امسال 
هدایت فولاد خوزستان را به عهده گرفته است.این مربی جوان که 
موفق شد نساجی مازندران را بعد از 24 سال به لیگ برتر هدایت 
کند، حالا سرمربیگری تیمی را بر عهده گرفته که به نوعی تیم اول 

استان خوزستان محسوب می شود.
نکونام در گفت وگویی مفصل با فارس از انگیزه هایی که برای 
آینده دارد، سخن گفت مدعی شد هدف های بزرگی دارد که فولاد 

خوزستان می تواند سکوی پرتابی برای آن اهدافش باشد.
گزیده ای از صحبت های نکونام را در زیر می خوانید:

*منتظری گفت قرار باشد در ایران بازی کند قطعا به فولاد 
می آید

*مریدی بازیکن فولاد است ولی حرفه ای رفتار نکرد
*فوتبال ایران حساب و کتاب ندارد

مشخص  اسمش  چون  نیستم  فعال  مجازی  فضای  *در 
است)مجازی(

*به قول بلاژوویچ سخت ترین کار دنیا فوتبالیست شدن 
است

*هاشمی نسب دربی باز ترین بازیکن تاریخ ایران بود
*می توانستم در اسپانیا زندگی کنم ولی ایران را دوست 

دارم
*شاید برای مربیگری به خارج بروم ولی برای زندگی فقط 

ایران
متن گفت وگوی با سرمربی فولاد را در زیر می خوانید:

توضیح  خودتان  و  کنیم  شروع  خوزستان  فولاد  از  ابتدا 
دهید که چه اهدافی با این تیم در پیش دارید.

مجموعه  خدمت  در  خوشحالم  خیلی  بگویم  باید  ابتدا  در 
فولاد هستم. فولاد تیمی است که سال های سال در کشور ما 
از نظر بازیکن و همچنین معرفی استعدادها خدمت کرده و به 
نوعی مهد فوتبال ایران است. من از این بابت خیلی خوشحالم 
و ممنون مدیران این باشگاه هستم که به من اطمینان کردند و 
حالا امیدوارم این تیم را به راه اصلی اش که لیاقت مردم خوزستان 

است، برگردانیم. 
در فصل نقل و انتقالات هستیم و آیا خواسته های شما در 

این فصل برآورده شده یا خیر؟
ما لیست یک،  دو و سه داشتیم و با توجه به شرایطی که تیم 
دارد بازیکنانی که می خواستیم را انتخاب کردیم. قطعا نتوانستیم 
بازیکنانی که در لیست اول مان حضور داشتند را جذب کنیم چون 
برخی از بازیکنان مبالغ و پیشنهادهای نجومی داشتند که ترجیح 
دادند به باشگاه های دیگری بروند و در آنجا قرارداد امضا کنند.
شاید باور نکنید ولی برخی بازیکنان ارقامی پیشنهاد می کردند 
که ما اصلا نمی توانستیم نزدیک آنها شویم. در لیست دوم ما 
بازیکنانی حضور داشتند که باید کمی صبر می کردیم تا ببینیم 
آنها به تیم ما می آیند یا نه. برخی بازیکنان پیشنهاداتی به ما دادند 
که مثلا با دلار با آنها قرارداد ببندیم یا اینکه رقم قراردادشان بیش 
از دو و نیم میلیارد تومان بود که این توان را نداشتیم و با همه این 
توضیحاتی که دادم در نهایت به لیست سوم رسیدیم. به غیر از 
بازیکنان خارجی که ما در تیم مان داریم و طبعا به خاطر قیمت 
دلار رقم آنها به میلیارد می رسد، در تیم ما دیگر بازیکن میلیاردی 
بازیکنانی که می خواستیم و  نداریم. من فکر می کنم بهترین 
می توانستند کنار ما حضور داشتند را جذب کردیم. یک بازیکن 
از ما طلب 3 میلیارد تومانی کرده بود. برخی بازیکنان هم بودند 
که مثلا ۸۰۰ میلیون تومان بیشتر از باشگاهی که در حال حاضر 
با آن قرارداد بسته به وی پیشنهاد کردیم اما به هر دلیل او به تیم 
ما اضافه نشد. دوست دارم تماشاگران فولاد بدانند که ما تمام 
تلاش مان را انجام دادیم  که بازیکنان مدنظرمان را جذب کنیم 
و هر بازیکنی را با هر قیمتی به خدمت نگرفتیم.سعی کردیم 
بازیکنان بومی داشته باشیم و از بازیکنان جوان تر در کنار بازیکنان 
باتجربه استفاده کنیم که این موضوع برای آینده ما هم مفید 
باشد. این موضوع برای آینده فولاد خوزستان بسیار خوب است 
و باز هم تاکید می کنم ما هم مثل برخی تیم ها که فوق العاده 
یارگیری کردند می خواستیم که تیمی در آن حد ببندیم ولی این 
کار را نکردیم و روی اصول مان باقی ماندیم. یادم می آید با یک 
بازیکن صحبت کردیم و حتی با او توافق شد قرارداد را برای او 
ارسال کردیم که او به ما گفت اگر می شود تا یکشنبه ساعت ۶ بعد 
از ظهر برای من صبر کنید و فردای آن روز پیامک داد که من به تیم 
شما نمی آیم و متوجه شدیم با مبلغی دو برابر مبلغ پیشنهادی ما 

به یک باشگاه دیگر رفته است. 
*ظاهرا سینا مریدی هافبک شما در تمرینات غیبت های 

زیادی داشته است. دلیل این موضوع چیست؟ 
مریدی از روزی که تمرینات ما آغاز شده در برنامه های ما حضور 
نداشت.این بازیکن نیم فصل سال گذشته قرارداد جدیدی را با 
باشگاه ما به امضا رسانده و به مدت دو سال قرارداد او تمدید شده 
است. این بازیکن در پایان فصل به باشگاه اعلام کرد که دوست 
دارد قراردادش افزایش پیدا کند و حتی تصمیم داشت جدا شود 
اما وقتی مدیرعامل باشگاه با من تماس گرفت از او خواستم که با 
مریدی توافق کند. مدیرعامل باشگاه شبانه با این بازیکن جلسه 
گذاشت و این نشست تا نیمه های شب ادامه داشت و در نهایت 
قرارداد مریدی با شرایط بهتر با این بازیکن منعقد شد.بعد از 
امضای قرارداد تیم ما به شهر کرد رفت و این بازیکن به ما اعلام 
کرد که درگیر امتحاناتش است و حتی برنامه امتحانی را برای 
ما ارسال کرد. من هم موافقت کردم او به امتحاناتش برسد ولی 
متوجه شدیم این بازیکن از تاریخ ۶ تا ۱۱ تیر ماه امتحانی نداشته 
و انتظار داشتیم او در اردوی ما حضور پیدا کند اما باز هم مریدی 
به تمرینات ما نیامد. متاسفانه در اردوی تهران هم مریدی غایب 
بود و تلفن همراهش را هم خاموش کرد و هیچ کسی از او خبر 
نداشت تا اینکه روز گذشته اضافه شد. مریدی با باشگاه قرارداد 
بسته بود و باید به قراردادش پایبند باشد. کاری که او انجام داده 
کاملا غیرحرفه ای بوده و دوست دارم هواداران فولاد خوزستان 
بدانند از بازیکنانی حمایت می کنند که بعضا چه شرایطی را برای 
مربی تیم شان ایجاد می کند. آنها بدانند اگر بازیکنی از ترکیب 
تیم دور ماند و یا به او بازی نرسید به چه دلایلی بوده است. من 
هر سال به خاطر دوران بدنسازی کارم را زودتر آغاز می کنم چون 
می دانم ممکن است بازیکن با چنین مشکلاتی مواجه شود. بعضا 
بعضی از بازیکنان علیرغم اینکه قرارداد حرفه ای امضا می کنند اما 
شرایط حرفه ای را رعایت نکرده و در حال حاضر ما سه هفته است 
تمرینات مان را شروع کرده ایم اما مریدی در تمرینات حضور ندارد. 
هم من وهم مدیریت باشگاه از این موضوع ناراحت هستیم ولی 

امیدوارم این بازیکن هر چه سریع تر به تمرینات ما اضافه شود. 
فولاد  در  او  آیا  و  است  چگونه  پریرا  لوسیانو  وضعیت   *

می ماند یا خیر؟
سال گذشته که قرارداد این بازیکن تمام شد او از ایران رفت. پریرا 
بازیکنی است که فصل قبل در نساجی هم او را می خواستند. 
بعد از اینکه فصل تمام شد باشگاه تمامی مراحل ترانسفر پول او 
را انجام داد اما متاسفانه به خاطر مشکلاتی که شما هم می دانید 
این پول به حساب بازیکن نرفته است. البته ما با این بازیکن در 
حال مذاکره هستیم و پول او هم آماده است و امیدواریم که او هر 
چه سریع تر به تیم ما اضافه شود. پریرا هم با من صحبت کرد هم 
با مدیریت باشگاه و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد او امروز به تهران 
سفر می کند و همانطور که خودش با من صحبت کرده او فقط 
برای فولاد بازی خواهد کرد و فقط خواستار مطالباتش است که 
باشگاه این کار را انجام داده و ان شاالله این بازیکن به جمع ما 

اضافه خواهد شد.
فولاد  در  منتظری  پژمان  مورد  در  شایعات  روزها  این   *
صحبت  بازیکن  این  با  شما  آیا  شده.  مطرح  خوزستان 

کرده اید؟
بعد از دیدار دوستانه تیم ایران و کره یکبار با او صحبت کردم و 
او گفت شرایط به شکلی نیست که دیگر بخواهد در ایران بماند. 
حتی منتظری گفت اگر بخواهد در ایران بازی کند قطعا برای 
در  گفتم  منتظری  به  خودم  چند  هر  کرد،  خواهد  بازی  فولاد 
استقلال بماند و خیلی دوست داشتم آنجا بازی کند چون وی 
سال ها زحمت کشیده اما باید بپذیریم که منتظری را فولاد به 
فوتبال ایران معرفی کرد و او از اینجا رشد کرده است. اگر او به 
تیم ما بیاید خوشحال می شویم،منتظری صادقانه گفت اگر در 
خارج از ایران بازی نکنم قطعا به فولاد می آیم. در نهایت امیدوارم 
هر تصمیمی که می گیرد موفق باشد چون منتظری  برای فوتبال 

ایران زحمت کشیده و احترامش برای همه واجب است. 
* کمی به خودتان برسیم، چطور شده نکونام مربیگری در 
همه شهرها را آزمایش می کند و از خونه به خونه به نساجی و 
سپس به جنوب ایران سفر کرده است. چون بعضی مربیان 

دوست دارند فقط در تهران کار کنند.
در مربیگری این مسائل مهم نیست.من به این کار علاقه داشتم 
و سعی کردم در این کار آرامش خودم را حفظ کنم. چون مربیگری 
را دوست داشتم سعی کردم کارم را شروع کنم و به همین خاطر 
از خونه به خونه بابل کارم را استارت زدم. جا دارد از آن باشگاه 
را شروع کنم.  مربیگری ام  دادند  به من فرصت  تشکر کنم که 
تصور می کنم مردم آنجا خیلی راضی بودند و حتی تلاش های ما 
می توانست منجر به صعود شود. ولی متاسفانه اتفاقاتی افتاد که 
من از آن تیم جدا شوم. در نساجی هم واقعا هم شرایط اینگونه 
بود. مردم قائم شهر همیشه در قلب من هستند چون آنها حمایتی 
از من و تیم نساجی کردند که هیچ وقت فراموش نمی شود. این 
حمایت در فوتبال ایران بی سابقه بود و خدا را شکر می کنم که 
توانتسم کاری انجام دهم که در ذهن آنها ماندگار شود.در باشگاه 
فولاد هم امیدوارم به روند رو به رشدم ادامه دهم. کاری که من 
انجام می دهم مربیگری است با یکسری شرایط خاص و امیدوار 
هستم شرایط برایم فراهم باشد که مربیگری کنم.چون سال ها در 
اروپا زندگی کردم و همه چیز آنها مهیا بوده دوست دارم در این جا 
هم اینگونه باشد هر چند یکسری ایرادات وجود دارد که البته ما 

باید کمک کنیم این مشکلات مرتفع شود.
* صحبت از نساجی کردید. چه خاطره ای از قائم شهر و 

نساجی یا خونه به خونه بابل دارید.
در بابل کسی فکر نمی کرد ما موفق شویم چون اولین تجربه 
مربیگری ام بود. ما تیم خوبی ساختیم و ۱4 هفته بدون شکست 
بودیم و ۸ هفته هم تیم مان گل نخورد. در جام حذفی هم تا فینال 
پیش رفتیم. همین که شرایط خوبی را در بابل به وجود آورده 
بودیم برایم یک افتخار بود. جالب بود که تمام بازی های ما در 
ورزشگاه بابل با جمعیتی پر از تماشاگر برگزار می شد. من یادم 
هست در جام حذفی با گسترش فولاد مردم بیرون از استادیوم 
را  بازی  از روی سقف خودروها  و  پارک کرده  را  ماشین هایشان 
تماشا می کردند یا به طور مثال بانوان از لبه های دیواری بازی  
تیم شهرشان را تماشا می کردند در مورد قائم شهر هم بگویم مردم 
این شهر را همیشه در دل و قلبم دارم. در آنجا به معنای واقعی 
حمایت هوادار را حس کردم و متوجه شدم هوادار واقعی کیست. 
مردم قائم شهر نساجی را عاشقانه دوست دارند و پای تیم شان 
می مانند. زمانی که از نساجی جدا شدم شاید خیلی ها ناراحت 
شدند و حتی توقع هم نداشتند اما بعدها مشخص شد حق با من 
بود چون اتفاقاتی در نیم فصل دوم افتاد که همه متوجه شدند 
حق با من بوده است. خیلی ها هم به من پیغام دادند و مدعی 
شدند که من کار درستی را انجام دادم. همین باعث خوشحالی 
برای نساجی  و پشتکاری  با چه تلاش  آنها دیدند من  و  است 

زحمت کشیدم.
*چرا جواد نکونام که سال ها در فوتبال اروپا بازی کرده مثلا 
مثل وحید هاشمیان یا مهدی مهدوی کیا کار مربیگری را از 

فوتبال اروپا شروع نکرد؟
در فوتبال ایران شرایط اینگونه نیست که شما همه چیز را از پایه 
شروع کنید. در این فوتبال یک شبه می شود یک تیم را قهرمان 
کنید و یا با دو برد وضعیت تیم تان را از پایین به بالا تغییر دهید. 
بعضی مواقع هم در لیگ برتر ممکن است نتیجه نگیرید و نابود 
شوید. فوتبال ایران اصلا حساب و کتابی ندارد. شما در اینجا باید 

طوری نتیجه بگیرید که آن نتایج خودش صحبت کند. در کنار این 
اتفاقات، ارتباطات هم تاثیر دارد و نکته مهمی محسوب می شود. 
این که شما از کجا شروع می کنید یا کجا کار می کنید مهم نیست 

و اهمیت کمتری دارد اما نتیجه  گرفتن خیلی مهم است.
* یک سؤال شفاف از شما داریم. چرا در فضای مجازی 
یا  این فضا ترسیده  از  آیا چشم تان  ندارید.  زیادی  فعالیت 

مسئله دیگری است. 
اتفاقاتی که در فضای مجازی رخ می دهد  اگر بخواهم روی 
وقت بگذارم یا تمرکز کنم قطعا از کار و هدف خودم دور می شوم. 
حتی سال های قبلی که فوتبال بازی می کردم دوست نداشتم به 
فضای مجازی بروم. همان زمان به این نتیجه رسیدم که هر چه به 
این فضا ورود کنم ذهنم درگیر می شود. به خصوص از سال 9۱ 
که به استقلال آمدم کلاو خودم را از این شرایط دور کردم و تمام 
تمرکزم را بر روی کارم گذاشتم و وقتی هم که مربی شدم همین 
ایده را در ذهنم ایجاد کردم. الان هم که با شما صحبت می کنم نه 
فضای مجازی را می خوانم نه داخل آن می روم زیرا همانطور که از 
اسمش پیداست این فضا مجازی است. شاید خیلی ها با این فضا 
کارهایشان را پیش می برند ولی من توجهی به این مسائل ندارم. 
شما مطمئن باشید چیزی را که می بینید عین واقعیت است که 
در بیرون انعکاس پیدا می کند و چیز دیگری نیست. بقیه مسائل 

همه اش مجازی و مجازی است. 
* شما جزو بازیکنانی هستید که سال ها در فوتبال ایران 
بازی کردی و سؤالی که به  وجود می آید این است آیا از نظر 

مالی واقعا زندگی بر وفق شما است؟ 
در هر کشوری هر شخصی به اندازه هر کاری که انجام می دهد، 
پول می گیرد. میخواهم این را بگویم به قول بلاژوویچ سخت ترین 
کار دنیا فوتبالیست شدن و البته فوتبالیست ماندن است.به نظرم 
مربیگری هزار پله بالاتر از فوتبالیست شدن است. همه نمی توانند 
فوتبالیست شوند چون همه آن استعداد را ندارند. همه نمی توانند 
فوتبالیست شوند چون شاید یک جایی مصدوم شدند ولی قطعا 
سختی های  باشید  مطمئن  رسیدند  بالا  جای  به  که  کسانی 
زیادی کشیدند. من در فوتبال به جاهای بالا رسیدم و خیلی 
سختی هایی کشیدم وقتی الان به آن فکر می کنم باورم نمی شود 
آن سختی ها را تحمل کردم. همین الان وقتی دور از خانواده 
هستم و می خواهم اردوی داخلی با تیمم بروم واقعا سخت است 
چون دور از همسر و فرزندانم هستم.حالا شما تصور کنید که 
می خواهید ۸ سال به اسپانیا بروید. من این سختی را کشیدم 
در آنجا مصدوم شدم و رباط پایم پاره شد. هیچ کسی را در آنجا 
نداشتم، زبان بلد نبودم و واقعا سختی های زیادی کشیدم. شما 
تصور کنید الان می خواهید به یک کشور غریب بروید و از دوست، 
خانواده  و خیلی مسائل می گذرید ولی رفتن به این شکل واقعا 
دل و جرات می خواهد. شاید خیلی ها بگویند اوساسونا ما را هم 
می خواهد و ما هم می رویم، بله درست است اما شما باید قبلش 
فوتبال بازی کرده باشید، در اردوها باشید، از تفریح تان زده باشید 
و باید از خیلی کانال ها و تونل ها رد شده باشید تازه به اینجا برسید. 
من فکر می کنم فوتبالیست ها هر چه لایق شان است می گیرند و 
خرده ای به آنها وارد نیست. در فوتبال ایران هم مقداری کم لطفی 
به خاطر حق پخش می شود چون دیده ام که در اسپانیا همین 

حق پخش چه تاثیری در درآمد بازیکنان دارد.
* شما می دانید که ما در جنگ اقتصادی هستیم و مملکت 
به  را پشت سر می گذارد.شما  اقتصادی  بحران  روزها  این 
اقوام شما  و طبعا  عنوان کسی که مربی فوتبال هستید 
در جامعه حضور دارند شرایط این روزهای کشور را چطور 

ارزیابی می کنید؟
اگر بخواهم در مورد فوتبال بگویم هر سال شرایط بدتر از سال 
قبل می شود. مثلا قرارداد بازیکنان اگر صد میلیون تومان بوده 
به 4۰۰ میلیون رسیده است. مثلا این روزها می گویند بازیکنان 
میلیاردی پول می گیرند. شاید قبلا می شد با این پول ها خانه خرید 
ولی الان دیگر نمی شود. الان اگر فوتبالیست ها نمی توانند خانه 
بخرند مردم عادی هم این شرایط را دارند. وقتی درآمدها بالاتر 
می رود و هزینه ها زیاد می شود بازیکنان هم پول های بیشتری 
می خواهند. اینها همه به هم بستگی دارد. من فقط امیدوارم 
شرایط به شکلی پیش برود که مردم بتوانند زندگی راحتی داشته 
باشند. خواسته مردم از فوتبال به جا و به حق است و من معتقدم 
باید فرهنگسازی شود و ورزشگاه های خوب و امکانات خوب در 
اختیار آنها بگذاریم.  ما مربیان و بازیکنان هم در این فرهنگسازی 
کمک کنیم. امیدوار هستم این سختی هایی که مردم ما می کشند 

در نهایت به این منجر شود که به آرامش و رفاه کامل برسند. 
* در این سال ها که مربیگری را شروع کردید همیشه مهدی 
هاشمی نسب کنار شماست. ظاهرا رفاقت شما به سال های 

قبل برمی گردد. 
حمید رجبی و مهدی هاشمی نسب کنار من هستند. حمید 
با تیم ملی  رجبی از همدوره ای های من است که از سال 74 
جوانان در کنار من حضور داشت و دوستی و رفاقت ما تا الان 
از دوستان صمیمی من  دارد. مهدی هاشمی نسب هم  ادامه 
است و به جرات می گویم دربی بازترین بازیکن تاریخ فوتبال ایران 
است. او یکی از بهترین مدافعان وسط فوتبال ایران بود. او از نظر 
سنی از من بزرگتر است. ولی یادم می آید زمانی که من سن کمی 
داشتم در اردهای تیم ملی روابط خوبی با من داشت و آرزوی من 

این بود که مربی و بازیکنانی که در دوره او حضور داشتند با من 
اینگونه گرم بگیرند. همیشه سعی می کردم به او نزدیک شوم که 
خوشبختانه بعدها با هم صمیمی شدیم. زمانی که هاشمی نسب 
به استقلال رفت چون خانه ما کرج بود با هم به محل تمرین 
می رفتیم و می آمدیم چون تمرینات هر دو تیم در ورزشگاه آزادی 
بود. به همین دلیل رفاقت شکل گرفت تا اینکه وقتی در بابل به 
او پیشنهاد همکاری دادم بدون آنکه سؤال کند پیشنهاد مالی 
چقدر است، قبول کرد که با من همکاری کند. هاشمی نسب 
یک انسان بامعرفت است و به فوتبال علاقه دارد. او در این چند 
سال به من کمک های زیادی کرده، شاید بعضی مواقع او اصلا 
نمی خواست بیاید اما من از او خواهش کردم به من کمک کند 
مواقع  بعضی  حتی  که  دارد  توانایی هایی  هاشمی نسب  چون 
خود من که سرمربی هستم آن توانایی را نداشته باشم. مطمئنا 
هاشمی نسب همیشه کنار من می ماند چون هم من از او شناخت 
خوبی دارم و هم او به من اطمینان دارد. امیدوارم این رفاقتی که 

بین ما وجود دارد سال ها ادامه دار باشد.
جایگاهی  چه  شما  از  امسال  فولاد  باشگاه  * مسئولان 

خواستند آیا شما به آنها قولی داده اید. 
خودتان می دانید 5 تیم هستند که انصافا شرایط مالی خوبی 
جدول  وسط  هم  تیم   4-3 گرفته اند.  بزرگی  بازیکنان  و  دارند 
هستند و حدودا با 7۰۰ یا ۸۰۰ میلیون بازیکن می گیرند. یکسری 
تیم ها هم هستند که با مبالغ پایین تری در حال بستن تیم شان 
هستند. به هر حال آنها هم تیم هایی هستند که دوست دارند 
تیم شان به میانه جدول  و رو به بالا صعود کنند. وقتی شرایط در 
بالای جدول مشخص است قطعا باشگاه توقعش مشخص است 
چون با عدد و ارقامی که بازیکنان پیشنهاد کردند ما نتوانستیم 
آنها را جذب کنیم. نه من بلکه هیچ مربی هیچ وقت قول قهرمانی 
که  کنم  صحبت  موضوع  این  از  می توانم  فقط  من  نمی دهد. 
جایگاه سال گذشته مان را بهبود ببخشیم و در نیم فصل دوم به 
ثبات کامل برسیم. مطمئنا در سال آینده با تقویت تیم با 5 تیم 

بالای جدول وارد کورس رقابت برای گرفتن سهمیه شویم. 
* با توجه به اینکه شما هافبک دفاعی بودید آیا واقعا نگاه 

ویژه ای به بازیکنان این پست در تیم تان دارید یا خیر؟
سال گذشته بهترین بازیکنان تیم من هافبک های دفاعی ام 
بودند،  نه به خاطر پست بلکه به خاطر عملکردی که داشتند. ما 
اعداد و ارقام را در قالب گروهی 4 نفره درمی آوریم و آنالیز می کنیم. 
دو هافبک دفاعی ما سال گذشته بالاترین نمره را گرفتند که حتی 
من مصاحبه کردم و گفتم آنها می توانند به تیم ملی دعوت شوند 
که احمد عبدالله زاده دعوت شده بود. من روی آن نقطه و پست 
حساسیت دارم به همین خاطر هم آبشک و هم عبدالله زاده جزو 

بهترین نفرات تیم بودند که در کنار ما حضور داشتند. 
* شما محمد بلبلی را هم جذب کردید اما او به استقلال 

رفت. ماجرای رفتن این بازیکن به استقلال چه بود؟
بلبلی با ما قرارداد بست اما بعد از ما به باشگاه استقلال رفت و 
با آنجا قرارداد بست. نمی دانم چه اتفاقی افتاد اما این مسائل به 
عهده مدیریت و وکلای باشگاه است. انشالله حق با هر تیمی هم 

هست به آن تیم برسد. 
* شما اشاره کردید که 5 تیم امسال در بالای جدول مدعی 

هستند ولی فکر می کنید کدام تیم مدعی قهرمانی است؟
قطعا لیگ امسال متفاوت خواهد بود چون تفکرات مربیان هم 
فرق می کند.چند مربی جدید آمده اند ولی تا فصل شروع شود 
و شکل تیم ها تغییر کند قطعا زمان می برد.اینکه از حالا بگویم 
کدام تیم مدعی است سخت خواهد بود ولی تیم هایی که سال 
گذشته قوی بودند و امسال خریدهای آنچنانی کردند قطعا قوی تر 

خواهند شد. مطمئنا این تیم ها امسال مدعیان اصلی هستند.
* ظاهرا بعد از حضور دنیزلی شما با او تماس گرفتید.

به رسم استاد و شاگردی این کار را کردم. دنیزلی یک از بزرگترین 
مربیان من بود و وظیفه ام بود که به او زنگ بزنم. حتی به او گفتم 
هر کاری داشته باشد برای او انجام می دهم با وجود اینکه خودم 
به  دنیزلی  که  شدم  خوشحال  ولی  بودم  تراکتورسازی  نزدیک 
تراکتورسازی رفت. در تماس با این مربی برای او آرزوی موفقیت 
کردم و یکی دو بار هم با او صحبت کردم. دنیزلی در فوتبال من 
نقش بسزایی داشت او هم مربی بزرگ و هم انسان بسیار خوبی 

است. 
* آیا جواد نکونام از رویه ای که در پیش گرفته راضی است و 
آیا خانواده اش هم از اینکه نکونام در فوتبال حضور دارد و این 

راه سخت را پیش برده، راضی هستند؟
چون ما در یک خانواده فوتبالی به دنیا آمدیم این چیزها برایمان 
راحت است ولی برای خانواده ام همیشه سخت است. زمان هایی 
شرایط برای همسرم بسیار سخت شده البته حرفه و شرایط من 
به شکلی است که کمک آنها را هم می طلبد. مطمئنا اگر اراده و 

کمک های آنها نبود به موفقیت نمی رسیدم. 
* سؤالی که برای ما به وجود می آید این است که شما هم 
می توانستید مثل خیلی از بازیکنان یا مربیان دیگر فوتبال 
به آمریکا رفته یا در کشورهای دیگر زندگی کنید. دلیل این 

موضوع چه بود که این کار را نکردید؟
زمانی که از اسپانیا به ایران آمدم هیچ کسی این موضوع را باور 
نمی کرد چون کاپیتان اوساسونا بودم و 2 سال دیگر با آنها قرارداد 
داشتم اما  دوست داشتم در ایران زندگی کنم. من فوق العاده 
انسان احساسی هستم و فکر می کنم در کشورم کارهایی است 
که باید آن را انجام دهم. مطمئنا اگر لیاقت داشته باشم و توانایی 
در من وجود داشته باشد برای مربیگری به کشورهای دیگر خواهم 

رفت ولی برای زندگی همین جا را انتخاب کردم.
* از پاس خبر دارید؟

من  که  اساتیدی  و  شاهرخی  فرکی،  آقایان  با  مواقع  بعضی 
شاگردشان بودم صحبت می کنم. فقط ذکر خیر پاس می شود 
)با خنده( متاسفانه کاری با این تیم کردند که هر چه فکر می کنم 
به ناراحتی هایم اضافه می شود. یک کار کاملا غیر حرفه ای و غیر 
اخلاقی برای پاس صورت دادند. شاید باور نکنید امکانات آن 

زمان باشگاه پاس را در حال حاضر فقط 5 باشگاه دارند. 
* صحبت خاصی در پایان مصاحبه دارید؟ 

دوست دارم به طرفداران فولاد بگویم ما از روز اول تمام تلاش مان 
را انجام دادیم که بهترین بازیکنان را جذب کنیم. با توجه به بودجه 
و بضاعت تیم از آقای رضایی مدیرعامل باشگاه، محمدی رئیس 
هیأت مدیره وهمچنین آقای کشانی که از ما حمایت کردند، 
تشکر می کنم. حمایت های این عزیزان ما را دلگرم کرد و من به 
هواداران قول می دهم که امسال سالی باشد که به موفقیت ها 
از  تنها  موضوع  این  البته  کنیم.  پیدا  دست  بزرگی  اتفاقات  و 
دست ما برنمی آید و ما نیاز به حمایت مردم، مسئولان استان 

خوزستان، مطبوعات و ... داریم. 

 نایب رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس گفت:  گابریل کالدرون را آوردیم تا قهرمانی 
ها و افتخارات را برای ما تکرار کند.

مهدی محمد نبی در ابتدای صحبت هایش در یک برنامه تلویزیونی با اشاره به محل 
برگزاری اردوی پیش فصل گفت: کالدرون در روز اول حضورش در ایران، از کمپ کردان 
بازدیدی داشت و نظرش هم برای برگزاری اردو در این منطقه مساعد بود اما مسئولان 
کمپ اعلام کردند که در تاریخ مد نظر ما سپاهان اردوی خود را در آن منطقه برگزار خواهد 

کرد و به همین خاطر اخلاقی نبود که بخواهیم ما هم به آنجا برویم.
وی افزود: به همین خاطر تصمیم بر این شد که در نزدیک شهر استانبول اردوی آماده 
سازی را برگزار کنیم. نایب رئیس هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس در مورد انتخاب کالدرون 
به عنوان سرمربی پرسپولیس اضافه کرد: در طی یک روز و نیمی که در استانبول بودیم 
با پنج گزینه مذاکره داشتیم که در نهایت کررا و کالدرون گزینه های نهایی ما بودند. طبق 
جمع بندی های صورت گرفته پیش بینی کردیم که کالدرون می تواند به ما کمک کند و 
در نهایت هم او را انتخاب کردیم. از طرفی قیمت پیشنهادی او هم نسبت به سایر گزینه ها 

بهتر بود. شاید قرارداد او و دستیارانش حتی کمتر از یک میلیون دلار باشد.
نبی خاطر نشان کرد: بعد از سه قهرمانی پیاپی کار برای هر کسی سخت است به ویژه 
اینکه حفظ قهرمانی از خود آن سخت تر است. کالدرون اما در بدو حضور در ایران این 
نوید را داد که همه تلاشش را برای موفقیت تیم به کار خواهد گرفت. کالدرون را آوردیم 

تا قهرمانی ها و افتخارات را برای ما تکرار کند. عضو هیأت مدیره پرسپولیس در پاسخ به 
پرسشی مبنی بر طلب برانکو از این باشگاه خاطرنشان کرد: برانکو در مدتی که در ایران 
بود برای پرسپولیس زحمات زیادی کشید. هدفمان این است که با تفاهم این موضوع را 
حل کنیم. وکیل این مربی با عرب و بخش حقوقی باشگاه در ارتباط است و امیدواریم در 
این زمینه توافق صورت بگیرد. وی تاکید کرد: برانکو زمانی که در ایران بود ۶۰ درصد از 
قراردادش را دریافت کرد. با این حال امیدواریم که به صورت منطقی این موضوع حل 
شود. نبی در مورد اینکه چند بازیکن مانند علیرضا بیرانوند و علی علیپور قصد جدایی 
داشتند، گفت: این دو بازیکن به خاطر اینکه ملی پوش بودند ۱۰ روز مرخصی بیشتر 
نسبت به سایر بازیکنان داشتند. سه پیشنهاد خارجی در مورد بیرانوند به باشگاه رسید 
اما با او توافق کردیم تا به کارش در پرسپولیس ادامه بدهد. وی افزود: بازیکنان ما قرارداد 
داشتند اما نوع قراردادهایی که با بازیکنان بسته شده بود می توانستند به راحتی جدا 
شوند. بازیکنانی مانند احمد نورالله ی، کمال کامیابی نیا، شجاع خلیل زاده و …. حد اقل 
پنج بازیکن ما پیشنهاد خارجی داشتند و با توجه به نوع قرارداد و بندهای آن می توانستند 
راحت جدا شوند اما با تلاش های صورت گرفته و جلساتی که برگزار کردیم این بازیکنان را 

حفظ کردیم. موضوعی که اصلًا کار آسانی نبود.
وی در مورد نقل و انتقالات باشگاه هم گفت: با توجه به جدایی ماریو بودیمیر یک جای 
خالی داریم. لیست ما پر شده است اما در نظر داریم یک بازیکن آسیایی که در کشورش 

هم ملی پوش است را اضافه کنیم. رضا شکاری را هم در نظر داریم که سهمیه زیر 23 سال 
محسوب می شود.

عضو هیأت مدیره پرسپولیس در مورد شایعات در مورد لیست مازاد بازیکنان گفت: 
باشگاه هیچ لیست مازادی ندارد و در جلسه ای که با کالدرون روز گذشته داشتیم این 

موضوع هم عنوان شد.
وی در خصوص جذب شکاری و اینکه مدیرعامل ذوب آهن اعلام کرده بود جذب این 
بازیکن برای پرسپولیس تبعاتی خواهد داشت، گفت: ما روند قانونی را برای جذب این 
بازیکن طی کردیم و کمیته بین الملل هم پیگیر این موضوع است تا اشتباه طارمی تکرار 
نشود. نبی در مورد جذب بازیکنانی مانند وحید امیری، رامین رضائیان ومهدی طارمی 
خاطر نشان کرد: پرسپولیس خانه امیری است. باشگاه با این بازیکن تماس گرفته و عرب 
این موضوع را دنبال می کند. در مورد طارمی هم با این بازیکن صحبت کردیم اما او در 
آستانه عقد قرارداد با یک تیم خارجی است. رضائیان هم قراردادش را با الشحانیه تمدید 
کرده بود. نایب رئیس هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس درباره اینکه شماره او هم همانند 
ایرج عرب در فضای مجازی پخش تصریح کرد: شماره من پخش شده و خیلی از هواداران 
تماس می گیرند و احوال پرسی می کنند. هواداران لطف دارند اما از آنها می خواهم اجازه 
دهند تا کار با تمرکز ادامه پیدا کند تا کسانی که زحمت می کشند بتوانند در این شرایط 

کارها را انجام دهند.

نایب رئیس هیات مدیره باشگاه پرسپولیس: 

برای تکرار قهرمانی ها و افتخارات کالدرون را آوردیم
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پایان ضرب الاجل ایران، بقا یا فنای برجام

عملی شدن »گام دوم« در بی عملی اروپا
بر اساس اعلام مقامات کشورمان امروز یک شنبه 16 تیرماه، پس از 60 روز، ایران 
گام دوم خود در راستای کاهش تعهدات برجامی اش را بر می دارد. قرار است در گام دوم، 
رعایت محدودیت های مربوط به سطح غنی سازی اورانیوم متوقف شود و در کنار اقدامات 
مربوط به مدرن سازی رآکتور آب سنگین اراک، بازگشت به راکتور پیشین این مرکز نیز 
در دستورکار قرار گیرد.شورای عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران 1۸ اردیبهشت 
سال جاری "در راستای صیانت از امنیت و منافع ملی مردم ایران، و در اعِمالِ حقوق 
جمهوری اسلامی ایران مندرج در بندهای ۲6 و ۳6 برجام"، دستور توقف برخی اقدامات 
ایران در توافق برجام را صادر کرد. این تصمیم به طور مفصل در نامه مهمی از سوی دکتر 
روحانی رئیس جمهور و رئیس شورای عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران به سران 
کشورهای عضو برجام شامل آلمان، انگلیس، چین، روسیه و فرانسه اعلام شد.ایران در گام 
نخست از این تصمیم در همان 1۸ اردیبهشت، رعایت محدویت های مربوط به نگهداری 
ذخایر اورانیوم غنی شده ۳.6۷ و ذخایر آب سنگین را لغو کرد.آژانس بین المللی انرژی 
اتمی هفته گذشته تأیید کرد که ایران از محدوده ۳00 کیلوگرم اورانیوم غنی شده ذیل 
توافق هسته ای فراتر رفته است.افزایش ذخایر آب سنگین ایران به بیش از 1۳0 تن که 
در برجام تعیین شده بود نیز در چارچوب زمان بندی شده در حال انجام است.در رابطه با 
اقدامات در گام دوم باید گفت که به نظر نمی آید ایران فوراً یا ظرف چند هفته قصد داشته 
باشد بدون آن که به اورانیوم تا غنای ۲0 درصد نیاز داشته باشد به سمت غنی سازی ۲0 
درصد برود. در عین حال که برای تهران دیگر هیچ سقف و مرزی وجود ندارد و اگر در 
مقطع زمانی خاصی این درصد از غنی سازی هم داشته باشد منطبق با برنامه سازمان 
انرژی اتمی و مبتنی بر موافقت نامه پادمان جامع انجام خواهد شد. این اقدام صرفاً عبور 
از تعهدی است که ایران بر اساس برجام به آن پایبند بوده و نقض برجام هم محسوب 
نمی شود.مذاکرات و پیشرفت ها در پروژه مدرن سازی اراک تا وقتی کشورهای 1+۴ به 
ویژه چین به تعهدات خود پایبند باشد متوقف نمی شود اما هم زمان اقدامات مرتبط با 
بازگشت به راکتور تحقیقاتی ۴0 مگاواتی اراک در چارچوب گام دوم در دستورکار قرار 
خواهد گرفت.بر اساس اطلاع خبرنگار ایسنا، مذاکرات و پیشرفت ها در پروژه مدرن سازی 
اراک تا وقتی کشورهای 1+۴ به ویژه چین به تعهدات خود پایبند باشد متوقف نمی شود 
و ایران میز مذاکره در این رابطه را ترک نمی کند اما هم زمان اقدامات مرتبط با بازگشت به 
راکتور تحقیقاتی ۴0 مگاواتی اراک در چارچوب گام دوم در دستورکار قرار خواهد گرفت.

سید عباس عراقچی معاون وزیر امور خارجه کشورمان بعد از نشست کمیسیون مشترک 
برجام در وین که دو هفته پیش برگزار شد اعلام کرد که در بحث اراک پیشرفت خوبی 
داشتیم و همه اعضا تعهد کردند در جدول زمانی مشخص شده ساخت این راکتور جدید 
به انجام برسد. ایران 60 روز به کشورهای باقی مانده در برجام فرصت داد تا تعهدات خود 
به ویژه در حوزه های بانکی و نفتی را عملیاتی کنند. علاوه بر آن سه کشور اروپایی بیش از 
یک سال است که تلاش دارند در چارچوب ساز و کار مالی، فروش نفت و نقل و انتقالات 
مالی ایران را در شرایطی که آمریکا دست به تحریم های یک جانبه زده است تسهیل کنند 
اما تاکنون این اقدام عملیاتی نشده است.ساز و کار مالی سه کشور اروپایی نقایص بسیاری 
دارد که نمی تواند پاسخگوی نیازها و خواسته های ایران برای باقی ماندن در برجام باشد. از 
این رو ایران بعد از یک سال"صبر راهبردی" برای تغییر فضای بازی در واکنش به خروج 
آمریکا، بازگشت تحریم ها و فشارهای حداکثری و نیز تعلل و تأخیر اروپا در جبران اقدامات 
خصمانه آمریکا تصمیم به تغییر در فضای بازی گرفت. از این رو اعلام کرد که خروج از 
برجام را گام به گام جلو می برد. مقامات کشورمان در عین حال تاکید کردند، هر زمان که 
خواسته های ایران تأمین شوند، به همان میزان اجرای مجدد تعهدات متوقف شده را از 
سر خواهند گرفت، در غیر این صورت، جمهوری اسلامی ایران مرحله به مرحله اجرای 
تعهدات دیگر را متوقف خواهد کرد.در 60 روز گذشته ایران به مشورت ها و مذاکرات خود 
با اعضای باقی مانده برجام در تمامی سطوح ادامه داد و نشست کمیسیون مشترک برجام 
در سطح معاونان نیز برگزار شد که پس از آن نشست اعلام شد اینستکس عملیاتی شده 
است و قرار است هفت کشور اروپایی دیگر علاوه بر سه کشور انگلیس، فرانسه و آلمان 
در آن سرمایه گذاری کنند.در عین حال با وجود اعلام کشورهای اروپایی درباره عملیاتی 
شدن این ساز و کار ویژه مالی برای ایران اما هنوز هیچ تعاملی بر اساس آن صورت نگرفته 
است. علاوه بر این آنچه در حال انجام است با خواسته های ایران در حوزه بانکی و نفتی 
فاصله چشمگیری دارد.سه کشور اروپایی اعلام کردند در گام های نخست از ورود به 
تعاملات نفتی در چارچوب اینستکس "برای حفاظت این ساز و کار از گزند تحریم های 
آمریکا" خودداری خواهند کرد.حسن روحانی هفته گذشته در سخنانی ساز و کار مالی 
اروپایی ها )اینستکس( را تاکنون تنها اقدامی نمایشی دانست و افزود: امروز اینستکس 
تنها ساز و کاری بدون پول است و اینستکسِ توخالی به هیچ دردی نمی خورد، اما اگر 
اینستکس فعال شده و پول فروش نفت ایران به آنها به واسطه آن حاصل شود با وجود 
ایرادات آن، می توان تا حدی آن اقدام را قبول کرد.با این وجود سه کشور اروپایی درباره 
این پیشنهاد و راهکار ایران نیز تاکنون سکوت کرده اند یا مبالغ بسیار ناچیزی در حد چند 
میلیون یورو را پیشنهاد داده اند که از سوی ایران با مخالفت صریح رو به رو شده است.

اکنون که 60 روز از گام نخست اجرای تصمیم ایران برای کاهش تعهدات برجامی گذشته 
است و گام دوم آغاز خواهد شد، سه کشور اروپایی و دیگر مجامع بین المللی بیش از 
پیش شاهد جدیت کشورمان در اجرای تصمیم خود خواهند بود. ایران با حسن نیت وارد 
مذاکرات هسته ای شد و با حسن نیت نیز توافق را امضا و آن را اجرا کرد و پس از خروج 
آمریکا از برجام نیز با حسن نیت زمان کافی در اختیار دیگر اعضای برجام برای حفاظت 
از آن قرار داد. اکنون بعد از یک سال و دو ماه نوبت کشورهای باقی مانده در برجام است 
که حسن نیت خود را ثابت کرده و قدم های جدی و عملی برای حفظ برجام بردارند، 
کما این که ایران اعلام کرده است هر وقت اقدامات مقتضی از سوی این کشورها برای 
تأمین خواست های ایران انجام شود، اقدامات کاهشی قابل بازگشت به شرایط قبل است.

تعامل اصولگرایان و اصلاح طلبان در پشت پرده جریان داد

گفت وگوی ملی، از جلسات منظم 
در بیت رهبری تا گعده های دوره ای

وحدت و گفتگوی ملی را دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب حالا به صورت جدی تر و 
عملی پیگیری می کنند. تا به امروز مشخص شده بزرگان این دو جبهه به صورت مستمر 
دو جلسه جداگانه یکی در بیت  رهبری و در محلی دیگر برگزار می کنند تا اختلافات بین 

این دو جریان سیاسی کاهش یابد و امید به مردم تزریق شود. 
جلساتی که در بیت رهبری برگزار می شود، به مدیریت حجت الاسلام محمدحسن 
ابوترابی، امام جمعه موقت تهران است. هشت فعال سیاسی اصولگرا و هشت فعال سیاسی 
اصلاح طلب یک هفته در میان در این محل به گفت وگو با هم می پردازند. جلسه دیگر با 
محوریت محمدرضا عارف، محمدرضا باهنر و احمد مازنی و هر بار در دفتر کار یکی از 

شخصیت های سیاسی اصولگرا یا اصلاح طلب برگزار می شود.
* گروه اول، گعده هایی در دفتر کار چهره های اصولگرا و اصلاح طلب

احمد مازنی، عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی مهرماه سال ۹۵ از کسانی 
بود که بعد از مشورت با برخی چهره های سیاسی اصولگرا و اصلاح طلب، ایده گفت وگوی 
ملی را از تریبون بهارستان بیان کرد. با این حال، توجه چندانی به این ایده نشد. بعد از 
فوت آیت الله هاشمی رفسنجانی، اصلاح طلبان به صورت جدی تر پیگیر طرح گفت وگوی 
ملی شدند. سیدمحمد خاتمی، رئیس دولت اصلاحات، یک ماه بعد از درگذشت رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در آستانه سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی در سخنرانی ای 
سخن از »آشتی ملی« به میان آورد و با یادآوری اوضاع جهان و تهدیدهای دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری آمریکا، تأکید کرد بهترین موقعیت برای آشتی ملی حکم فرماست. او 

البته با این پاسخ روبرو شد که اساساً قهری صورت نگرفته که نیاز به آشتی ملی باشد.
البته بعد از اعتراضات سال ۹6 در چندین شهر کوچک و بزرگ کشور، این بار 
اصولگرایان به گفت وگوی ملی چراغ سبز نشان دادند و برای کلید زدن آن پیش قدم 
شدند. محمدرضا باهنر، دبیر کل جبهه پیروان خط امام و رهبری از چهره های مؤثر و 

بانفوذ اصولگرایان شروع جلسات را با احمد مازنی آغاز کردند.
باهنر اخیراً در گفت وگو با روزنامه سازندگی، جزییاتی از جلسات مشترک اصولگرایان 
با اصلاح طلبان را اعلام کرد. او تأکید داشت این جلسات نه اسم گفت وگوی ملی دارد 
و آشتی ملی، اما دو جریان سیاسی برای کاهش تنش ها در جلساتی که هر چند وقت 
یک بار در دفتر کار یکی از افراد برگزار می شود، حضور می یابند تا به پیشبرد امور کمک 
کشور کنند. محمدرضا عارف، عزت الله ضرغامی، غلامعلی حدادعادل، محمدحسن 
ابوترابی ، احمد توکلی، مجید انصاری و سیدمحمد صدر، فعالان سیاسی اصولگرا و 

اصلاح طلبی هستند که در این جلسات شرکت می کنند.
* گروه دوم؛ جلسات وحدت در بیت رهبری

جلسات نامنظم چهره های اصولگرا و اصلاح طلب هر بار در دفتر کار یکی از آنان، تنها 
گعده بزرگان دو جناح سیاسی کشور برای کاهش اختلافات و هم افزایی بیشتر نیست. 
جلسه منظم دیگری در محلی با اهمیت بیشتر هر دو هفته یک بار برگزار می شود تا 
جناح چپ و راست را بیشتر به هم نزدیک کند. محسن رهامی، رئیس کمیته راهبردی 
اصلاح طلبان با شورای نگهبان، امروز به روزنامه سازندگی خبر داده است که هشت نفر از 
اصلاح طلبان و هشت نفر از اصولگرایان یک هفته در میان در بیت رهبری برای شرکت 
در جلسه ای به مدیرت محمدحسن ابوترابی حاضر می شوند.به گفته او، این جلسات حدود 
دو سال است که به صورت مرتب برگزار می شود. »کاهش افتراق ها«، »کاهش تنش ها« 
و »اینکه چه کنیم امید مردم به صندوق های رأی از بین نرود« محور گفت وگوهای 
این جلسات مشترک است. مهدی زاهدی و سیدمحمد حسینی از جناح اصولگرایان و 
محسن رهامی و نجفقلی حبیبی از چهره ّ های سیاسی اصلاح طلبان هستند که در این 

جلسات به ریاست ابوترابی در بیت رهبری حاضر می شوند.

نکتـه

ویـژه

محمد عطریان فر می گوید: اندیشه اصلاحات خیلی در مقام 
گلایه نیست. با توجه به شرایط و جنبه های اقتضایی که به آن 
اشاره کردم، اصلاح طلب ها گلایه ای از جامعه ندارند. ممکن است 
شرایط حاضر را نپسندند اما در مقام گلایه نیستند.اصلاح طلبان 
درحالی خود را مهیای انتخابات مجلس یازدهم می کنند که با 
انتقاداتی از سوی بدنه رای شان درباره عملکرد فراکسیون امید و 
نمایندگان شورای شهر روبرو هستند، انتقاداتی که ممکن است 
حتی به سکوت و قهر بدنه رای این جریان با صندوق های رای 
هم منجر شود. محمد عطریان فر، از چهره های شاخص حزب 
کارگزاران معتقد است »نگاه حاکمیت و نهادی انتصابی و نهادی 
ناظر انتخابات به جریان اصلاح طلبی نابردارانه است و همین باعث 
شده تا اصلاح طلبان نتوانند با تمام قدرت در صحنه حضور پیدا 
کنند و عملکرد فراکسیون امید و اصلاح طلبان را باید با در نظر 
گرفتن این موضوع بررسی کرد.«آنجا که بحث عملکرد عارف می 
شود می گوید ظرفیت های خوبی دارد اما برای دولت نه مجلس. 
او به انتقادات درباره حزب متبوعش و اینکه گفته می شود سودای 
لیدری اصلاح طلبان را دارند هم پاسخ داد و گفت ادعای لیدری 
نداریم اما مانعی بر سر راه اتحاد ملت که ادعای لیدری دارد هستیم. 
وقتی بحث بر سر رهبری جریان اصلاحات می شود صریحا می 
گوید نمی شود چون خاتمی محدودیت دارد به سراغ یک رهبر 
دیگر برویم.مشروح گفت وگوی خبرآنلاین با محمد عطریان فر را در 

ادامه می خوانید: 
نگاه حاکمیت و نهادهای انتصابی 

به اصلاح طلبان نابرادرانه است
* آقای عطریان فر! اصلاح طلبان بعد از دوره ای که در انزوا 
بودند، به قدرت برگشتند و خیلی سریع کرسی های قدرت 
را در دست گرفتند. اما به نظر می رسد یک فرصت  سوزی 
صورت گرفت، اصلاح طلبان وارد مجلس و شورای شهر 
شدند و در دولت نفوذ پیدا کرده بودند، اما الان حتی در بدنه 
اصلاحات این نگرانی زیاد شده که ممکن است در انتخابات 
۹۸ و ۱۴۰۰ کرسی های قدرت را یکی پس از دیگری از دست 

بدهند. این ها به نظر شما فرصت سوزی  نبود؟
در بحث شیوه بازگشت به قدرت باید از کلیات بگوییم. به نظر 
می آید حضور اصلاح طلبان بعد از حوادث سال ۸۸ به عرصه قدرت، 
حضوری ارادی نبود. وقتی از اراده صحبت می کنیم به این معناست 
که یک اندیشه سیاسی بتواند متکی بر ظرفیت های آموزش های 
سیاسی و حزبی خودش برنامه ریزی کند و با تمام قدرت و با 
تکیه بر نیروهای حرفه ایش که بتوانند مسئولیت های حرفه ای را 
به دست بیاورند. یعنی با برنامه ای از پیش تعیین شده بیایند و در 
مبارزه ای انتخاباتی قدرت را به دست بگیرند.بعد از سال ۸۸ فضا 
برای اصلاح طلبان بر پایه این نحوه حضور که اشاره کردم، باز نبود، 
کما این که الان هم باز نیست، ما حتی در حوادث سال ۷6 هم با 
چنین وضعیتی روبرو بودیم.اگر جریان اصلاحات را ادامه و ترمیم 
شده اندیشه چپ در گذشته تاریخی سیاسی ایران بدانیم، عملا بعد 
از رحلت امام خمینی در سال 6۸ به این سو، جریان اصلاحات یا 
جریان چپ سیاسی مدرن شده، هیچ گاه فرصت  این را پیدا نکرده 
است که متکی بر یک ظرفیت تمام عیار یا متکی بر اراده  فائقه با 
افق کاملا روشن در عرصه قدرت حضور پیدا کند. وضعیت هم 
کاملا روشن است، جریان کلی به سمت تکیه بر اندیشه اصولگرایی 
بوده و نهادهای انتصابی و نهادهای ناظر بر رقابت های انتخاباتی هم 
به سمت جریان رقیب اصلاحات بوده است. حتی این جریان کلی 
نگاهشان به اندیشه اصولگرایی نگاه برادری و همدلی بوده اما در 
مقابل نگاهشان به اندیشه اصلاح طلبان در خوشبینانه ترین حالت، 
نگاهی نابرادرانه و با تردید بوده است. در چنین وضعیتی، اندیشه 
اصلاحات در رفتارهای سیاسی خودش نوعا رفتاری اقتضائی داشته 
و به اقتضای زمان و متکی بر شرایط در عرصع سیاست حضور 
پیدا کرده است.طبیعی است که وقتی سیاست ورزی شما اقتضائی 
می شود، نوعی از عوارض و اتلاف وقت و فرصت هم پیش میاید. 
آن چه در گام اول پیروزی حاصل می شود، با آن چه در ادامه وجود 
دارد، می تواند همسو نباشد؛ هر کدام از این حوادث و اتفاقاتی را که 
به نفع اصلاح طلبان رخ داده را نگاه کنید، از همین منظر قابل تفسیر 
است.شما دولتی تشکیل دادید که اصلاح طلب تمام عیار نبوده و 
آن را با تقویت هم فکرانی که می توانند با شما همراه شوند، تشکیل 
دادید، مجلس و شورای شهر هم همین طور، در این صورت هرگونه 
ناکارآمدی قابل تفسیر و توجیه است. البته منظور این نیست که 
مسئولیتی نمی پذیریم، اما این ناکارآمدی ناشی از نقد عقلانیت 

سیاسی اصلاحات نیست. عقل سیاسی، ظرفیت نقدپذیری دارد.
در انتقادها باید به محدودیت های

اصلاح طلبان توجه کرد
* این شرایطی است که جامعه و فضای سیاسی به 
اصلاحات تحمیل کرده است، اما یک سری اشکال ها هم از 
سمت رهبری اصلاحات وجود داشته است. بدنه رای شما 
این محدودیت ها را درک می کند اما از طرفی هم می گوید 
که ما انتظارمان این نبود که رهبری جریان اصلاحات، 
نیروهایی که به آن ها رای دادیم را رها کنند و نزدیک 
انتخابات حساب کشی و گله کنند. چرا مراقب نشد که این 

نیروها درگیر داد و ستدهای سیاسی نشوند؟
قبل از پاسخ  به این سوال باید عرض کنم که اندیشه اصلاحات 
خیلی در مقام گلایه نیست. با توجه به شرایط و جنبه های اقتضایی 
که به آن اشاره کردم، اصلاح طلب ها گلایه ای از جامعه ندارند. ممکن 
است شرایط حاضر را نپسندند اما در مقام گلایه نیستند.نکته دوم، 
این حق مسلم مردم است که گلایه های خودشان را در هر حوزه ای 
مطرح کنند. این گلایه ها را باید شنید و اتفاقا باید کسی پاسخگوی 
آن باشد. در مقام پاسخگویی اما مسائلی مطرح است، گاهی در 
مقام ثبوت اظهارنظری می کنیم، گاهی هم در مقام اثبات؛ این دو 
متفاوت است. ثبوت یعنی روایت. در مقام روایت، تفسیر می کنیم 
که اینجا اتاقی به نام کافه خبر وجود دارد، یک میز و 10 تا صندلی 
در آن هست. این روایت است. ولی آیا این بهترین وجه برپایی اتاق 
کافه خبر است؟ ممکن است بگوییم نه. در مقام اثبات ممکن است 
بگوییم اگر این صندلی ها را تبدیل به کاناپه کنید، شاید مناسب تر 
باشد.در واقع ما در مقام اثبات می خواهیم نوعی داوری کنیم، اما در 
مقام ثبوت صرفا وضعیت را بیان می کنیم؛ من صحبت های شما 
را تایید می کنم که مردم گلایه هایی دارند اما در مقام اثبات، وقتی 
می گویند از رهبر اصلاحات چنین انتظاراتی می رود، آیا استعداد و 

شرایط عمومی قدرت و بازی در قدرت را دارد؟ وقتی در مقام داوری 
و اثبات این نظریه هستیم باید دقت کرد که محدودیت هایی وجود 

دارد و حتی نمی توان گامی برداشت.
رقابت اصلاح طلبان در عرصه سیاسی 

شباهت به بازی های پارالمپیک دارد نه المپیک
نمونه های زیادی در این زمینه وجود دارد. الان که آقای هاشمی 
رفسنجانی نیست،  خواسته یا ناخواسته رهبر اصلاحات سید 
محمد خاتمی است، اما خاتمی از حداقل حیات سیاسی فردی 
محروم است، امکان ملاقاتش مقید است و حتی کسی اجازه ندارد 
تصویرش را منتشر کند و اگر خاتمی نکته ای را هم مطرح کند، 
بلافاصله افرادی که در مقام ارائه هستند تحت تعقیب قرار می گیرند. 
از سوی دیگر احزاب سیاسی اصلاح طلب هم که تصمیم می گیرند 
برای یک امر سیاسی دست به دست هم بدهند و اندیشه متفرق 
اصلاحات را در چتر یک جبهه با هم همبسته تر کنند و قصد 
تشکیل شورای عالی دارند، باز داشته می شوند، در حالیکه جریان 
مقابل به راحتی هر ظرفیت رسانه ای در اختیار دارد و می تواند هر 
کاری انجام بدهد. اصولگرایان به راحتی حضور فعال سیاسی دارند، 
جمنا تشکیل می دهند و حتی حفاظت می شوند و از هر گونه 
عارضه ای مبرا هستند. وقتی در مقام داوری این مقایسه را می کنیم، 
به جمع بندی می رسیم که بنا است شما با دست بسته در مسابقه ای 
شرکت کنید، هیچ وقت یک ویلچرنشین را با یک آدم سالم در یک 
مسابقه قرار نمی دهند. نوع رقابت اصلاح طلبان در عرصه سیاسی 

شباهت بسیار زیادی به بازی های پارالمپیک دارد نه المپیک.
ظرفیت عارف برای دولت خوب بود 

اما در جایگاه فعلی اش نه!
* شما واژه توجیه را بین صحبت هایتان به کار بردید. 
این درست است که شورای نگهبان رویکرد متفاوتی با 
اصلاح طلب ها دارد، اما اصلاح طلب ها با هر ظرفیتی که بوده 
به مجلس و شورای شهر آمدند. چرا سعی نشد  این ظرفیتی 
که وجود داشت را مدیریت کنند؟ شما می گویید برای 
خاتمی به عنوان رهبر اصلاحات، محدودیت هایی وجود 
دارد، چرا اصلاح طلب ها از رهبری فردی به سمت رهبری 
شورایی نرفتند؟ یا حداقل نقش احزابشان را تقویت کنند 
که این اتفاق ها در مجلس نیفتد که خاتمی بعد سه سال 
بگوید که دیگر تکرار جواب نمی دهد؟ این نظارت و کنترل 

نه از طرف رهبر اصلاحات و نه از طرف احزاب دیده نشد.
در عرصه سیاست و سیاست ورزی ممکن است کسی ناتوان 
عمل کند، اما بخش بزرگی از انتقادهایی که شما متوجه این جریان 
می کنید، این است که آن سعه صدر و ظرفیت وجودی اصلاح طلبی 
که در لایه های دوم و سوم به قدرت رسیده، بیشتر از این نیست 
و انتظار بیشتری هم از آنها نیست. مثلا در مجلس فراکسیون امید 
داریم اما اقلیت هستند. ما در مجلس فعلی اکثریت مطلق نداریم، 
سه اقلیت داریم. اقلیت فراکسیون امید که ظرفیتی حداقل 100 
نفره در آن جا حضور دارد، در مجلس ۳00 نفره  هیچ وقت نمی تواند 
حرف خودش را به کرسی بنشاند. حالا باید چه کرد؟ باید از توقعات 
تنازل کرد و در گامی پایین تر با یک جماعتی توافق کنی تا به 
بخشی از خواسته هایت برسی؛ پس این ظرفیت کارآمدی نیست 
که شما از آن توقع دارید.البته ممکن است در همان جمع محدود 
هم توفیقی نداشته باشند، این بخشی از همان انتقادهایی است که 
پذیرفته شده است. به عنوان مثال در فراکسیون امید رهبری داریم 
به نام محمدرضا عارف؛ ایشان ظرفیتی دارد که ممکن است در 
دولت به عنوان معاون اول خیلی خوب عمل کند، اما در جایگاهی 
که الان قرار گرفته، ظرفیتش را ندارد که از گفتمان ها چیز سومی را 
خارج کند. برای همین ما در انتخابات هیئت رئیسه که باید ریاست  
را بدهیم و نیابت را بگیریم، شکست  می خوریم. این جا از آن مواقعی 

است که شما می توانید نقدتان را ابراز کنید.
نمی شود چون خاتمی محدود است

 یک رهبر جدید انتخاب کنیم
نکته  آخر در این زمینه این است که رهبری و پیشکسوتی یک 
امر جعلی نیست، شما در موقعیت خبرنگاری تان نمی توانند بگویند 
چون با مدیریت سازگار نیستید، بروند از کنار خیابان یکی را بیاورند 
جای شما بگذارند؛ همین موقعیت شما محصول تجربه است و یک 
شبه به دست نیامده است؛ حالا در عرصه رهبری در هر حوزه ای 
این مقوله به همین صورت است و نمی توان گفت چون دست و 
بال خاتمی بسته است، برویم سراغ شخص دیگری و یک نفر را 
به عنوان رهبر انتخاب کنیم. از این جهت، فکر می کنم ما ضمن 
این که باید نقد اصلاحات را بپذیریم، در مقام نقد اما باید منصف 
باشیم. انصاف در نقد نسبت به رفتارها و تحرکات سیاسی، ما را به 
این سمت دلالت می کند که ببینیم ریشه این ناکارآمدی آیا درون 
سیستمی است یا برون سیستمی. اگر این نکته را رعایت کنیم، 

نقدها را می پذیریم و پاسخگو هستیم.
* در مورد آقای عارف می گویید ظرفیتش آن چیزی 
نبود که انتظار می رفت. اما این چیزی نبود که بعد سه سال 

متوجه آن بشوید.

از همان اول مشخص بود.
بازخواست عارف دردی را دوا نمی کند

* یعنی به دلیل یکسری تعارفات در جریان اصلاحات با 
عارف، او را بخاطر عملکردش بازخواست نمی کرد.

بازخواست دردی را دوا نمی کند.
گزینه ای غیر از عارف نداشتیم

* به هر حال آقای عارف نماینده شما در مجلس بود و 
باید به بدنه تشکیلاتی اصلاحات پاسخگو می بود.

شما نمی توانید بگویید که برویم سراغ شخص دیگری، هیچ 
شخص دیگری وجود نداشت. این عین بی عقلی است اگر در این 
حوزه 100 نفره شخص دیگری را داشته باشید، ولی سراغش نروید. 

عارف بهترین انتخاب بود، اما سقف پرش انتخاب همین جا بود.
* نمی شد از بیرون پارلمان، کنترلی روی فراکسیون امید 

وجود داشته باشد؟
می توانست باشد اما در عرصه سیاست ورزی در کشور ما یک 
بیماری  وجود دارد که معمولا کسانی که در یک رقابت انتخاباتی 
از نردبان حزبی بالا می روند، به راحتی آن نردبان را رها می کنند 
و این خط ارتباطی معمولا بسیار ضعیف می شود و حتی دیگر 
گوش شنوایی وجود ندارد. در انتخابات اخیر مجلس از طرف احزاب 
توصیه هایی شد اما کسی گوش نداد. مثلا احمدی نژاد سمبل تمام 
عیاری در این حوزه در جبهه اصول گرایی است.ما اگر بخواهیم در 
یک روزی به شما پاسخی قانع کننده بدهیم، باید آن روز حقیقتا 
نهاد انتخابات، معنای واقعی به خودش بگیرد و احزاب هم اختیار 
داشته و همه در برابر نظام پاسخگو باشند، تا آن نقطه زبان ما در برابر 

خبرنگارها قاصر است.
* آقای عطریان فر! به انتخابات ۹۸ بپردازیم. شما با توجه 
به تجربه ائتلاف در انتخابات مجلس دهم که افرادی که از 
نردبان اصلاحات بالا رفتند بعد رفتار دیگری داشتند، فکر 
می کنید که ائتلاف بازهم جواب می دهد یا بهتر است اصلاح 
طلبان لیستی ببندند که چهره های شاخص در آن باشد ولو 
این که تعداد نماینده ها کم باشند؟ اگر این اتفاق بیفتد فکر 
می کنید اصلاح طلبان پشت نماینده هایشان بایستند و در 

مقابل عملکرد آنها پاسخگو باشند؟ 
گاهی در این حوزه در مقام اظهار نظر فردی هستیم، هر کسی 
ممکن است اظهار نظری را مطرح کند. در حوزه اصلاحات هم 
ممکن است نظریات متفاوتی باشد. از مرز عدم مشارکت ممکن 
از  بزرگی  بخش  با  قطعی  ائتلاف  نوعی  تا  شود  مطرح  است 
اصول گراها. دامنه نظرات فراخ اما فعلا در حد اظهار نظر است.من 
شخصا به عنوان یک فرد، بر این باور هستم که با توجه در تجربه های 
گذشته، به نظر نمی آید اگر ما رویکردی را مثل گذشته داشته 
باشیم، چیزی را که در گذشته بدست آوردیم را بدست بیاوریم. به 
نظر من احتمالش ضعیف است.اما از باب ضرورت عقلانیت بیشتر، 
باور من این است که در انتخابات پیش رو، مقداری ظرفیت گفتگو 
و اعتمادآفرینی جریان اصلاحات را با نهاد حاکمیت باید تقویت 
کرد، این جزو ضرورت های کار ماست.آقای خاتمی اشاره مهمی 
به این نکته داشتند که دیگر شاید »تکرار« جواب ندهد. وقتی این 
مفهوم را تبیین می کنیم، به این نتیجه می رسیم که این ظرفیت 
مستعد جامعه شکل ناپذیر که در گذشته با اظهارنظری از ناحیه 
رهبر اصلاحات، شکل پذیر می شد و در چارچوب منویات خاتمی 
مشارکت می کرد، در چنین دوره ای ممکن است مقاومت کند.من 
فکر می کنم که اگر بخواهیم این مسیر را تسهیل کنیم، ذهنمان 
بیش از این که به سمت انتخاب کنندگان سوق پیدا کند، باید به 
سمت انتخاب شوندگان معطوف شود. به این معنا که شما نیروهایی 
را که برای انتخاب شوندگی انتخاب می کنید، اولا باید از حداقل 
صلاحیت های کافی برای آن موقعیت برخوردار باشند. دوم این 
که ما باید برای آن ها موقعیت تایید نهادهای مسئول مثل شورای 
نگهبان را متصور باشیم. سوم این که از یک موقعیت محلی مناسبی 

هم در حد بضاعت خودشان در رابطه با جامعه برخوردار باشند.
باید با نهادهای قدرت مثل شورای نگهبان مذاکره کنیم

در بخش انتخاب، ظاهرا دست ما بسته نیست و ظرفیت هایی 
زیادی در اصلاحات وجود دارند. در بخش دوم باید بتوانیم با 
نهادهای قدرت مذاکره کنیم و حساسیت های آن ها را پاسخ بدهیم. 
در صورت بروز این اتفاق، طبیعی است اگر با یک لیست نیرومند 
وارد عرصه انتخابات شدیم، فرد انتخاب شونده آن ظرفیت رای را با 
خودش می آورد.شما الان لیست تهران و لیست بقیه استان ها را نگاه 
کنید، فردی که با یک میلیون رای بالا می آید، اگر پشتیبانی خاتمی 
را نداشت، این مقدار رای را نمی آورد. پس یک ظرفیت بیرونی آمده 

و از آنها پشتیبانی کرده است.

* برنامه ای هم برای رایزنی با  شورای نگهبان دارید یا نه؟
 گفت و گوهایی با دوستانی از نیروهای مقابل صورت گرفته 
است، این درد مشترک ما و اصول گراهاست. آن ها هم باید بتوانند 
در این زمینه بهترین های خودشان را عرضه کنند. ما باید اول یک 
حسی را به رقبای مان منتقل کنیم، نمونه اش را در مجلس پنجم 

داشتیم که با اینکه اکثریت مجلس اصولگرا بود، سهم همکاری با 
جریان اصلاح طلب به حدی بود که خاتمی از مجلس پنجم راضی تر 
از مجلس ششمی بود که اکثریت آن اصلاح طلب بود.  شما هیچ 
توقعی را از ناحیه دولت اول خاتمی سراغ ندارید، مگر این که در 
مجلس  پنجم نوعی همکاری با آن بوده باشد، چون عقلانیت فراتر از 
منافع حزبی در آنجا استقرار داشت. اما وقتی عقلانیت نباشد، منافع 
حزبی پررنگ تر می شود. اگر این گام را به لحاظ اندیشه اولیه در 
ذهنمان بپرورانیم، باید به سراغ عملی کردن آن برویم. در این رابطه 
فکر می کنم از ناحیه رقبا هم این ظرفیت وجود دارد. شاید گفت و 

گوهای اولیه هم صورت گرفته باشد.
* اطلاعی ندارید که با کدام یک از گروه های اصول گرا 

صحبت شده است؟
گروه های اصول گرا همچون گروه های اصلاح طلب یک کره 
مرکزی و افراد خاصی دارند که آن ها تعیین کننده اند و با همان افراد 
باید گفت و گو شود. مثلا باهنر از کسانی است که باید با او گفت و 

گوهایی صورت بگیرد.
رایزنی با شورای نگهبان باید توافق جمعی باشد

 نه اینکه هرکسی خودش سازی بزند
* یعنی گفتگو کنید که این افراد برای ارتباط با اعضای 

شورای نگهبان کانالی بشوند؟
حتی فراتر از این، اصلاح طلبان باید مستقیما وارد مذاکره با 

شورای نگهبان شوند.
* مثل همان گفت  و گوهایی که آقای رهامی انجام 

می دهند؟
در جریان نیستم؛ این موضوعی نیست که هر کس برای خودش 

سازی بزند، باید توافق جمعی شود.
* قدم هایی که گفتید برداشته شده بصورت جمعی 

هست؟
بله.

* الان آقای عارف به جلسات گفت و گوی ملی می رود 
و آقای رهامی هم گفته که با آقای ابوترابی و اعضای شورای 
نگهبان جلسه دارند. انگار که این اتفاق بیشتر فردی دنبال 

می شود.
من مطلع نیستم اما فکر می کنم در این رابطه کار فردی نباید 

صورت بگیرد.
اصلاح طلبان قطعا باید با رهبری گفتگو کنند

* در انتخابات ریاست جمهوری، آقای جهانگیری واسطه 
ارتباط با رهبری شد و آقایان موسوی لاری و انصاری با رهبر 
انقلاب گفتگوهایی داشتند. این ایده باز هم قرار است دنبال 

شود؟
قطعا. رهبری جایگاه رفیعی در نظام جمهوری اسلامی دارند که 
قانونی و اعتقادی است. ما نمی توانیم نسبت به این جایگاه بی تفاوت 
باشیم. ضمن این که شما اگر حتی برای دنیا هم بخواهی کار کنی، 
نمی توانی از ظرفیت های مهم و تعیین کننده در کشور غافل باشی. 
باور ما این است که اصلاحات همان باورهای نخستین سال ۵۷ را 
دارد، کاری هم به رقبا نداریم که می خواهند ما را با برچسب ضد 
ولایت فقیه دفع کنند، این هنر نیست، هنر آن است که شما در یک 
رقابت آن قدر توانمند باشی که بتوانی پیروز شوی، نه این که رقیب 
را از صحنه بیرون کنی. موقعیت رهبری به نحوی است که استعداد 

و استیذان از آن سمت باید باشد.
کارگزاران ادعای لیدری اصلاحات را ندارد

* آقای عطریان فر به کارگزارن بپردازیم. حزب کارگزاران 
این چهار سال یک جاهایی متهم شده است می خواهد 
بزرگ تر اصلاح طلب ها باشد، مخصوصا از جانب اعضای 
مشارکت و حزب اتحاد ملت که فکر می کنم با شما اختلافات 
جدی تری داشته باشد. می گویند که اعضای کارگزاران غرور 
سیاسی دارند و خودشان را بالاتر از بقیه می بینند. پاسخ تان 
چیست ؟ شما می توانستید در شرایطی که مشارکت منحل 
شده بود و اعضایش نمی توانستند فعالیت کنند، لیدر جریان 
اصلاحات بشوید، اما به نظر می آید که این اتفاق نیفتاده 
است و این نقص از طرف خود کارگزاران بوده که نتوانسته 

بقیه احزاب را دور خودش جمع کند.
حزب کارگزاران در جریان اصلاحات، ادعای لیدری ندارد.

* اما رفتارش لیدر گونه ست.
من پاسخ می دهم اما شما می توانید نپذیرید. کارگزاران ادعایی 

برای لیدری ندارد و این نسبت را فقط در حد اتهام می شود دید.
کارگزاران مانعی برای اتحاد ملت است

 که ادعای لیدری دارد
* مگر بد است که لیدر باشید؟

نه بد نیست. نگفتم بد است، گفتم این ادعا وجود ندارد. اما یک 
چیز را اعتراف می کنم و آن این است که کارگزان مانع بزرگی برای 
دیگر احزاب در عرض خودش است که می خواهند ادعای لیدری 

کنند.
کسی نمی تواند خاتمی را به نفع خودش مصادره کند

* مصداق هم می گویید؟
مشخصا دوستان اتحاد ملت یا مشارکت. ما باید این باور را نشان 
دهیم که خاتمی و مرحوم رفسنجانی، چقدر اصولی در عرصه 
سیاست فکر می کردند. این افراد متعلق به همه جریان اصلاحات 
است و کسی نمی تواند خاتمی را به نفع خودش مصادره کند آن هم 
تنها به اعتبار این که ارتباطشان بیشتر است. ارتباط گرفتن دردی را 
دوا نمی کند، تفکر اصلاحی مهم است. اگر این نسبت رعایت نشود، 

در لایه های پایین تر هم این دعواها وجود خواهد داشت.
امیدوارم یک روز کارگزاران بتواند این ظرفیت را در حدی داشته 
باشد که لیدر جریان اصلاحات باشد. ضمن این که در فعالیت های 
مدرن امروزی، قرار بر کار کردن عقل جمعی است. از این جهت، 
توصیه  من این است که تجربه ۲0 ساله را راهنمای آینده قرار دهیم. 
باید از این پراکنده کاری و تفرق حزبی دست کشیده شود و تبدیل 
به مجموعه ای منسجم بشویم که یک حزب نیرومند وارد رقابت های 

سیاسی شود.
دموکراسی این نیست که هر چهار نفر یک حزب تشکیل دهند، 
مگر چند نظریه سیاسی برای اداره کشور وجود دراد؟ در دنیای 
معاصر دو نظریه غالب وجود دارد و یک نظریه مکمل؛ از این حیث 
فکر می کنم با ۲۵-۳0 تا حزب اصلاح طلب و اصولگرا، آینده سیاسی 

خوبی را رقم نخواهیم زد.

محمد عطریان فر:

اصلاح طلبان باید با رهبری درباره انتخابات گفت وگو کنند 

 اسـتاد حقـوق بین الملـل دانشـگاه تهـران بـا بیـان اینکه تنهـا تحریم هـای الزام 
آور از نظـر حقوقـی تحریم هـای شـورای امنیت اسـت،گفت: حتـی اگر اتحادیـه اروپا 
تحریم هایی علیه سـوریه اعمال کرده باشـد دلیل نمی شـود کشـورهای خارج از این 
اتحادیـه هـم ملـزم به رعایت این تحریم ها باشـند بنابراین توقیـف نفتکش گریس 1 

است. غیرقانونی 
»یوسـف مولایی« با اشـاره توقیف نفتکش گریس1 توسـط نیروی دریایی ارتش 
انگلیـس گفت: براسـاس آنچه مطرح شـده، کشـتی گریس1 بـا پرچم پانامـا و دارای 
مالکیـت روسـی بـوده و نفـت متعلق بـه ایـران را حمل می کـرده اسـت. بنابراین هر 
شـناوری فـارغ از مالکیـت و محمولـه ای کـه آن را حمـل می کـرده، وقتـی از پرچـم 
کشـور دیگـری اسـتفاده می کند، کشـور صاحب پرچـم بـرای آزادی و رهایـی آن از 
توقیـف باید وارد عمل شـود چراکه مسـئولیت حقوقی کشـتی با اوسـت.وی توقیف 
نفتکـش گریـس1 را غیرقانونـی دانسـت و اظهـار داشـت: ادعای توقیف این کشـتی 
توسـط نیـروی دریایـی ارتـش انگلیس آن اسـت که نفتکـش مذکـور حامل محوله 
نفتی به سـوریه بوده اسـت و این اقدام، برخلاف تحریم سـوریه از سـوی اتحادیه اروپا 
در سـال ۲011 اسـت. در واقـع، آنهـا مدعی هسـتند که ایـران با اقدام خـود در حال 

دور زدن تحریم هـای آنها اسـت.
* ایران ملزم به رعایت تحریم های اتحادیه اروپا علیه سوریه نیست

ایـن حقوقـدان بین المللی با بیان اینکه اگر اثبات شـود که نفتکش گریس1 قصد 
رفتن به سـوریه را هم داشـته، اقدام لندن بازهم غیرقانونی اسـت، تصریح کرد: ادعای 

آنها این اسـت که این کشـتی تحریم های اتحادیه اروپا را نقض کرده اسـت. این ادعا 
در حالـی اسـت که تنها تحریـم الزام آور از نظر حقوق بین المللی، تحریم های شـورای 
امنیـت سـازمان ملـل متحـد اسـت.مولایی ادامـه داد: اتحادیـه اروپا در قبال سـوریه 
محدودیت هایـی را بـرای خـود ایجـاد کـرده که اعضـای آن هم موظف به اجـرای آن 
هسـتند ولی دلیلی نمی شـود که کشـورهای خارج از این اتحادیه ملزم به رعایت آن 
محدودیت هـا و تحریم ها باشـند بنابرایـن اقدام انگلیـس در توقیف نفتکش گریس1 

قانونـی و مطابق با حقوق بین الملل نیسـت.
* آمریکا بیشترین سود را از توقیف نفتکش گریس۱ می برد

وی بـا بیـان اینکـه نفتکـش گریـس1 در جبل الطـارق توسـط دولـت محلی این 
منطقه که تحت نفوذ و سـیطره بریتانیا اسـت توقیف شـده اسـت، خاطرنشـان کرد: 
جبل الطـارق یـک آبـراه بین المللـی اسـت و هر کشـوری باید عبـور بی ضـرر و عبور 
ترانزیتـی از ایـن محل را رعایت کند. اگر این نفتکش در محدوده آب های سـرزمینی 
هـم باشـد با توجه به بین المللی بـودن جبل الطارق، و قاعده عبـور ترانزیتی یا حداقل 

قاعـده عبـور بی ضـرر، نمی توان این کشـتی را توقیـف کرد.
ایـن اسـتاد دانشـگاه تهـران بـا اشـاره بـه همراهـی لنـدن و واشـنگتن در اتخـاذ 
سیاسـت های ضدایرانـی ابـراز داشـت: ظاهـر داسـتان در توقیـف ایـن نفتکـش، 
تحریم هـای اتحادیـه اروپـا اسـت اما کسـی کـه از این توقیـف بهره برداری سیاسـی 
و تبلیغاتـی انجـام می دهـد، آمریـکا اسـت. در واقـع، ایـن آمریکا اسـت که بیشـتر از 

اروپایی هـا از ایـن توقیـف و ماجـرا سـود می بـرد.

ایران می تواند به شورای امنیت یا اتحادیه اروپا اعتراض کند
مولایـی بـا بیـان اینکه حقـوق بین الملـل در این موضـوع کامل و چنـدان دقیق 
نیسـت، عنـوان کـرد: ایران توقیـف نفتکـش را غیرقانونی می دانـد و در تـلاش برای 
رهایـی ایـن نفتکـش از توقیـف اسـت - هرچند کشـوری که بایـد ابتدا ایـن موضوع 
را پیگیـری کنـد، پانامـا اسـت و نـه ایـران - اما به کجـا مراجعه کند؟ مرجـع دعاوی 
این موضوع کجاسـت؟ متاسـفانه مرجع حقوقی فراگیری برای پیگیـری این موضوع 
وجـود نـدارد و طرفیـن باید بـرای احقاق حق خود بایـد از طریق اعمال قـدرت و زور 

کنند. استفاده 
وی دربـاره توقیـف نفتکش گریـس1 در حریم آبی اسـپانیا هم یادآور شـد: طبق 
ادعـای انگلیس، اسـپانیا حاکمیت جبل الطـارق را به آنها واگذار کـرده و در آن منطقه 
هـم حکومـت محلـی برقرار اسـت که تحت نفـوذ و سـیطره بریتانیا اسـت. البته این 
مسـئله، از جمله مسـائل اختلافی میان لندن و مادرید اسـت و اعتراض های فراوانی از 
سـوی اسـپانیا در اتحادیه اروپا علیه اقدامات انگلیس در این منطقه سـال ها اسـت که 

مطـرح می شـود امـا این اعتراضات تاکنـون راه به جایی نبرده اسـت.
ایـن حقوقـدان بین المللی با تاکید بـر اینکه برای خـروج از بحـران کنونی راهکار 
حقوقـی چندانـی پیـش روی ایران نیسـت، افزود: تهـران می تواند به شـورای امنیت 
سـازمان ملـل یـا اتحادیه اروپا نسـبت بـه این اقـدام لندن اعتـراض کند و خواسـتار 
طرح مسـئله و صدور بیانیه علیه انگلیس شـود اما چندان این کارها نمی تواند عامل 

موثـری برای رفع توقیف شـود.

استاد حقوق بین الملل دانشگاه تهران :

توقیف نفتکش حامل نفت ایران قانونی نیست
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نامحـرمانه

دریـچه

رکورد بیشترین چک برگشتی در کدام استان به ثبت رسید؟ 
چک به عنوان یکی از ابزار های مهم نظام پرداخت می باشد و همواره نقش قابل توجهی در تسویه 
مبادلات خرد و کلان جامعه داشته است. بررسی وضعیت نسبت چک های برگشت خورده  به چک های 
مبادله شده می تواند تصویر خوبی از وضعیت کنونی اقتصاد ایران را نشان دهد. آمار چک های مبادله شده 
در اردیبهشت ماه سال جاری نشان می دهد که ۹.۱ درصد از تعداد و ۹.۳ درصد از ارزش کل چک های 
مبادله شده برگشت خورده اند. مطابق با این گزارش، در اردیبهشت ماه ۱۳۹۸ در کل کشور بالغ بر ۶۵۶ 
هزار فقره چک به ارزش حدود ۹۲ هزار میلیارد ریال برگشت داده شده است که نسبت به ماه قبل از 
نظر تعداد و مبلغ به ترتیب ۲۴.۹ درصد و ۵۸.۹ درصد افزایش را نشان می دهد. برگشت خوردن چک 
دلایل مختلفی می تواند داشته باشد، اما بیشترین علت برگشت چک ها در اردیبهشت ماه ۱۳۹۸ کسری 
یا فقدان موجودی بوده است. همچنین بیشترین چک های برگشت خورده مربوط به استان تهران بوده 
و در این استان حدود ۲۱۴ هزار فقره چک به ارزشی حدود ۴۵ هزار میلیارد ریال برگشت داده شده 
است. بعد از استان تهران، استان های اصفهان و خراسان رضوی دارای بیشترین چک های برگشتی به 

لحاظ تعداد و ارزش بوده اند.

آیت الله اعرافی: تاب سختی ندارید از حوزه بروید 
مدیر حوزه های علمیه کشور با بیان اینکه افتخار می کنیم پای مصالح مردم و دین اسلام ایستاده ایم، 
گفت: حوزه جای آمادگی سختی های بزرگ در راستای تحمل مشکلات برای مصالح مردم و اعتلای 
اسلام است و اگر کسی این آمادگی را در خود نمی بیند از حوزه برود.آیت الله علیرضا اعرافی در مراسم 
تکریم و معارفه مدیر جدید حوزه های علمیه استان قزوین خاطرنشان کرد: حوزه در روزگاری است 
که دشمنانی بزرگ، رقیبانی قَدَر، مطالبه گرانی متعدد و قلمروهایی بزرگ دارد لذا رسالت آن ها بسیار 
سنگین است ازاین رو باز تأکید می کنم کسانی که آماده مقابله با سختی ها نیستند جایشان در حوزه های 
علمیه نیست.این مسئول ادامه داد: جامعه امروز مطالبات جدی دارد که حوزه باید به آن پاسخ دهد 
ازاین رو تحول آموزشی در طراحی های حوزه علمیه مورد توجه بوده و امروز در قالب صدها رشته آن را 

بازسازی کرده ایم لذا می توان به عنوان دست آورد جدید آن را در قم مورد توجه قرار داد.

مرعشی : ائتلاف کارگزاران-لاریجانی-باهنر صحت ندارد
حسین مرعشی  درباره ائتلاف سه ضلعی کارگزاران-لاریجانی-باهنر در انتخابات مجلس تأکید کرد: 
حتما چنین چیزی نیست و هیچ زمینه ای هم در این رابطه وجود ندارد این فعال اصلاح طلب درباره 
تکرار ائتلاف »اصلاحات-لاریجانی-حزب اعتدال« سال ۹۴ در انتخابات مجلس سال ۹۸ یادآور شد: 
ائتلافی در کار نبود. اصلاح طلبان آن سال در انتخابات شرکت کردند و الان هم شرکت می کنند.وی 
ادامه داد: در واقع حزب اعتدال عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان بود، چند نفر را پیشنهاد 
کردند ما هم نام آنها را در فهرست قرار دادیم. سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی توضیح داد: الان هم 
اصلاح طلبان در قالب شورای عالی اصلاح طلبان برای انتخابات مجلس شورای اسلامی جلو می روند.

ابلاغ حکم دادگاه بدوی به محمدرضا خاتمی 
شعبه ۱۰۵۷ مجتمع قضایی کارکنان دولت ظهر روز - شنبه - حکم دادگاه بدوی محمدرضا خاتمی 
را از طریق سامانه ثنا ابلاغ کرد. به گزارش خبرگزاری قوه قضاییه، ظهر دیروز حکم دادگاه بدوی خاتمی 
نایب رییس مجلس ششم از طریق سامانه خدمات الکترونیکی قضایی )ثنا( ابلاغ شده است.بنابراین 
گزارش، شعبه ۱۰۵۷ مجتمع قضایی کارکنان دولت که ریاست آن را قاضی عالیشاه برعهده دارد پس از 
اعلام ختم رسیدگی، رای مذکور را صادر و ظهر روزشنبه به محمدرضا خاتمی ابلاغ کرده است.این در 
حالی است که خاتمی در گفت وگو با ایرنا گفت: تاکنون حکمی به من و وکلای پرونده ابلاغ نشده است. 
وی در واکنش به انتشار خبری مبنی بر محکومیت وی به دو سال حبس تعزیری به اتهام نشر اکاذیب 
به قصد تشویش اذهان عمومی در مصاحبه با سایت »رو در رو« درباره حوادث سال ۸۸ خاطرنشان کرد: 
تاکنون نه حکم حضوری و نه الکترونیکی به من وکلا ابلاغ نشده است.امیرحسین آبادی وکیل پرونده 

خاتمی هم در گفت و گویی با تایید این خبر تاکید کرد: حکم صادر شده ولی هنوز ابلاغ نشده است.

»پایتخت« برای نوروز و »نون خ« سهم رمضان 
مدیر شبکه یک درباره ی سریال های در دست ساخت این شبکه، گفت: سریال های ۹۸ و ۹۹ شبکه 
در حال ساخت است و از هم اکنون برای دو سال آینده هم سریال هایی را در حال مذاکره داریم.مجید 
زین العابدین که در جمع خبرنگاران حاضر شده بود، افزود: برای نوروز ۹۹ با تهیه کننده سریال »پایتخت« 
به توافق نهایی رسیده ایم و این سریال در حال نگارش است و سریال »نون خ. ۲« هم ماه رمضان سال 
۹۹ پخش خواهد شد.وی افزود: ۲ تا ۳ سریال دیگر هم در سال ۹۹ ساخته خواهد شد که از جمله 
آن ها »۸۷ متر« کیانوش عیاری است که در تابستان ۹۹ پخش خواهد شد و در سال جاری هم سریال 

۷۵ قسمتی »بوی باران« در حال پخش است.

مدیرکل هواشناسی استان قم:

خشکسالی های گذشته قم به سادگی قابل جبران نیست
 مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: بارش های امسال بسیار قابل توجه بود، اما شرایط خشکسالی 
۱۰ ساله گذشته قم به سادگی قابل جبران نیست و هم اکنون نیز حدود ۴۷ درصد مساحت استان با 

خشکسالی آبشناسی مواجه است.
مهران حیدری بنی بیان کرد: بررسی های انجام شده بر روی مدل های تغییر اقلیم نشان می دهد 
که ما با روند رو به کاهش بارش و رو به افزایش دما مواجه هستیم.وی ادامه داد: مساله دیگری که در این 
رابطه با آن رو به رو شدیم، شکل گیری پدیده ناهنجاری های بارشی است که بر اساس آن نظم بارش 
ها در طول ایام سال تناسب لازم را ندارد.حیدری بنی گفت: برای نمونه استان قم همانند بسیاری از نقاط 
کشور در سال ۹۷ شاهد کاهش شدید بارش ها بود و در سال ۹۸ تا کنون با موج قابل توجهی از بارش 
ها مواجه شده است.وی با اشاره به اینکه خشکسالی و سیل به عنوان بلایای طبیعی ۲ روی یک سکه اند، 
افزود: پدیده ناهنجاری در بارش ها طی سال های اخیر به نحو بی سابقه ای در استان قم تکرار شده است 
و بر اساس آن نمی توان انتظار تکرار سال های پر بارش به صورت مستمر را در بازده بلند مدت، قطعی 
دانست.وی ادامه داد: افزایش تولید گازهای گلخانه ای و بالا رفتن دمای کره زمین نقش بسزایی در به هم 
ریختن نظم طبیعت و کاهش بارش ها داشته است که این وضعیت در استان قم نیز قابل مشاهده است.

وی ادامه داد: بر اساس پیش بینی های انجام شده، در برخی از روزهای تابستان سال جاری در قم با 
افزایش دمای بیش از میانگین بلند مدت مواجه خواهیم شد که می تواند موجب بالا رفتن میزان مصرف 

آب شود و در این شرایط مدیریت منابع آبی امری ضروری است.

یادداشت های شهر سیل زده/۴۰
محمد خامه یار

شبی در کوچه های فقیر نشین شهر نگاهم به پارچه نوشته ها و بنرهای مشکی می افتد که حکایت 
از مصیبت و اندوه دو خانواده داغدار دارد. با کنجکاوی پی به علت حادثه می برم. حادثه ای که دو خانواده 
را به سوگ عزیزان خود نشانده است. روز بعد به اتفاق دوستانم و چند نفری از اهالی به منظور عرض 

تسلیت و ابراز همدردی  وارد خانه ها می شویم و در کنار  صاحبان عزا زانوی غم به بغل می گیریم.
در حادثه ای جانگداز مرد صاحب خانه که به خرم آباد رفته بود تا لوازم زندگی همسایه سیل زده را 
که به او اهدا شده بود از خرم آباد منتقل کند در مسیر  دچار حادثه می شود و به داخل دره ای سقوط 
می کند و او و زن همسایه  در دم جان می دهند و همسر او دچار آسیب جدی می شود و او را به 
بیمارستان می کنند.به دیوار و اطراف خانه که ساختمانی نیمه کاره است، خیره می شوم. تنها اتاق خانه 

فاقد در است و خانه هنوز برق کشی و گاز کشی و گچ کاری نشده است!
زن صاحب خانه که دور و برش را چند فرزند قد و نیم قد دار نشسته اند با چشمان اشک آلود می 
گوید: حاج آقا برای ساخت این خانه پیش مرحوم همسرم کارگری می کردم. آجر و مصالح می آوردم...

 وام گرفتم و چند تا فرش خریدم که سیل اونا رو از بین برد. حالا من موندم و پرداخت اقساط و اداره 
زندگی با این بچه های یتیم....خانه زن همسایه هم که خود جان باخته این حادثه است و همسرش 

گرفتار تخت بیمارستان است چنین وضعیتی دارد...
دیدن این همه گرفتاری آدم را از پای می اندازد با این همه قول تکمیل یکی از خانه ها را می دهیم 

و مایحتاج زندگی آنان را در حد توان با کمک خیرین برآورده می کنیم.

استاندار قم با بیان این که وجه مقاومتی 
بودن طرح های دستگاه ها باید به درستی 
تعریف شود گفت: مسئولان دستگاه های 
استانی نباید طرح هایی که وظیفه ذاتی 
و جاری آن هاست را به عنوان پروژه های 

اقتصادی معرفی کنند. 
بهرام سرمست روز شنبه در جلسه 
ستاد اقتصاد مقاومتی در سالن جلسات 
استانداری قم افزود: تفاوت پروژه های اقتصاد 
مقاومتی در درجه نخست تاب آوری آن ها 
بوده که با پروژه های جاری دستگاه های 
استانی متفاوت است.وی در ادامه با اشاره 
ارائه گزارش عملکرد دبیرخانه ستاد  به 
اقتصاد مقاومتی استان در سال ۹۸ گفت: از 
پیشنهادها و انتقادها در فرایند فعالیت های 
اقتصاد مقاومتی استقبال می شود.استاندار 
متوقف شده  پروژه های  به  اشاره  با  قم 
اقتصاد مقاومتی استان عنوان کرد: سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی باید در یک جلسه 
اختصاصی این مساله را بررسی و دلایل 
توقف آن ها را با دلیل و سند ارائه کند.

وی با اشاره به اینکه دستگاه های استانی 
پیشرفت  روند  از  فصلی  به صورت  باید 
فیزیکی ۳۴ پروژه اقتصاد مقاومتی گزارش 
عملکرد ارائه کنند، افزود: با کم کاری و 
این  در  استانی  دستگاه های  توجیهات 

رابطه به شدت برخورد خواهد شد.سرمست 
از  برخی  رهاشده  وضعیت  از  انتقاد  با 
طرح های سرمایه گذاری در حوزه نیروگاه ها 
خورشیدی اظهار کرد: در واگذاری اراضی 
برای سرمایه گذاری نیروگاه های خورشیدی 
در برخی مواد هیچ گونه اقدام عملی صورت 
نگرفته و اراضی، بلاتکلیف رهاشده است.وی 
اضافه کرد: حمایت از سرمایه گذاران جدید 
نیروگاه های خورشیدی در اولویت اقدامات 
استان است و باید موانع سرمایه گذاری در 
احداث نیروگاه های خورشیدی مشخص 
و رفع شود.استاندار قم در ادامه اظهار کرد: 
در ضرورت شهر هوشمند جای هیچ گونه 
شبهه ای نبوده و شهرداری باید به سمت 

برای  بردارد،  قدم  شدن  الکترونیکی 
هوشمند سازی باید زیرساخت های فنی 
و الزامات فرهنگی و اجتماعی تامین شود.

سرمست اضافه کرد: توضیحات مدیران 
شهرداری قم در رابطه با پیشرفت و وضعیت 
کلی هوشمند سازی اقناع کننده نبوده و 
باید از روند اجرای این سیاست کلان و 
راهبردی اطلاعات کافی از نظر فرایندها 
احصا شود.وی همچنین اظهار کرد: مدیران 
استانی موظف هستند تا از بیان مطالب 
غیر کارشناسی شده در جلسات رسمی 
استان خودداری کنند.وی گفت: همچنین 
باید دلایل پروژه های حذف شده و انتقالی 
اقتصاد مقاومتی استان به نحو کارشناسی 

شده ارائه شود.سرمست عنوان کرد: برای 
صنعتی،  شهرک های  به  راه آهن  اتصال 
گمرک و سیلوی استان باید جلسه ای 
مجزای تشکیل و جمع بندی کارشناسی 

شده ای برای آن ها لحاظ شود.

* ۳۴ پروژه اقتصاد مقاومتی در قم 
اجرایی می شود 

رئیس سازمان برنامه وبودجه استان قم  
نیز دراین جلسه گفت گفت: از سال ۹۵، 
۱۲۳ پروژه در زمینه اقتصاد مقاومتی در قم 
آغازشده که ۳۴ پروژه در این زمینه برای 
سال ۹۸ به قم ابلاغ شده تا اجرایی شود. 
محمود نوربخش ، اظهار داشت: از سال ۹۵، 
۱۲۳ پروژه در زمینه اقتصاد مقاومتی در قم 
آغازشده که ۳۴ پروژه در این زمینه برای 
سال جاری به قم ابلاغ شده تا اجرایی شود.

* لزوم ارزیابی پروژه های متوقف 
شده اقتصاد مقاومتی در استان قم 

رئیسه  هیأت  عضو  امیرآبادی  احمد 
مجلس شورای اسلامی  نیز دراین جلسه 
گفت: باید در خصوص پروژه های متوقف 
شده اقتصاد مقاومتی در استان قم ارزیابی 
صورت بگیرد و برای رفع موانع پیش روی 

اجرای این پروژه ها تلاش کرد.  

استاندار قم  تاکید کرد

برخورد با کم کاری دستگاه ها دراجرای پروژه های  اقتصاد مقاومتی 

دزدان دریایی کانالید!!!کاریکاتور

محمدعلى رجبى

 همزمان با دهه کرامت صورت می گیرد

افتتاح و آغاز عملیات اجرایی
 ۲۲۲ پروژه عمران شهری درقم

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از برگزاری آیین 
افتتاح ، بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی ۲۲۲ پروژه عمرانی، خدماتی، 

ترافیکی،فرهنگی و فضای سبز همزمان با دهه کرامت خبر داد.
مهدی کلانترزاده با بیان اینکه شهرداری در راستای اهداف برنامه ۵ 
ساله، تمرکز بر پروژه های اساسی و زیرساختی را در دستور کار خود قرار 
داده است،افزود: در همین راستا افتتاح ، بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی 
پروژه ها یکی از این برنامه ها است تا جلوه ویژه ای از خدمت در این ایام به 
نمایش عموم گذاشته شود.وی با تاکید بر اینکه تمام اقدامات ما در شهرداری 
باید رضایت مردمی را به همراه داشته باشد، عنوان کرد: در دهه کرامت آیین 
افتتاح و کلنگ زنی تعداد ۲۲۲ پروژه با اعتبار ۴۶۰۰ میلیارد ریال انجام می 
شود که تعداد۲۰۹ پروژه افتتاح و ۱۳ پروژه کلنگ زنی می شود و آغاز این 
حرکت و پیشرفت ها از سوی مدیریت شهری ادامه خواهد داشت.مدیرکل 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با بیان اینکه شهرداری یکی از 
ارگان های شهری بوده که بیشترین وظیفه را به عنوان یک نهاد و موسسه 
عمومی در شهر برای خدمت رسانی به مردم بر عهده دارد،بیان داشت: تامین 
زیرساخت های شهری، توسعه پارک ها، خدمات شهری، نظارت بر ساخت  
و ساز، طراحی و معماری شهری، خدمات عمومی، تفریحی و گردشگری، 
فرهنگی و مذهبی بخشی از اقدامات و خدمات شهرداری به مردم است.

کلانترزاده بیان داشت: این پروژه ها در بخش های مختلف عمرانی، خدماتی، 
ترافیکی،فرهنگی و فضای سبز در تمامی مناطق هشتگانه و سازمان های 
تابعه شهرداری قم اجرا شده و در اختیار شهروندان عزیز قرار خواهد گرفت.

وی شاخص ترین پروژه های  قابل افتتاح در دهه مبارک کرامت را فاز اول 
شهرک خودرویی، احداث تابلیه و زیر گذر آیت الله طباطبایی و احداث ۱۳ 
بوستان شهری دانست و گفت: از دیگر پروژه های مطرح دو ایستگاه آتش 
نشانی، احداث بلوار صداقت، ساخت و نصب المانهای مناسبتی و ارزشی، 
احداث رمپ و لوپ بلوار حمزه سیدالشهدا را می توان نام برد.مدیرکل 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم بیشترین پروژه های قابل افتتاح در 
دهه کرامت را متعلق به مناطق یک، پنج، شش و هشت شهر قم دانست 
و گفت: روکش و ترمیم آسفالت معابر شهر، بهبود عبور و مرور شهری، 
جدول گذاری ، پیاده روسازی، احداث چند بوستان شهری، باغچه سازی 
برخی از پروژه های آماده افتتاح است.کلانترزاده با توجه به افتتاح و آغاز 
عملیات اجرایی ۲۲۲ پروژه در شهرداری قم افزود: در منطقه یک ۲۶ پروژه؛ 
منطقه دو ۷ پروژه؛ منطقه سه ۱۲ پروژه؛ منطقه چهار ۸ پروژه؛ منطقه پنج 
۲۰ پروژه؛ منطقه شش ۲۱ پروژه؛ منطقه هفت ۸ پروژه؛ منطقه هشت ۲۰ 
پروژه؛ سازمان پارکها و فضای سبز ۳۹ پروژه؛ مدیریت پسماند ۵ پروژه؛ 
سازمان میادین ۲ پروژه؛ سازمان زیباسازی بهسازی و نوسازی اطراف حرم 
مطهر ۱۰ پروژه؛ سازمان آتش نشانی ۸ پروژه ، سازمان زیباسازی ۲۰ پروژه؛ 
۳ پروژه فرهنگی و ۱۳کلنگ زنی وآغاز عملیات اجرایی از پروژه هایی است 
که انشاءالله در اختیار شهروندان قرار خواهد گرفت.مدیرکل ارتباطات و امور 
بین الملل شهرداری قم افزایش فضای سبز در قم را یکی از راهبردهای 
مهم مدیریت شهری دانست و به برخی پروژه های انجام شده در مناطق 
هشتگانه و سازمان های تابعه شهرداری قم، اشاره  و تصریح کرد: احداث 
بوستان ۱۹ دی در منطقه یک، احداث بلوار و بوستان صداقت در منطقه 
دو، احداث فاز دوم بوستان پاکبان در منطقه سه، احداث پارکینگ ضلع 
شرقی بوستان علوی در منطقه چهار، احداث کمپ جمکران در منطقه پنج، 
بهسازی و ساماندهی ورودی جاده جعفریه در منطقه شش، پیاده روسازی 
بلوار امام موسی صدر در منطقه هفت، تکمیل بوستان بانوان در منطقه 
هشت، افزایش غرفه های جمع آوری پسماند در سازمان مدیریت پسماند، 
طراحی ایستگاه اصلی)مادر( سازمان آتش نشانی در بلوار پیامبر اعظم)ص( 
در سازمان آتش نشانی و اجرا و بهره برداری از پروژه های نور پردازی در 
سازمان زیباسازی برخی از پروژه های قابل افتتاح در شهرداری قم می باشد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

تبدیل وضعیت کارکنان شهرداری قم 
در وضعیت کما قرار دارد

کارکنان  وضعیت  تبدیل  گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
قراردادی شهرداری این شهر در وضعیت کما قرار دارد و در حال حاضر 
تنوع قراردادها در این نهاد بسیار زیاد است.عبدالله جلالی در همایش روز 
شهرداری و دهیاری ها که با حضور رییس سازمان شهرداریها و دهیاریها 
در تالار معصومیه فرمانداری قم برگزار شد، افزود: عدم تعیین تکلیف این 
مساله نیروهای شهرداری را به شدت ناامید و بی انگیزه کرده است.رئیس 
شورای اسلامی شهر قم همچنین با اشاره به مشکلات ناوگان حمل ونقل 
عمومی قم، افزود: توسعه حمل ونقل عمومی از نیازهای اساسی این کلانشهر 
است، در رابطه با پرداخت یارانه ناوگان اتوبوس رانی کم لطفی های فراوانی 
در سال های گذشته صورت گرفته است.جلالی در ادامه خاطرنشان کرد: 
مساله ارزش افزوده از ۲ سال گذشته به یکی از ابهامات و مشکلات شوراهای 
اسلامی و شهرداری ها تبدیل شده است، بسیاری از مسائلی که از آن ها 
به عنوان مالیات یادشده عوارض محلی بوده و نباید به خزانه دولت واریز 
شود.جلالی بیان کرد: اگر رابطه مستمری بین شهرداری ها و وزارت راه و 
شهرسازی ایجاد شود بسیاری از مشکلات شهری، بهتر مدیریت می شود.

* انتقاد از روح حاکم بر بافت های فرسوده قم
وی در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد: ۳۱۵ هکتار از بافت های 
فرسوده بر اساس نقشه هوایی دهه ۳۰ شمسی در دل بافت های تاریخی 
تعیین شده که این مساله با واقعیت موجود اختلاف بسیار زیادی دارد، بافت 
تاریخی روند توسعه و سرمایه گذاری را به شدت کند کرده است.رئیس 
شورای اسلامی شهر قم با انتقاد از روح حاکم بر بافت های فرسوده قم 
ادامه داد: به دلیل مشکلات کنونی بازآفرینی شهری و احیای بافت های 
فرسوده در وضعیت رکود قرارگرفته و عملًا اقدام خاصی برای بهبود وضعیت 
بافت های ناکارآمد شهری صورت نمی گیرد.جلالی همچنین تاکید کرد: 
نگاه های اخیر وزارت راه و شهرسازی در رابطه با بلوار پیامبر اعظم)ص( 
به هیچ عنوان قابل قبول نیست، این بلوار از ابتدا مجوزهای لازم را از نهادهای 
متولی دریافت کرده و مشکلی از نظر سرمایه گذاری نباید داشته باشد.وی 
ادامه داد: کاهش اختیارات شوراهای اسلامی شهر و روستا با کوچک سازی 
دولت در تناقض است، شهرداری ها در وضعیت فعلی سپر دولت بوده و 
دولت شایسته است که در مسیر واگذاری بیشتر مسئولیت ها گام بردارد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم در بخش پایانی سخنان خود بیان کرد: در 
قوانین شهرداری ها تعارضات، خلأ و موازی کاری های زیادی وجود داشته 

که نیازمند بازنگری و اصلاح است.

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم :

سهم حمل  و نقل عمومی در سفرهای 
شهری کاهش یافته است

این که اصلاح خطوط  بابیان  نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم 
اتوبوسرانی باید با مطالعه انجام شود، گفت: با وضعیت فعلی خطوط 
اتوبوسرانی سهم حمل ونقل عمومی در سفرهای شهری کاهش یافته است.

حسن بختیاری با اشاره نارضایتی مردم و رانندگان از خطوط اتوبوسرانی 
در شهر قم، اظهار داشت: در طی سال های اخیر طرحی که در واقع با نام 
تغییر و اصلاح خطوط اتوبوسرانی در شهر قم اجرایی شد نه  تنها موفقیت آمیز 
نبود به طوری که سهم حمل  و نقل عمومی را به شدت کاهش داد.نایب رئیس 
شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: این ایراد متأسفانه وجود دارد و گلایه هایی 
که مردم و رانندگان در این زمینه دارند کاملًا به جا و درست است.بختیاری 
تصریح کرد: در این زمینه بایستی به دنبال این باشیم که با تغییرات صحیح 
و حساب شده عملًا سهم حمل  و نقل مسافر از طریق خطوط اتوبوسرانی را 
افزایش داده و به نقطه مطلوب برسانیم.وی خاطرنشان کرد: اصلاح خطوط 
اتوبوسرانی باید با مطالعه و بررسی دقیق انجام شود تا بتواند رضایتمندی 
مردم و شرکت های حمل  و نقلی را در پی داشته باشد.نایب رئیس شورای 
اسلامی شهر قم به عدم همکاری دستگاه ها در این زمینه اشاره کرد و 
تصریح کرد: یکی از ایراداتی که در این زمینه وجود دارد عدم کمک مالی 
دولت و مجموعه شهرداری است به طوری که اگر دولت و شهرداری سهم 
خودشان در خصوص یارانه حمل ونقل را پرداخت کنند شاهد برطرف شدن 
بسیاری از مشکلات در این حوزه و علاوه بر این افزایش کیفیت خواهیم بود.

اخبــار

پیام آموزشی 
با بستن کمربند ایمنی در طول سفر 

در را بر روی حوادث ببندیم. 
پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

خبــر

مراسم اختتامیه چهل و دومین دوره 
مسابقات قرآن کریم استان قم برگزار و 
طی آن از برگزیدگان رشته های مختلف 

تجلیل شد.
 به گزارش روابط عمومی اداره کل 
اوقاف و امور خیریه استان قم، مراسم 
اختتامیه چهل و دومین دوره مسابقات 
قرآن کریم اداره کل اوقاف و امور خیریه 
استان قم در مرحله استانی جمعه شب در 
در مرکز  فقهی ائمه اطهار)ع( برگزار شد. 
در این مراسم آیت  محمد جواد الله فاضل 
لنکرانی از اساتید حوزوی، حجت الاسلام 
والمسلمین اسکندری مدیرکل اوقاف قم، 
حیدری فرماندار قم و جمعی از حافظان 
و قاریان و خانواده معظم شهدا حضور 

داشتند.
آیت الله فاضل لنکرانی:
قرآن بهترین موعظه 

و عامل شفای آدمی است
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع(  در 
این مراسم گفت: قرآن کلام الهی و بهترین 
موعظه برای بشریت است و شفای جسم 
و روح آدمی در آن نهفتته است.آیت الله 
محمد جواد فاضل لنکرانی اظهار کرد: 
حضور جوانان مانوس با قرآن کریم در این 
دوره مسابقات بسیار چشمگیر بوده است.

وی افزود: جوانان بسیار عزیز کشور انقلابی 
ما به برکت انقلاب و این نظام جمهوری 
اسلامی به قرآن کریم اقبال گسترده ای 
دارند که جای شکر فراوان دارد.رئیس 
مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با بیان اینکه 
قرآن کتابی برای همه بشریت است گفت: 
چهار خصلت عمده در قرآن دیده می شود 
نخست اینکه بهترین موعظه است و حتی 
در سخت ترین دشواری های زندگی، به 
قرآن  داد:  ادامه  می رسد.وی  آدمی  داد 
انسان ها در همه  برای همه  معجزه ای 
دوره هاست زیرا خداوند اولین واعظ بشر 
و کتاب وی موعظه است و کسی که با 
قرآن آشنا می شود بهتزین موعظه گر را 

دارد.فاضل لنکرانی قرآن را عامل شفای 
انسان ها دانست و تصریح کرد: این دومین 
اگر درون  است که  الهی  ویژگی  کلام 
انسان مبتلا به آلودگی ها، امراض و نفاق 
می شود که شفای آن ها قرآن است.عضو 
جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان 
اینکه انسان می تواند به وسیله تمسک به 
قرآن خود را از آلودگی ها تطهیر کند گفت: 
قرآن شفای جسم و روح آدمی است، نه 
اینکه فقط امراض معنوی را درمان کند 
بلکه دردهای جسمی را هم شفا می دهد.

وی ادامه داد: اثر چهارم قرآن این است که 
عامل اصلی هدایت انسان به سمت خدای 
تبارک و تعالی است، در واقع اگر این کتاب 
نبود، آدمی نمی توانست به مراتب ذات و 
اسماء الهی دست یابد.فاضل لنکرانی افزود: 
قرآن رحمتی عام برای همه انسان هاست 
البته این رحمت برای مومنان به خداوند 
حاصل می شود.رئیس مرکز فقهی ائمه 
اطهار)ع( خاطرنشان کرد: امروز و به برکت 
انقلاب اسلامی، قرآن به متن جامعه وارد 
شده و زندگی  ها را نورانی کرده است به 
طوری که در دوران سابق، تنها تعداد 
کمی از جوانان ایرانی حافظ و قاری قرآن 
بودند ولی امروزه تعداد حافظان بسیار زیاد 
شده و در حوزه علمیه نیز دروس تفسیر 

قرآن رونق فراوان یافته اند. 
 مدیرکل اوقاف استان قم:

استقبال گسترده جامعه قرآنی قم 
از مسابقات اوقاف

مدیرکل اوقاف استان قم نیز در این 
مراسم  گفت: جامعه قرآنی استان قم 
استقبال گسترده ای از چهل و دومین 
داشتند.  اوقاف  قرآن  مسابقات  دوره 
عباس  والمسلمین  حجت الاسلام 
اسکندری اظهار کرد: پنجم ذی القعده 
به عنوان روز ملی تجلیل از امامزادگان 
نامگذاری شده است. وی افزود: امامزادگان 
در زمان حیات و ممات خود، منشا خیر 
و برکت برای جامعه ایران بوده اند و امروز، 

بقاع متبرکه آنها ملجأ و پناهگاه همه 
ماست.مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم با بیان اینکه این بزرگواران در زمان 
حیات مادی خود در سخت ترین فشارها 
و شکنجه ها قرار داشتند گفت: دشمنان 
را  بزرگواران  این  وجود  بیت)ع(  اهل  
برنتابیدند و تحمل نکردند و کاری کردند 
که این ستارگان درخشان ولایت از شهر 
و دیار خود به سمت دیگر مناطق از جمله 
ایران مهاجرت کنند.وی ادامه داد: ایرانیان 
از دیرباز دوستدار اهل بیت)ع( و فرزندان 
آنها بوده اند بنابراین شاهد ورود گسترده 
امامزادگان به شهرهای مختلف کشورمان 
در طول تاریخ بوده ایم.اسکندری در ادامه 
برگزاری مسابقات قرآن اوقاف در استان 
قم را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان 
کرد: در دوره مقدماتی و استانی بیش از 
۲ هزار از متسابقین در رشته های مختلف 
امور  و  اوقاف  داشتند.مدیرکل  شرکت 
خیریه استان قم عنوان کرد: در این دوره از 
حضور داوران بین المللی برای انتخاب افراد 
برگزیده بهره بردیم.وی گفت: دوره چهل 
و دوم مسابقات قرآنی اوقاف قم با استقبال 
بسیار خوب متسابقین برادران و خواهران 

روبرو شده است.

اسامی برگزیدگان چهل و دومین 
دوره مسابقات قرآن کریم قم

در پایان این مراسم برگزیدگان چهل 
و دومین دوره مسابقات قرآن کریم قم 
مسابقات  به  راه یافتگان  و  شد  تجلیل 
کشوری مشخص شدند، مسابقاتی که 
مهرماه امسال و به میزبانی استان اصفهان 
برگزار خواهد شد.بر این اساس در رشته 
حفظ کل این دوره از مسابقات در بخش 
بانوان، سعیده احمدی، مهدیه شکوری 
و فاطمه عابدینی به ترتیب نفرات اول تا 
سوم شدند و محدثه دانشمند و نرجس 
خاتون جعفری هم رتبه های بعدی را 
به دست آوردند.در رشته حفظ ۲۰ جزء 

نیز زینب میرزایی با امتیاز ۲۷/۸۸، فائزه 
جعفری با امتیاز ۸۶ و نرگس کدخدایی 
با امتیاز ۸۵ موفق به کسب رتبه اول تا 
سوم شدند و راضیه شجاعی و زهره آقایی 
چهارم و پنجم شدند.در حفظ ده جزء، 
فاطمه پیروی، حوریه رفیعی و صدیقه 
لفاطمه  و  نژاد  باقری  زینب  شاکری، 
خزایی رتبه های اول تا پنجم را به دست 
آوردند. در  رشته تحقیق نجمه رضانژاد و 
طیبه صبوری رتبه های اول و دوم و در 
ترتیل نیز خدیجه دیاری بیدگلی، شیما 
امیری، نرگس عینی پور، دانشور و صدیقه 
باباخانلو رتبه های برتر را کسب کردند.

در بخش آقایان و در رشته قرائت، میثم 
حمیدی نیک، مهدی فروغی، هادی فانی، 
محمدحسین فراهانی ومحمداسماعیل 
خورشیدی رتبه های اول تا پنجم را کسب 
کردند. در رشته ترتیل مهدی علم خواه، 
سیدصادق کاظمی، محمدعلی کسمایی، 
سیدمهدی چاوشی و زینالی به ترتیب 
رتبه های اول تا پنجم را به دست آوردند.

در رشته حفظ کل، محمدرضا احدی، 
احمد معتمدی، حسین اسلامی، محمد 
به  عربیان  محمدحسین  و  اسماعیلی 
ترتیب رتبه های اول تا پنجم را به خود 
اختصاص دادند. در رشته حفظ ۲۰ جزء 
، حمیدرضا صافی، سیدعلی حسینی، 
سیدحامد مهدی زاده، محسن عبدی و 
حسین زهدی رتبه های اول تا پنجم را 
کسب کردند.در رشته حفظ ده جزء ، 
حمید فرامرزی، علی روحانی نژاد، میلاد 
رستگار، مجید صالحی و مهدی نصر 
رتبه های اول تا پنجم را کسب کردند . در 
رشته دعاخوانی، شهاب امانت چی، یوسف 
صادقی پور و رضا محمدی طبا به ترتیب 

مقام های اول تا سوم را به دست آوردند.
پناه،  یزدان  اذان، حسین  رشته  در 
محمدحسین ابراهیمی، سیدرضا سجادی 
و کریم بیانی به ترتیب رتبه های اول تا 

چهارم را به خود اختصاص دادند.

درمراسم اختتامیه صورت گرفت 

تجلیل از برگزیدگان چهل و دومین دوره مسابقات قرآن استان قم 


